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با پیگیری هیات مدیره ی سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران اجرایی شد:

واکسیناسیون بیش از ۳۰ هزار نفر
از پرسنل فعال صنعت داروسازی

برابر کرونا
بی راه نیست اگر بگوییم کرونا فقط یک بیماری همه گیر نبود، شبیه سیل یا توفانی مهیب تمامی عرصه های 
زندگی بشر  قرن ۲۱ را در نوردید و حتی ویران کرد. جان های زیادی را گرفت، زندگی های بسیاری را ویران کرد، از 
دیوار خانه ها عبور کرد، جوامع کوچک و بزرگ و تمامی عرصه های اجتماعی، اقتصادی و سیاسی جهان را تحت تاثیر 
قرار داد. نزدیک بیست ماه از همه گیری این بیماری در کشورمان می گذرد و به جرات می توان گفت تمامی حوزه های 
اقتصادی و بخش های تولیدی در این مدت تغییراتی داشته اند. صنعت داروسازی با توجه به نقش و جایگاهش در 
سیستم درمانی کشور، جزو اولین بخش هایی بود که از کرونا تأثیر گرفت و با تلاشی شبانه روزی، با تولید داروهای 

مورد نیاز و داروهای جدید به یاری بیماران و کادر درمان رفت.
شیفت کاری بعضی از شرکت ها ۲۴ ساعته شد تا داروها به اندازه ی کافی در دسترس مردم قرار گیرند و نیاز به 
واردات در شرایط سخت اقتصادی و کمبود منابع ارزی، حداقلی شود. با تداوم موج ها و اوج های کرونا در ایران، این 
نگرانی پیش آمد که با ابتلای تعداد بیشتری از افراد فعال در زنجیره ی تولید و تأمین دارو، این زنجیره  دچار اختلال و 
در نتیجه به توقف خطوط تولید و کمبود بعضی داروها در کشور منتهی شود؛ به همین دلیل هیات مدیره ی سندیکای 
صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران در چند مرحله  اهمیت موضوع را به وزارت بهداشت و ستاد ملی کرونا هشدار 
داد. فراگیر شدن سویه ی دلتا در کشور و ابتلای تعدادی از نیروهای مشغول در شرکت ها و کارخانه های دارویی خطر 
را جدی تر کرد و با پیگیری دوباره  و بیشتر سندیکا، وزارت بهداشت و ستاد ملی مبارزه  با کرونا، مجوز واکسیناسیون 
نیروهای مشغول در زنجیره ی تولید، تامین و توزیع دارو را صادر کردند. در ادامه، صحبت های دکتر محمد عبده زاده؛ 
رئیس هیات مدیره ی سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران و نیز گزارش فرآیند واکسیناسیون پرسنل 

شرکت های دارویی را می خوانید.
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دکتر محمد عبده زاده:
تاخیر در صدور مجوز واکسیناسیون فعالان حوزه ی تولید 

دارو علیرغم پیگیری های مکرر از ابتدای سال جاری 
درباره ی زمان واکسیناسیون نیروهای فعال در شرکت های دارویی، 
دلیل واکسیناسیون در این بازه ی زمان، مراحل پیش از آغاز کار، روش 
آماده سازی مراکز و... با دکتر محمد عبده زاده؛ رئیس هیئت مدیره ی 
و  درباره ی ضرورت  توضیح  او ضمن  سندیکا گفت و گو کرده ایم. 
افراد فعال در چرخه ای تامین دارو، این  اهمیت واکسیناسیون همه ی 
از موافقت و همکاری وزارت  موارد را توضیح داد. دکتر عبده زاده 
بهداشت و ستاد ملی مبارزه با کرونا برای واکسیناسیون افراد فعال در 
زنجیره ی تامین دارو تشکر کرد. صحبت های او را در ادامه می خوانید: 

چه چیزی باعث شد شرکت های دارویی در این مقطع خاص و 
نه قبل تر یا بعدتر در فهرست واکسیناسیون قرار گرفتند؟

اولویت های  فهرست  پایان  در  نوعی  به  دارویی  شرکت های 
واکسیناسیون افراد فعال در حوزه ی بهداشت و درمان قرار گرفتند. با 
توجه به کمبود واکسن و اولویت کادر درمان به دلیل اشتغال در مراکز 
این  پرخطر  بیماران  گروه  اولویت بندی  و  بیمارستان ها  مانند  پرخطر 
شرایط طبیعی بود. با این حال پیش تر نیز با معاونان  درمان و بهداشت، 
وزارت بهداشت برای اولویت قرار دادن نیروهای شاغل در شرکت های 
دارویی صحبت کرده بودیم و چندین بار مذاکرات و مکاتبات تکرار 
شد. در واقع هشدار دادیم که با ابتلای یک نفر در خط تولید به ویروس  
دارد که کل  امکان وجود  این  دیگران،  به  بیماری  انتقال  با  و  کرونا 
این که سویه ی دلتا تمامی کشور را  تا  یک خط تولید متوقف شود. 
درگیر کرد و میزان ابتلا در کارخانجات داروسازی نیز افزایش یافت، 
به همین دلیل با پیگیری های چندین باره  از طریق دکتر رئیسی )معاون 
بهداشت وزارت بهداشت( و ستاد کرونای استان تهران موافقت برای 
واکسیناسیون نیروهای فعال در شرکت های دارویی  دریافت شد. هر 
از مسئولان  بود ولی  برای شروع واکسیناسیون کمی دیر شده  چند  
وزارت بهداشت، سازمان غذا و دارو و ستاد کرونا برای هماهنگی و 

مجوزهای صادرشده سپاس گزاریم.

چرا کارخانه های داروپخش و جابر ابن حیان به عنوان مراکز 
واکسیناسیون انتخاب شدند؟

چند مرکز مختلف به عنوان محل انجام واکسیناسیون بررسی شدند 
و با توجه به ترافیک جمعیتی، محل قرارگیری و نیز نکات و ضروریات 
»جابر  و  »داروپخش«  داروسازی  مجموعه ی  دو  کار،  این  برای  لازم 
ابن حیان« برای همکاری اعلام آمادگی کردند. ابتدا در نظر داشتیم 
برای کارخانه هایی که در شرق تهران، اشتهارد یا مناطق دیگر هستند، 
مراکز بیشتری را تجهیز کنیم ولی در این زمینه محدودیت داشتیم، مثلا 
وزارت بهداشت به دلیل محدودیت نیرو نمی توانست برای هر کدام 
ناظر بفرستد و همکاران باید در زمان های مشخص شده نیروهای خود 
را به مراکز اعزام کنند. از طرف دیگر مراکز شهری واکسیناسیون بسیار 

شلوغ و پر ترافیک بودند .

استاندارد و معیار انتخاب این دو محل به عنوان مرکز تزریق 
واکسن چه بود؟

شرایط فیزیکی و موقعیت مکانی فضای مورد نظر برای ما اهمیت 
زیادی داشت تا فرآیند واکسیناسیون برای کار شرکت و رفت و آمد 

نیروهای آن مزاحمتی ایجاد نکند. دلیل انتخاب داروپخش این بود که 
به خاطر بزرگی فضای محوطه و نیز ورودی متفاوت کارکنان، رفت و 
آمد زیاد و ساعات طولانی کار  واکسناسیون با فعالیت کارخانه تداخل 
پیدا نمی کند و سالن ورزشی را برای این منظور تجهیز گردید .از طرف 
 . نیز مناسب بود  دیگر امکانات لازم، تهویه ی مناسب و وسعت فضا 
همین معیارها برای انتخاب داروسازی جابر این حیان نیز در نظر گرفته 
شد ولی امکان تعیین و راه اندازی بیش از دو مرکز وجود نداشت چون 
غیر این که خود ما نیروهای بیشتری نیاز داشتیم، ناظران وزرات بهداشت 
باید در محل واکسناسیون حضور پیدا می کردند . در حالی که  هم 

امکان اعزام  نیروی بیشتر از طرف  وزارت بهداشت وجود نداشت.

چه  واکسیناسیون  شروع  برای  مراکز  این  آماده سازی  مراحل 
بود؟

فراهم سازی و تجهیز زیرساخت ها، هماهنگی حضور پرسنل پرستار، 
پزشک، آمبولانس، پذیرایی، حراست و ... با هماهنگی  و مساعدت 
ابن حیان  بی دریغ مدیریت و پرسنل کارخانه های داروپخش و جابر 
از طرف همه ی اعضای هیات مدیره  نوبه ی خود و  به  انجام شد که 
مراکز،  تجهیز  از  بعد  می کنم.  سپاس گزاری  عزیزان  این  زحمات  از 
باید آموزش های لازم را می دیدند و در  نیز  نیروهای ثبت نام و اجرا 
مرکز مستقر می شدند و یکی دو روز این آماده سازی طول کشید که 
قابل پیش بینی بود.  با حمایت و پشتیبانی همه اعضای هیئت مدیره ی و 
تلاش بی وقفه ی دکتر سلیمانجاهی، دکتر خیرآبادی، دکتر پیرصالحی 
و مجموعه ی رسایش )که مانند همیشه در کنار ما بود و لازم است از 
زحمات همه ی این عزیزان  تشکر نمایم( واکسیناسیون از  شنبه ۲۳ مرداد 
در مرکز داروپخش آغاز شد. یک روز بعد مرکز جابر ابن حیان نیز با 
آماده سازی و تجهیزات لازم، فعال شد. واکسن ها به صورت روزانه از 
وزارت بهداشت تحویل گرفته می شدند و ناظر این وزارتخانه هر روز 
از ابتدای کار تا آخرین تزریق در محل حضور داشت. ویال های خالی 
پس از تزریق، چک و به ناظر تحویل داده  می شد. اگر واکسن تزریق 
نشده ای باقی می ماند، به انبار وزارت بهداشت برگشت داده و همه ی 

این موارد به صورت روزانه صورتجلسه و مستند می شدند.
به  واکسیناسیون  برای  اعزامی  پرسنل  تعداد  و  روزانه  برنامه ریزی 
شرکت ها اعلام  می شد تا نیروهایشان را در چند مرحله برای تزریق 
کارخانه  ها  نیروهای  اکثر  اول،  هفته ی  پایان  در  بفرستند.  واکسن 
بزرگ تر واکسینه شدند و در ادامه واکسیناسیون نیروهای شرکت های 
کوچک تر نیز شروع شد. در کنار پرسنل شرکت های تولیدکننده ی 
نیز  اولیه  ماده ی  تولیدکننده ی  کارکنان شرکت های  نهایی،   محصول 
به صورت همزمان واکسینه می شدند و در ادامه واکسیناسیون  پرسنل 
شرکت های تولیدکننده ی مکمل های دارویی و شرکت های وارداتی نیز  
انجام شد. مرحله اول واکسیناسیون حدود 4 هفته طول کشید. همچنین 
با مکاتبه با معاونت  بهداشت، مجوز دیگری برای انجام واکسیناسیون  
کارخانجات مستقر در سایر  استان های کشور گرفته شد تا از طریق 
معاونت بهداشت همان دانشگاه ها نیروهایشان واکسینه شوند. استان های 
خراسان، گیلان، آذربایجان شرقی، اصفهان، کرمانشاه، لرستان، فارس 

در این فهرست قرار داشتند. 

شرکت ها بر چه اساس اولویت بندی شدند و در نوبت واکسن 
قرار گرفتند؟

تماس  در  شرکت ها  اکثر  مدیرعامل  با  روز  هر  اول  مرحله ی  در 
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با  می کردیم.  هماهنگ  خودشان  با  را  نیروها  اعزام  زمان  و  بودیم 
بودند،  تابستانی  تعطیلات  در  کارخانه ها  بعضی  این که  به  توجه 
ترجیح دادند نیروها هفته های بعد واکسینه شوند. از طرفی کارخانه ها 
نمی توانستند به طور همزمان تمام نیروهای خود را برای واکسیناسیون 
این که  برای  می شدند.  اعزام  آن ها  از  تعدادی  نوبت  هر  و  بفرستند 
از  عدالت درمورد همه ی شرکت ها رعایت شود، در طول هر روز 
کارخانه های مختلف خواسته شد نیروهایشان را اعزام کنند. به نسبت 
جمعیت شاغل در هر مجموعه، کارخانه های بزرگ تر تعداد بیشتر و 
اعزام  روزانه  صورت  به  را  کمتری  تعداد  کوچک تر،  کارخانه های 

می کردند.
از طرف دیگر تعداد واکسن هایی که در طول روز به ما داده می شد 
بین ۱۷00 تا ۲000 دوز بود و به همین تعداد امکان تزریق داشتیم. در 
بعضی از روزها نیز واکسن کافی وجود نداشت و مجبور بودیم فقط با 
یک مرکز فعالیت نماییم . با همین روش تا پایان هفته ی دوم بیش از ۷0 

درصد نیروهای شاغل در بخش تولید واکسینه شدند. 

آیا در آغاز کار این پیش بینی وجود داشت که با اجرای طرح چه 
تعداد از افراد شاغل در شرکت های داروسازی واکسینه خواهند 

شد؟
 حدودا برای بیست هزار نفر  پیش بینی کرده بودیم . در ابتدای کار 
بعضی نیروها به تازگی یا با فاصله ی کمی از زمان  شروع واکسیناسیون 
نیز  کرونا گرفته  بودند و نمی توانستند واکسن دریافت کنند، عده ای 
بالای ۵0 سال بودند  و قبلا واکسن دریافت کرده  بودند. حتی بر اساس 
فهرست هایی که تا پیش از طرح به ما داده شد، تعداد زیادی از نیروهای 
اداری درگیر کرونا شده  یا مشکوک بودند. بنابراین به نسبت فهرستی 
که برای سندیکا فرستاده می شد، به صورت روزانه ریزش هایی داشتیم 
و باید تا روز پایانی صبر می کردیم تا بدانیم در مجموع چند نفر برای 

واکسیناسیون مراجعه می کنند.
آیا این طرح سایر شرکت ها را نیز شامل می شد؟

که  کسانی  تمام  واکسن،  تامین  در صورت  که  بود  این  ما  هدف 
در زنجیره ی تامین قرار دارند، پوشش داده  شوند که خوشبخانه این 
مسئله ی مهم عملی شد. باید در نظر داشته باشیم بخش قابل توجهی از 
شرکت های تولیدکننده ی دارو، تولیدکننده ی مکمل یا ماده اولیه هم 

هستند و  عملا همه در یک زنجیره فعالیت می کنند.

انتخاب  اساسی  چه  بر  مراکز،   این  در  تزریقی  واکسن  نوع 
می شد؟

 تمامی واکسن های دریافتی از نوع سینوفارم بود و به صورت روزانه 
در اختیار ما قرار می گرفت.

آیا از ابتدا برنامه ی برای تزریق دوز دوم واکسن برای این افراد 
وجود داشت؟

سیستم  در  دریافت  کرده اند  را  اول  دوز  که  کسانی  اسامی   
واکسیناسیون کشوری ثبت  شده است  و چون کارت واکسیناسیون 
دارند، می توانند برای دریافت دوز دوم به مراکز نزدیک محل زندگی 
خودشان مراجعه کنند ولی این امکان نیز فراهم شد تا در زمان لازم، 

تزریق دوز دوم در همین مراکز یا مراکز دیگر انجام شود. 

واکسیناسیون ۲۳ هزار نفر از نیروهای صنعت داروسازی 
در مرحله ی اول

داروپخش  در کارخانه ی  ابتدا  مردادماه  از ۲۳  واکسیناسیون  روند 
آغاز شد و روز دوم کارخانه ی جابرابن حیان نیز با تکمیل پیش نیازها و 
آماده سازی مقدمات لازم، فعال شد. نیروهایی که انجام مراحل ثبت نام، 
از دو روز  به عهده داشتند،  را  بررسی مدارک و راهنمایی مراجعان 
پیش تر آموزش دیده بودند و روزهای واکسیناسیون یک تا دو ساعت 
پیش از آغاز کار، در محل کارخانه های داروپخش و جابر ابن حیان 

حاضر می شدند.
مؤسسه ی رسایش با همکاری سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
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انسانی ایران و نیز حضور نماینده ی وزارت بهداشت، اجرای طرح را 
به عهده داشتند. نیروهای ناظر وزارت بهداشت به صورت روزانه در 
هر دو مرکز حاضر می شدند و بر فرآیند کار نظارت داشتند. مرحله ی 
اول طرح و دریافت دوز نخست واکسن تا ۱۵ شهریور ادامه پیدا کرد 
افراد فعال در شرکت های تولیدی و  از  نفر  این مدت ۲۳ هزار  و در 

نیز زنجیره ی تامین داروی کشور، دوز اول واکسن را دریافت کردند.
با شروع طرح، سندیکا برای آغاز واکسیناسیون نیروهای  همزمان 
دانشگاه های علوم  با  نامه نگاری  تهران  از  شرکت های دارویی خارج 

پزشکی استان ها و شهرهای دیگر را آغاز کرد. 
دکتر مهدی سلیمانجاهی؛ دبیر سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی ایران، در پایان مرحله  ی اول واکسیناسیون گفت: »با توجه به 
پیوستگی تمام بخش های زنجیره ی تامین دارو، برنامه ی واکسیناسیون 
به شرکت های عضو این سندیکا محدود نشد و بیشتر نیروهای فعال 
دارو،  تولیدکننده ی  شرکت های  جمله  از  داروسازی  صنعت  در 
تولیدکنندگان مواد اولیه، شرکت های حوزه ی بیوتکنولوژی دارویی، 
توزیع و پخش دارو، تولیدکنندگان بسته بندی دارویی، تولیدکنندگان 
مکمل های غذایی و رژیمی دوز اول را دریافت کردند و می توانستند 

برای دریافت دوز دوم نیز اقدام کنند.«
پس از ده روز توقف، از تاریخ  ۲۷ شهریور هر دو مرکز دوباره فعال 
شدند و  نیروهای شرکت های داروسازی برای دریافت دوز دوم و بر 
اساس برنامه ی اعلامی به این مراکز اعزام می شدند. در این مرحله تعداد 
مراجعان کمتر شده بود. در این فاصله واردات و تزریق سن های پایین تر 
افزایش پیدا کرد و مراکز بیشتری در سطح شهر فعال شدند. به همین دلیل 
بسیاری از نیروهایی که دوز اول را در مراکز تعیین شده گرفته بودند، 
می توانستند با کارت واکسیناسیون خود به هر مرکزی در نزدیکی محل 

سکونت یا کار خود مراجعه کنند و دوز دوم برایشان تزریق شود.

فرآیند پذیرش، ثبت نام و انجام واکسیناسیون
مدیره ی  هیئت  رئیس  عبده زاده؛  محمد  دکتر  گفته ی  اساس  بر 
تزریق  مراکز  اختصاص  برای  که  مهمی  نکات  از  یکی  سندیکا 
واکسن در نظر گرفته شده بود، امکان تهویه ی مناسب و پیشگیری 
راستا  باشد. در همین  بود که می توانست یک عامل خطر  از تجمع 
زمان بندی و برنامه ریزی کاملی انجام شده بود تا نیروهای شرکت ها 
در محدوده ی زمانی مشخصی به مراکز مراجعه کنند و تعداد افراد 
حاضر بیشتر از حد مجاز نباشد. اگر این افراد زودتر از ساعت اعلامی 
باز  فضای  در  و  اصلی  محوطه ی  از  بیرون  باید  می رسیدند  مرکز  به 

منتظر می ماندند.
در مرکز جابرابن حیان یک فضای کاملا باز، مسقف و صندلی چیده 
شد تا کسانی که وارد می شوند در این محل منتظر بمانند. در مرکز 
انتظار  داروپخش نیز فضای سالن ورزشی به دلیل امکان تهویه برای 

در نظر گرفته شد.
افرادی که در ساعت اعلامی وارد محوطه می شدند باید چند دقیقه 
منتظر می ماندند تا نام آن ها بر اساس فهرست اعلامی شرکت، ثبت و 

تایید شود. 
پس از ثبت در سیستم، کارت های شناسایی به بخش دوم ثبت نام در 
سالن واکسیناسیون فرستاده می شد تا با توجه به محدود بودند فضا، 
افراد به نوبت و با تعداد کم داخل بروند. اطلاعات مرجع در سیستم 
مراجعه  تزریق  کابین  به  فرد  و  می شد  واکسن صادر  کارت  و  ثبت 

می کرد.

واکسیناسیون  مراکز  به  اعلام شده  زمان  اساس  بر  که  گروه هایی 
مراجعه می کردند، بیش از نیم ساعت در این محل نبودند و به دلیل 
پیش بینی فرآیند و نیز نظم موجود  کار با سرعت خوبی پیش می رفت.

غربالگری کادر اجرایی واکسیناسیون پرسنل شرکت های 
دارویی

کسانی که طی این مدت  وظیفه ی ثبت نام و امور اجرایی واکسیناسیون 
هفتگی  صورت  به  داشتند،  عهده  به  را  دارویی  شرکت های  پرسنل 
غربالگری می شدند و برای اطمینان از سلامت این افراد، از تمامی آن ها 
غربالگری  می شد.این  گرفته  کرونا  تست  رسایش  موسسه  محل  در 
محصولات  صادرکنندگان  و  تولیدکنندگان  انجمن  همکاری  با 
من«)زیرمجموعه ی  »تست  شرکت  و  ایران  پزشکی  بیوتکنولوژی 

شرکت دانش بنیان پیشتاز طب( انجام شد.
علی رغم واکسیناسیون تمامی افراد کادر اجرایی، این غربالگری در 

شهریورماه نیز ادامه پیدا کرد و تکرار شد.

ناظر ستاد غرب تهران:
نظم بالای این مرکز واکسیناسیون سرعت کار را بالا برد

زهرا ایرانی، ناظر ستاد واکسیناسیون مرکز غرب تهران )از دانشگاه 
ایران( که در محل داروسازی جابر ابن حیان حضور داشت، از فرآیند 
کرد  رضایت  ابراز  واکسیناسیون  مرکز  این  در  مستقر  نیروهای  کار 
انجام  نیروهایی که وظیفه ی  و گفت: »نظم کار بسیار خوب است و 

مراحل مختلف کار را دارند، تسلط کاملی بر کارشان دارند.«
ایرانی روش کار خودش را چنین توضیح داد: »من هر روز صبح 
تهران  غرب  مرکز  از  تعداد  دقیق  شدن  مشخص  با  را  واکسن ها 
تحویل می گیرم و با حضور حراست دانشگاه ایران، به مرکز جابراین 
تا  می گیرد  قرار  یخچال  در  این جا  واکسن ها  می دهم.  تحویل  حیان 
شمارش  پوکه ها  روزانه  کار  انتهای  در  شود.  شروع  واکسیناسیون 
برابر  زده اند،  واکسن  تعداد کسانی که  با  باید  تعدادشان  می شود که 
باشد. اگر همه ی واکسن ها استفاده شده باشد، صفر اعلام می شود و 

در غیر این صورت باقی مانده ی واکسن ها را به ستاد برمی گردانیم.«
به گفته ی ایرانی غیر از پوکه های خالی، واکسن های پرتی هم باید 
به فهرست اضافه شوند و خوشبختانه در این مرکز واکسن پرتی وجود 
نداشته است. اگر واکسنی روی زمین بیفتد،  اشتباهی داخل سطل بیفتند، 
نگیرد،  واکسن  و  باشد  فهرست  در  فرد  اسم  یا  تزریق شود  نادرست 
شرایط نگهداری مطلوب نباشد و... پرتی به حساب می آید. او با ابراز 
رضایت از شرایط و سرعت واکسیناسیون به دلیل نظم موجود، اضافه 

کرد: »روزانه به طور متوسط بین ۸00 تا ۱000 تزریق داشته ایم.«

مرحله ی دوم واکسیناسیون
تزریق دوز دوم واکسنیناسیون نیروهای فعال در شرکت های دارویی 
و  داروپخش  کارخانه ی  مرکز  دو  در  شهریورماه   ۲۷ روز  صبح  از 
داروسازی جابرابن حیان آغاز شد. کسانی که دوز اول واکسن کرونا 
را دریافت در این دو مرکز دریافت کرده بودند با هماهنگی سندیکا و 
با حضور نماینده شرکت، با برنامه و اعلام قبلی در یکی از این مراکز 

حاضر شدند تا دوز دوم نیز برای آن ها تزریق شود.
با توجه به این که بعضی افراد برای دریافت دوز دوم شخصا اقدام 
کرده بودند، تعداد مراجعه کمتر بود و تزریق متمرکز این دوز در مراکز 
u .تعیین شده با سرعت بیشتر و در دوره ی زمانی کوتاه تری انجام شد
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در نامه ی دکتر عبده زاده به وزیر بهداشت مطرح شد:

اعلام آمادگی سندیکا برای کمک به رفع 
مشکلات دارویی کشور

چهارشنبه سوم شهریورماه دکتر بهرام عین اللهی با ۲۱4 رای موافق، 
نمایندگان  رای   ۲۸4 مجموع  از  ممتنع  رای   ۱۵ و  مخالف  رای   ۵۵
به عنوان وزیر بهداشت، درمان و آموزش  مجلس شورای اسلامی، 

پزشکی در دولت سیزدهم انتخاب شد. 
دکتر محمد عبده زاده؛ رئیس هیات مدیره ی سندیکا در نامه ای به 
تبریک  بهداشت  به عنوان وزیر  او را  انتخاب  بهرام عین الهی؛  دکتر 
موفقیت  آرزوی  کشورمان  خدمتگزاران  و  مسئولان  برای  و  گفت 
بودن  استراتژیک  و  اهمیت  به  اشاره  ضمن  عبده زاده  دکتر  کرد. 
صنعت داروسازی کشور و نیز مشکلات و چالش های این صنعت، 
جلسات  تشکیل  برای  را  خود  آمادگی  سندیکا  »این  کرد:  اضافه 
تامین و  استراتژیک و راهبردی صنعت داروسازی،  برنامه ی  تدوین 
تدارک فوری کمبودهای دارویی و برنامه ریزی بلندمدت به منظور 

بازگشت ثبات به بازار دارویی کشور اعلام می کند.«
دکتر عبده زاده در همین نامه یادآوری کرد پیش تر در نامه ای به 
دارویی  صنعت  موانع  و  چالش ها  مهم ترین  منتخب،  رئیس جمهور 
کشور مطرح شده بود که متن آن نیز به وزیر نیز تقدیم شد. رئیس 
هیات مدیره ی سندیکا در پایان از وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
اقدام  درمورد  برای رسیدگی و  پزشکی خواست دستورات لازم را 

زمینه های مطرح شده صادر نماید.

در نامه ی سندیکا به دولت جدید آمده بود:
اخیر  سال های  در  ارز  نرخ  چندگانگی  بعضا  یا  »دوگانگی 
است.  بوده  کشور  داروسازی  صنعت  مشکلات  بزرگ ترین  از 
بخش  برای  یارانه ای  ارز  نظر گرفتن  در  و  ارزی  نظارت های شدید 
یا بخش هایی از بازار دارویی موجب محدود شدن دسترسی صنایع 
با  سیاست  این  چه  اگر  است.  شده  رسمی  ارز  بازار  به  داروسازی 
نرخ  شدید  نوسانات  مقابل  در  بیماران  آسیب پذیری  کاهش  نیت 
ارز اتخاذ شده ولی این محدودیت ها اغلب موجب بروز اختلال در 
شکاف  علت  به  همچنین  است.  شده  دارویی  سیاست گذاری  نظام 
گسترده بین نرخ های ارز رسمی و موازی، انگیزه هایی برای فساد و 
سوءاستفاده ایجاد شده است. دو نرخی بودن ارز به علت اختصاص 
قاچاق  ریسک  شده  سبب  وارداتی  محصولات  به  ارزان قیمت  ارز 
داروهای  شدید  کمبود  دچار  کشور  و  یابد  افزایش  دارو  معکوس 
به  یارانه  اعطای  حال  در  دولت  گویا  که  نحوی  به  شود،  وارداتی 

ارز  بودن  نرخی  دو  همچنین  است.  دارو  قاچاق  مقصد  کشورهای 
تخصیصی به بخش تولید نیز کمک چندانی نکرده و باعث تشکیل 
و  شدن  کند  آن  نتیجه ی  که  شده  ارز  تخصیص  طولانی  صف های 
طرفی  از  است.  بوده  تولید  برنامه ریزی  شدن  پیش بینی  غیرقابل 
ارز  اختصاص  از  ناشی  اقتصادی  منافع  علت  به  اخیر  سال های  در 
ارزان قیمت و عدم وجود حاکمیت مطلوب در بخش سیاست گذاری 
یا  شده  تشدید  مربوطه  تصمیم گیری های  در  لابی گری  نقش  دارو، 
حداقل پتانسیل این آسیب ها افزایش یافته است. آسیب جدی تر نیز 
همواره  آن  به  متصل  بازارهای  و  داروسازی  صنعت  که  است  آن 
اقتصاد کشور  واقعیت  از  و دور  غیرواقعی  مجبورند در یک فضای 
و دنیا فعالیت کنند که رشد و توسعه آن ها را با موانع جدی مواجه 
می کند. برای مثال تخصیص ارز دولتی به ماده ی اولیه ی داروها باعث 
شده است اقتصاد دارو در یک فضای مصنوعی و کاذب قرار گیرد.

انسانی  نیروهای  جمله  از  شرکت ها  هزینه های  این که  به  توجه  با 
بازار  فاکتورهای  از  توسعه ای  سرمایه گذاری های  و  دستگاه ها  و 
توقف  یا  کاهش  جز  نتیجه ای  روش  این  می کنند،  تبعیت  واقعی 
صنعت  شرایطی  چنین  در  ندارد.  توسعه ای  سرمایه گذاری های 
داروسازی حتی اگر در صورت های مالی سود نشان دهد، این سود 

از نوع سود اقتصادی نیست.«
در بخش نتیجه گیری نامه  به اهمیت و جایگاه صنعت داروسازی 
اشاره و بر حمایت درست دولت از تولید داخلی تاکید شده و آمده 
سلامت،  توسعه ی  در  مهمی  بسیار  نقش  داروسازی  »صنعت  بود: 
دارد  جامعه  افراد  زندگی  کیفیت  بهبود  و  زندگی  به  امید  افزایش 
تولید  و  اقتصادی  رشد  به  کمک  بر  علاوه  صنعت  این  توسعه ی  و 
نظر  به  هست.  نیز  جامعه  سلامت  ارتقاء  با  هم راستا  ملی،  ناخالص 
می رسد در درجه ی اول تغییر نگاه سیاست گذاران دولتی به صنعت 
داروسازی از یک پیمانکار تامین  کننده ی دارو به یک صنعت پویا و 
توسعه گرا، بسیاری از مشکلات صنعت را مرتفع خواهد کرد. نقش 
داروسازی  صنعت  و  بازار  برای  قانون گذار  و  نظارتی  سازمان های 
برخی  راستا  این  در  و  باشد  سلامت محور  و  توسعه گرا  نگاه  باید 
نیز فرآیندهای دست و  از جمله ضوابط و مقررات و  موانع موجود 
قیمت گذاری  جدید،  داروهای  ثبت  محدودیت های  همچون  پاگیر 

و بازبینی قیمت ها نیز به عنوان یکی از ریشه های بیمه ای  تغییر کند.
ارز  بودن  چندنرخی  یا  دونرخی  همچون  جاری  امور  برخی   
و  فساد  علل  ریشه ای ترین  از  یکی  عنوان  به  نیز  داروسازی  صنعت 
عدم شفافیت و از آن مهم تر به عنوان عاملی برای نگه داشتن صنعت 
توان سرمایه گذاری  و کاهش  مصنوعی  اقتصاد  در یک  داروسازی 
بیماران  پرداخت  افزایش  نگرانی  موضوع  و  شود  اصلاح  شرکت ها 
یقینا حمایت  بیمه  جبران شود.  مانند  از طریق روش های جایگزین 
دولت از صنعت داروسازی به ویژه بخش خصوصی پویا و کارآمد 
برای سرمایه گذاری در این صنعت، باعث می شود آینده ای روشن تر 
دارویی  نیازهای  تامین  بخش  در  چه  استراتژیک  صنعت  این  برای 

u».بیماران و چه در بخش توسعه ی صادرات داروها فراهم شود
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به  را  گرامیتان  خواهر  درگذشت  تاثر  و  تاسف  نهایت  با  پیرویان؛  فرزاد  دکتر  آقای 
جنابعالی و خانواده ی محترم صمیمانه تسلیت می گوییم.

آقای دکتر اسماعیل مؤذنی؛ مدیرعامل محترم شرکت نوآوران دارویی کیمیا
محترم  خانواده ی  و  جنابعالی  به  را  گرامیتان  پدر  درگذشت  تاثر  و  تاسف  نهایت  با 

صمیمانه تسلیت می گوییم.

با کمال تاسف و تاثر درگذشت دکتر فریدون سیامک نژاد؛ داروساز،  نویسنده و فعال 
علو  می کنیم.  عرض  تسلیت  داروسازی  جامعه ی  و  ایشان  معزز  خانواده  به  را  دارو  حوزه 
درجات  را براي آن مرحوم و صبر و شکیبائي براي بازماندگان از درگاه ایزدمنان خواستاریم. 

با کمال تاسف و تاثر درگذشت دکتر محمدحسن طریقت منفرد؛ وزیر بهداشت دولت 
را  ایشان و جامعه ی پزشکی تسلیت عرض می کنیم. علو درجات  به خانواده معزز  را  دهم 

براي آن مرحوم و صبر و شکیبائي براي بازماندگان از درگاه ایزدمنان خواستاریم. 

https://fdmag.ir/Magazine/60/


اهمیت تولید محتوای
سلامت -محور

در شبکه های اجتماعی
اینترنت،  بدانیم.  انسان  اجتماعی  و  شخصی  زندگی  زمینه های  از  بسیاری  تحول  قرن  می توانیم  را  بیست و یکم  قرن 
گوشی   های هوشمند و شبکه های اجتماعی از مرز یک وسیله یا فضای ارتباطی بسیار فراتر رفتند و حوزه های بسیاری را 

تحت تأثیر قرار دادند، دگرگون یا حتی حذف کردند.
از  بسیاری  شد،  محدود  همراه  تلفن  گوشی  نمایش  صفحه  به  دوستانه  و  خانوادگی  ملاقات  های  و  ارتباط ها  نه تنها 
برگزار  مجازی  اتاق های  در  و لابی ها  به جای سالن ها  نیز  علمی  و  کنفرانس های خبری  و  نشست  ها  کلاس های درس، 
می شود. شبکه  های اجتماعی پا را از این هم فراتر گذاشتند و یکی از مهم ترین و اصلی ترین بخش هایی که در اختیار 
گرفتند، اطلاع رسانی و عرضه ی انواع محتواست از سرگرمی و خبری گرفته تا مطالب علمی و تخصصی. دیگر نمی توان 
آن ها را نادیده گرفت یا از کنارشان با ساده انگاری گذشت؛ به ویژه آن که در شرایطی که تیراژ روزنامه ها و مجلات در 
سراسر دنیا کم می شود، کتاب های چاپی، صوتی می شوند و اغلب محتواها به شکلی تغییر می کنند که در بستر اینترنت 

یا نرم افزارها در دسترس عموم باشند.
همه گیری کرونا و خانه نشین شدن انسان های گوشی به دست، سرعت این تغییر و تحول را چندین برابر افزایش داد 
و زمینه ی دیگری را نیز برجسته کرد. اگر پیش تر فقط بعضی افراد در اینترنت به دنبال محتواهای سلامت-محور بودند، 
یا مشکل خاصی داشتند، سراغ  یا فقط کسانی که بیماری  اندام، زیبایی و ظاهر معطوف می شد  جستجوها به تناسب 
محتوای سلامت می رفتند، حالا شاید بتوانیم با اطمینان بگوییم همه ی افراد متصل به شبکه های اجتماعی با این مسئله 
درگیرند. نشانه های کرونا، درمان کرونا، جهش ها، مواد غذایی مؤثر بر پیشیگری یا درمان، عوارض بیماری، داروهای جدید، 
واکسن و... فرقی نمی کند فرد با نگاه درست به موضوع بپردازد یا جزو کسانی باشد که نظرش به درمان های غیرعلمی یا 

حتی مخالفت با واکسن باشد؛ در هر صورت به محتوای سلامت محور در شبکه های اجتماعی وابسته است.
اگر تا پیش از این در زمینه ی تولید محتوای سلامت-محور و دارویی، کوتاهی شده بود، دیگر چنین تعللی به هیچ وجه 
جایز نیست. افراد بی صلاحیت و غیرمعتبر با سرعت زیادی در این فضا رشد کرده اند و مطالب غیرعلمی و اشتباه را منتشر 
می کنند که متأسفانه با استقبال زیادی هم روبه رو می شود و کار را برای فعالان حوزه ی سلامت سخت می  کند. از یک 
طرف مجاب کردن کسانی که به شایعات و مسائل غلط باور دارند، کار سخت تری است و از طرف دیگر چنین افرادی که 
به این مسائل غیرعلمی باور دارند، جان خودشان و دیگران را به خطر می اندازند. این نتیجه را می توانیم در خوددرمانی ها، 

تجویز های دارویی عجیب، مصرف خودسرانه ی مکمل ها، شایعه پراکنی درباره ی داروها، مخالفت با واکسن و... ببینیم.
خوشبختانه تعدادی از پزشکان، داروسازان، دانشجویان و افراد تحصیل  کرده ی حوزه ی درمان و حتی مراکز دانشگاهی 
وارد عرصه شده  و صفحات زیادی را در شبکه های اجتماعی فعال کرده اند و سعی می کنند با انتشار محتوای علمی و 
صحیح، مخاطبان را آگاه کنند. حوزه ی دارو را در این زمینه می توان جدید دانست، شاید خیلی افراد حتی بدون تخصص 
پزشکی بتوانند اطلاعات عمومی سلامت-محور درستی ارائه دهند ولی پرداختن به دارو و نوشتن درباره ی آن حتی در 

سطح عمومی تنها از عهده ی متخصصان و داروسازان برمی آید.
اگر تا پیش از این مردم فقط در وقت نیاز سراغ اطلاعات دارویی می رفتند، حالا مطالب مربوط به داروهای شیمیایی، 
بیوتک، گیاهی، مکمل ها، فرآوردهای بهداشتی و هر کالایی که در داروخانه )حتی بدون نسخه( عرضه می شود، برای شان 
جذاب است. کرونا باعث شد دغدغه ی خودمراقبتی و سلامت بیشتر شود و افراد جامعه حتی اگر برای خودشان نگران 

نیستند، به خاطر عزیزانشان به این مسائل اهمیت بدهند.
اینک زمانی است که نظارت نهادهای علمی و دانشگاهی را می طلبد تا با تأیید یا رد مطالب و در موارد لازم کلیت یک 

u .صفحه یاسایت، به دسترسی به محتوی درست کمک کنند و مانع انتشار اطلاعات غلط و غیرعلمی شوند
14
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و اما ایران فارمای ششم...

نمایشگاهی ایمن
به امید جهانی عاری از کرونا

قرار بود پاییز ۲۰۲۰ پاییز متفاوتی برای صنعت دارو باشد و ششمین دوره ی نمایشگاه ایران فارما 
ویژه و متفاوت برگزار شود؛ پاییز ۲۰۲۰ فصل بسیار متفاوتی برای صنعت دارو، نمایشگاه ایران فارما، 
از  جهان  کند.  پیش بینی  آن را  نمی توانست  هیچ کس  که  آن طور  و  آن قدر  شد،  جهان  و  ایران  مردم 
نوزدهمین  را  برنامه هایش  و  بود، دنیایی که جهت  و دنیای دیگری شده  وارد مسیر   ۲۰1۹ زمستان 
ویروس از خانواده ی کووید تعیین کرد، تغییر داد و دگرگون ساخت. روزهایی که فعالان و آگاهان 
حوزه ی سلامت و درمان خبرهای ووهان چین را پیگیری می کردند، کمتر کسی گمان می برد کرونا به 
یک همه گیری جهانی تبدیل شود و نه تنها عرصه ی درمان، حتی تمامی مناسبات اجتماعی، اقتصادی و 
سیاسی را تحت تاثیر قرار دهد و گونه ای دیگر از زندگی را برای انسان های دنیای مدرن رقم بزند.

تولیدکنندگان و فعالان صنعت داروی ایران سال 1۳۹۹ را بدون تعطیلی آغاز کردند، عید با کرونا 
به خانه های مردم آمده بود و پروتکل های درمانی داروهای متفاوتی را برای مقابله با این ویروس 
مهارنشدنی پیشنهاد می دادند. بنابراین صاحبان صنعت گوش به زنگ بودند تا به محض اعلام یک 
دارو و افزایش مصرف، میزان تولید خود را بالا ببرند و نیاز کشور را تامین کنند. متاسفانه موج های 
کشته های  عبور،  هر  با  و  می رساند  قرمز  وضعیت  به  زرد  از  را  کشور  دیگری  از  پس  یکی  بیماری 
بسیاری به جا می گذاشت. در این میان برای صنعت داروسازی و سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی ایران، جان فعالان این حوزه، بقیه ی مردم و صدالبته پزشکان و کادر درمان در مرتبه ی اول 
قرار داشت و با آن که تاریخ های دیگری به امید روزهای بهتر برای برگزاری ایران فارما اعلام شده 

بود، هر دو منتفی شدند.

الوعده وفا
از  تهران  خروج  از  پس  هفته  دو  شد  قرار  ایران فارما،  برگزاری  زمان  در  تغییر  آخرین  از  پس 
کم کم  شده،   واکسینه  افراد  تعداد  افزایش  با  حالا   شود.  برگزار  نمایشگاه  کرونایی،  قرمز  وضعیت 
کل کشور از این قرمز مرگبار بیرون می آید و نفسی می کشد و فرصت مناسبی است تا داروسازان 
هیات مدیره ی  نامه نگاری های  و  پیگری  با  شوند.  جمع  هم  گرد  دیگر  بار  ساله،  یک  وقفه ای  از  پس 
سندیکا نیروهای دفتری و کارخانه ای شرکت های دارویی دو دوز واکسن خود را دریافت کرده اند، 
رسیده  ممکن  حداقل  به  فضا  این  در  خطر  میزان  ایران فارما،  نمایشگاه  بودن  تخصصی  به  توجه  با 
تعهد سابق  و  پایبندی  میزان  با همان  کرونا  با  مقابله  جهانی  طبیعتا همچنان دستورالعمل های  است. 
اجرا می شود تا نمایشگاه کاملا ایمن برگزار شود. ایران فارمای ۲۰۲1، نمایشگاه متفاوتی خواهد بود، 
اما بسیار متفاوت تر از آن چه قرار بود در سال ۲۰۲۰ برگزار شود. هر چند سایه ی کرونا به سنگینی 
قبل نیست ولی تاثیر آن بر صنعت، کشور و دنیا پابرجاست؛ چه بسا با جهش ها و سویه های جدید، 
بشر به این زودی نتواند زندگی بدون ماسک و کرونا را تجربه کند؛ اما همه می دانند راه رهایی دنیا 

از آزمایشگاه ها، مراکز تحقیقاتی و کارخانه های تولید واکسن و دارو می گذرد.
اشتراک  به  برای  زیادی  حرف های  و  موضوعات  می آیند  ششم  ایران فارمای  به  که  داروسازانی 
رفع  احتمال های  و  وعده ها  تا  گرفته  مختلف  واکسن های  و  ضدکرونا  داروهای  از  دارند،  گذاشتن 
تحریم ، از سیاست های دولت جدید در حوزه ی سلامت و بهداشت تا قراردادهای بین المللی مؤثر 

بر صنعت دارو...

          امید است ایران فارمای هفتم در جهان عاری از کرونا برگزار شود.
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دکتر محمد عبده زاده:
مسیری که ایران فارما طی کرده باعث اعتبار 

داروسازی کشور است
سندیکای  هیات مدیره   رئیس  عبده زاده؛   محمد  دکتر 
صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران با ذکر این  نکته که 
پیام اول ایران فارما انعکاس و انتقال توانمندی و ظرفیت های 
ایران فارما  »کار  می دهد:  توضیح  است،  کشور  داروسازی 
و  صادراتی  بازارهای  ایجاد  صنعت،  دستاوردهای  نمایش 
تحریم های  علیرغم  که  است  داروسازی  صنعت  توسعه 
ظالمانه به دست آمده اند. پیام دیگر نمایشگاه این است که 
صنعت برای پیشرو و بالنده بودن و خارج شدن از مرزها 
به کمک نیاز دارد، همان طور که مقام معظم رهبری گفتند 
باید در کنار رفع موانع از تولید پشتیبانی هم بشود، بنابراین 
حمایت وزارتخانه ها و سازمان ها باید عملی باشد و در حد 
با رئیس  نیز ما در جلسه  نماند. سال گذشته  باقی  حرف 
سازمان غذا و دارو  پیشنهاد تشکیل کمیته ای برای رفع 
موانع تولید دادیم که در این جمع می توان برای واگذاری 
تصمیم  غیرضروری  موارد  حذف  و  غیرحاکمیتی  مسائل 
گرفت و امیدواریم با توجه به شعار و الزام قانونی امسال این 
کمیته تشکیل شود؛ بنابراین ایران فارما مطالبه گر رفع موانع 
تولید و پشتیبانی سیستم های دولتی از بخش تولید خواهد 
بود تا ما )به عنوان تولیدکنندگان دارو( وظیفه خودمان را 

بهتر انجام دهیم و  به مردم و اقتصاد کشور کمک کنیم.«
تا  ایران فارما  که  مسیری  درباره  عبده زاده  محمد  دکتر 
الان پشت سر گذاشته است می گوید: »نمایشگاه ایران فارما 
به  تا  که  مسیری  می کند،  طی  را  پختگی  و  بلوغ  مسیر 
هر  و  بوده  کشور  داروسازی  اعتبار  باعث  شده  طی  حال 
دوره از قبل کامل تر شده است. متاسفانه امسال به دلیل 
همه گیری کرونا حضور شرکت های خارجی کمتر می شود 
با برداشته شدن تحریم ها  ولی می توانیم پیش بینی کنیم 
و حذف کرونا، ایران فارما یکی از نمایشگاه های بین المللی 

بزرگ حوزه دارو خواهد شد.«
داروهای  صنایع  صاحبان  سندیکای  هیات مدیره  رئیس 
انسانی ایران در پایان تاکید می کند: »تلاش ما این است 
با توجه به هر  چه در توان داریم وظیفه مان را به بهترین 
شکل انجام دهیم و داروی مورد نیاز کشور را تامین کنیم. 
داروسازی  جامعه  انسجام  شاهد  جاری  سال  امیدواریم 
کشور باشیم و اگر مسائل و اختلاف نظرهایی وجود دارد با 
گفت و گو، هم فکری و رویکردی بهتر، راهکار عملی و موثری 

برای آن ها ارائه دهیم.«

دکتر هاله حامدی فر:
ایران فارما در مرحله »خوب« است و باید »عالی 

شدن« هدف آن باشد
دکتر هاله حامدی فر؛ نایب رئیس هیات مدیره  سندیکای 
توانمندی   به  ایران، ضمن اشاره  انسانی  صاحبان داروهای 
برای  ایران و اهمیت آن  و ظرفیت های صنعت داروسازی 
و  تولیدی  فعالیت  کشور در شرایط کنونی می  گوید: »هر 
معرفی خود  و  نمایش  برای  فضایی  و  به محمل  خدماتی 
صنعت  برای  را  امکانی  چنین  نمایشگاه  ها  و  دارد  نیاز 
داروسازی فراهم می کند. نمایشگاه  های ما می توانند خیلی 
به شرط  الان هستند،  باشند که  از چیزی  مفیدتر  خیلی 
آن که روابط دیپلماتیک خیلی بهتری داشته باشیم. فعالان 
صنعت دارو همدیگر را می شناسند و نمی خواهیم صنایع به 
خودشان معرفی شوند، یک هدف  نمایشگاه این است که 
بتوانیم توانمندی  های صنعت را به مسئولان معرفی کنیم و 
هدف دیگر یافتن همکار و مشتریان جدید خارجی از طریق 

این معرفی هاست.«
نمایشگاه  اهداف  درباره  ادامه  در  حامدی فر  دکتر 
نمایشگاه  طریق  از  بتوانیم  که  است  »مهم  می گوید: 
مسیرهای  کنیم،  جذب  را  خارجی  سرمایه گذارهای 
صادراتی را باز کنیم یا خود ما برای تولید سرمایه گذاری 
واقعیت  و...  باشیم  داشته  دیگر  کشورهای  در  مشترک 
این است که روابط خارجی و دیپلماتیک ایران هیچ وقت 
بی تنش نبوده است ولی در یکی دو سال اخیر به قدری 
داشتن  نگه  که حتی  بوده  و مشکل آفرین  داشته  چالش 
روابط قبلی هم سخت شده است چه برسد که بخواهیم 
اگر  بنابراین  ایجاد کنیم؛  روابط و همکاری های جدیدی 
باز  و  دیپلماتیک  روابط  ایجاد  با  همزمان  نمایشگاه ها 
باشد به صنعت کمک بیشتری  شدن مسیرهای سیاسی 

خواهد کرد.«
نایب رئیس هیات مدیره ی سندیکا معتقد است ایران فارما 
و  داشته  رشد  گذشته  دوره  چند  در  محسوسی  به طور 
توضیح می دهد: »امسال در همه گیری کرونا و با توجه به 
جابه جایی زمان برگزاری، نمی  دانیم شرایط چگونه خواهد 
بود. ایران فارما در این چند دوره رشد داشته ولی از جایی 
به بعد رشد کردن و بهتر شدن کار سختی می شود، وقتی 
بخواهید چیزی را از متوسط پیش ببرید و به خوب تبدیل 
کنید، راحت جلو می رود ولی برای از خوب به عالی رسیدن، 
مسیر خیلی سخت می شود. ایران فارما الان در مرحله خوب 

قرار دارد ولی هدفش باید عالی شدن باشد.« 16
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تولید و معرفی داروهای جدید  ایران اسلامی  آینده سازان 
از اهداف نمایشگاه ششم عنوان کرد. عضو هیات  را یکی 
ایران فارما  »نمایشگاه  می گوید:  ادامه  در  سندیکا  مدیره 
است  مختلف  تولیدکنندگان  برای  فرصت  مناسب ترین 
زیرا از این طریق نیازمندی های صنعت در معرض  افکار 
تولید کنندگان بالقوه و بالفعل قرار می گیرد و از طرف دیگر 
برای  روز  به  تکنولوژی های  استفاده  به  تشویق   شرکت ها 
داروهای  تولید  برای  رقابت  و  می شوند  دارو  کیفی  بهبود 

باکیفیت بیشتر می شود.«
دکتر مرتضی خیرآبادی نمایشگاه را فضایی برای انعکاس 
تفکرات تولید کنندگان دارو در عرصه های مختلف، نمایش 
فناوری های جدید در تولید دارو، معرفی شیوه های جدید 
بازارهای جدید و نیز جلب دانشجویان  تولید دارو، کسب 
داروسازی و سایر متخصصان جهت ورود به صنعت عنوان 
و اضافه می کند: »در عین حال آمار و اطلاعاتی که درمورد 
بازدید کنندگان، متخصصان، فعالان حوزه داروسازی و سایر 
دست اندرکاران حوزه سلامت جمع آوری می شود به منزله 
با کنش های  دارو  بعدی  نمایشگاه های  نهالی است که در 
سازمان یافته و هماهنگ، ایجاد ساختارهای جدید تولید 

دارو را نمایش خواهد داد.«

دکتر عباس کبریایی زاده:
ایران فارما تابلویی زیباست که توانمندی نظام 

دارویی کشور را تصویر می کند
زاده؛ عضو هیات مدیره سندیکای  کبریایی  عباس  دکتر 
صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران، نمایشگاه ایران فارما را 
دستاوردی برای صنعت داروسازی کشور می داند که بیان گر 
توان ملی است و در این مورد توضیح می دهد: »این فضا و 
فعالیت نوعی اعلان ظرفیت های ملی صنعت کشور است و 
نقش تابلویی را دارد که مسئولان کشور از دیدن آن لذت 
می برند. مسئولان با دیدن نتایج درج شده بر این تابلو باید 
تلاش کنند تا از طریق تسهیل صادرات، رفع بروکراسی ها 
حاکم   کل صنعت  بر  که  پدرسالارانه ای  ساختار  کاهش  و 

کرده اند، از صنعت و دستاوردهای آن حمایت کنند.«
این  باید  ادامه می گوید: »نه تنها  دکتر کبریایی زاده در 
برای  باید  بلکه  کنیم  زیبایی حفظ  به  را  ارزشمند  تابلوی 
این  و حفظ  و کسب  بین المللی  در عرصه های  حضورمان 
بازارها محقق تلاش نماییم.« او در پایان تاکید می کند: »در 
یک جمله ایران فارما را تابلویی جذاب و خوشایندی می بینم 

که توانمندی نظام دارویی کشور را به نمایش می گذارد.«

دکتر مرتضی خیرآبادی:
نمایشگاه ایران فارما خانه داروی کشور است

سندیکای  مدیره  هیات  عضو  خیرآبادی؛  مرتضی  دکتر 
صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران با یادآوی مشکلات 
و چالش های صنعت داروسازی در سال گذشته می گوید: 
»همان طور که استحضار دارید کشور ما تحت تاثیر شیوع 
که  است  کرده  تجربه  را  زیادی  مشکلات  کرونا  ویروس 
بسیاری از صنایع تا مرز تعطیلی پیش رفتند ولی صنعت 
دارو برای مقابله با کرونا نه تنها تعطیل نشد بلکه با فعالیت 
شبانه روزی خود توانست بیش از ۹۹ درصد داروهای مورد 
با کمترین قیمت جهانی در  و  تولید کند  را  بیماران  نیاز 
اختیار بخش سلامت قرار دهد که می توان گفت در مقایسه 
با کشورهای در حال توسعه از روند بسیار مثبتی برخوردار 
بوده است.« عضو هیات مدیره سندیکا یادآوری می کند نقش 
فرآورده های دارویی در اقتصاد و تحریم ظالمانه ایران بیشتر 
مشخص شد و همین تحریم ها سبب ایجاد زمینه های ظهور 

خلاقیت ها و توانایی بالقوه فعالان صنعت دارو شد.
ابزارهای  از  باور دکتر خیرآبادی نمایشگاه دارو یکی  به 
سیستم  جدید  فناوری های  و  توسعه  در  بازاریابی  مهم 
درمانی کشور است و نیز گامی در خدمت توسعه داروهای 
جدید و کمک به ایجاد زیرساخت ها برای تولید مواد اولیه، 
ایران فارما  او  می رود.  شمار  به  بسته بندی  و  جانبی  مواد 
می گوید:  و  می داند  سلامت  محور  بزرگ  رویداد  یک  را 
پایدار  سلامت  اهداف  تحقق  راستای  در  نمایشگاه  »این 
می کند.  ایجاد  صنعت  فعالان  تمام  میان  سازنده  فضایی 
و  آماده سازی  در  مختلف  گروه های  و  دارو  تولیدکنندگان 
از  تا  می آیند  هم  گرد  دارویی  مختلف  محصولات  عرضه 
با مشورت  و  آگاه شوند  یکدیگر  و چالش های  دستاوردها 
و مساعدت مسیر تهیه، تولید و توزیع دارو را برای اقشار 

مختلف جامعه هموار سازند.«
تغییرات  این که  به  اشاره  با  ادامه  در  خیرآبادی  دکتر 
آن ها  تنوع  و  جدید  داروهای  ساخت  داروها،  روزافزون 
می کند،  ایجاد  تولیدکنندگان  همه  برای  مطلوب  رقابتی 
می افزاید: »نمایشگاه ایران فارما خانه داروست یعنی فضایی 
که اطلاعات شرکت های مختلف داروسازی را جمع آوری 
می کند، قدرت تولیدکنندگان بخش های مختلف را نمایش 
خدمات،  زمینه  در  شرکت ها  تولیدی  نیازهای  و  می دهد 

فناوری، تکنیک های جدید و نوآوری را مطرح می کند.«
فناوری  و  پژوهشی  دستاوردهای  نمایش  و  معرفی  او 
و  بازدیدکنندگان  دانشجویان،  به  داروسازی  صنعت 
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دکتر فضل اله حیدرنژاد:
نمایشگاه های تخصصی برای معرفی توانمندی 

صنعت دارو لازم هستند
سندیکای  هیات مدیره  عضو  حیدرنژاد؛  فضل اله  دکتر 
صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران، فعال بودن مسئولان 
ایران فارما به اهدافش لازم  در نمایشگاه را برای دستیابی 
با تاخیر در  می داند و توضیح می دهد: »معمولا مسئولان 
نشست ها و نمایشگاه ها حاضر می شوند یا اصلا نمی آیند یا 
اگر بیایند چند دقیقه صحبت می کنند، حرف های تکراری 
و  تعریف  خودمان  از  خودمان  باید  و  می روند  و  می زنند 
انتقاد کنیم. به نظر من مسئولانی مانند رئیس سازمان غذا 
به  اول  روز  حداقل  باید  رفاه  وزیر  بهداشت،  وزیر  دارو،  و 
این  برای  و  باشند  داشته  نمایشگاه حضور  در  کامل  طور 
حضور برنامه ریزی و هدف داشته باشند. این که فقط سلامی 
بگویند، چند عکس بگیرند و بروند، هزینه ای برای صنعت 
است و باید در این نمایشگاه از وضعیت شرکت ها و شرایط 

تولید مطلع شوند و برنامه اجرایی ارائه دهند.«
»ترجیح  می گوید:  پایان  در  حیدرنژاد  فضل اله  دکتر 
این است که نمایشگاه های صنعتی، تجاری، علمی و  من 
تخصصی بیشتر برگزار شود و مسائل، ظرفیت ها و توانمندی 

حوزه داروسازی را بهتر به مردم معرفی کنیم.«

دکتر حمیدرضا محمدی:
ایران فارما با وجود تحریم  قدم های مهمی برای 

صنعت دارو برداشته است
اقتصاد  فدراسیون  کل  دبیر  محمدی؛  حمیدرضا  دکتر 
صنعت  در  مهمی  بسیار  رکن  را  نمایشگاه ها  سلامت، 
را  جدید  داروهای  و  نوآوری ها  دستاوردها،  که  می داند 
معرفی می کنند و در عین حال محلی برای ملاقات افراد 
فعال در این حوزه هستند تا مسائل و مشکلات شان را با 
یکدیگر طرح و بررسی کنند. او در ادامه می گوید: »با توجه 
در  هم  جانبی  جلسه های  و  نشست ها  سال  هر  این  که  به 
ایران فارما برگزار می شود، چه بسا این موضوعات جانبی به 

مراتب بیشتر از اصل نمایشگاه بهره وری و دستاورد داشته 
باشد. ایران فارما طی سال های گذشته و علی رغم تحریم ها 
فعال بوده و توانسته است قدم های مهمی برای همراهی با 
ابعاد  ایران فارما  صنعت بردارد و امیدوارم با رفع تحریم ها 
آن را  منطقه ای  سطح  در  بتوانیم  و  کند  پیدا  وسیع تری 

برگزار کنیم.«
می گوید:  پایان  در  اقتصاد سلامت  فدراسیون  دبیر کل 
»ایران فارما کم کم در حال رسیدن به یک بلوغ و پختگی 
است تا به اهداف تعریفی اولیه خود دست پیدا  کند. طبیعی 
است که تحول و رشد متوقف نمی شود و فکر می کنم همه 
صنایع و از جمله دارو برای آن که توسعه پیدا کند و بتواند 
برای  مسیرهای صادراتی  باید  دهد  ادامه  به حرکت خود 
آن ها هموار شود. نمایشگاه ها یکی از مهم ترین بخش هایی 
در  بردن صنعت  پیش  برای  آن ها  از  می توان  که  هستند 
است  بهتر  رویکرد  با همین  کرد،   استفاده  مسیر صادرات 
از  بتوانیم  و  پیدا کند  ایران فارما گسترش  ابعاد منطقه ای 
این نمایشگاه استفاده  نیز در  ظرفیت  کشورهای همسایه 

کنیم.«

دکتر سیدعلی ارم:
داروسازان محفلی در مقیاس ایران فارما نداشته اند

دکتر سیدعلی ارم؛ معاون برنامه ریزی و توسعه راهبردی 
گردهمایی  برای  ویژه  فضایی  را  ایران فارما  تی پی کو، 

داروسازان و کمک به ارتقای صنعت داروسازی می داند.
ایران فارما  برگزاری  پیشرفت  به  رو  روند  به  اشاره  با  او 
برگزاری  برای  زیادی  زحمات  این سال ها  می گوید: »طی 
نمایشگاه کشیده شده و فعالیت رو به پیشرفتی داشته است. 
هر دوره کاستی های قبل را رفع کرد واز دید من آخرین 
نمایشگاه در سال ۲۰۱۹ به کمال نزدیک شده بود. ناراحت 
شدم که به دلیل همه گیری کرونا ایران فارمای ۲۰۲۰ برگزار 
نشد و نتوانستیم دور هم جمع شویم و امیدوارم وضعیت به 
گونه ای پیش برود که سال آینده، دوره ششم برگزار شود.«

باعث  ایران فارما  برگزاری  این که  بر  تاکید  با  ارم  دکتر 
خوشحالی خواهد بود، ادامه داد: »می توانیم از ظرفیت های 
بودن  هم  دور  نیز  و  فعال تر شدن  و  بهتر  برای  نمایشگاه 
چنین  از  قطعا  کنیم.  استفاده  صنعت  اهالی  دیدار  و 
ملاقات هایی استقبال می کنیم و حتی اگر شرایط به گونه ای 
پیش رفت که نمایشگاه به نحو دلخواه برگزار نشد، سعی 
می کنیم کمبودها را به شکل دیگری جبران و ارتباط ها را 
ارتباطات  موفقیت صنعت  بنای  کنیم، چون سنگ  حفظ  18
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است و کمک می کند فعالیت مان را گسترش دهیم.«
ادامه  تی پی کو  راهبردی  توسعه  و  برنامه ریزی  معاون 
می دهد: »هرچند در مقیاس کوچک تر محافلی برای دیدار 
اهالی صنعت وجود دارد ولی همه آن ها نیز کم شده اند، 
هنوز  و  نداشته ایم  ایران فارما  مقیاس  و  اندازه  در  محفلی 
هم نداریم. داروسازی به نسبت سایر صنایع، خیلی بزرگ 
نیست ولی در عین حال صنعت بسیار مهمی است و کسانی 
که در این حوزه فعالند، افراد دلسوزی هستند که شبانه روز 
کار و تلاش می کنند و گاهی به خاطر گرفتاری های زیاد 
از دیدار همدیگر غافل می شوند و ایران فارما فرصتی برای 

گردهمایی آن هاست.«
دکتر ارم در پایان درباره دستاوردهای نمایشگاه می گوید: 
»نام عصر ارتباطات روی آن است و یکی از رموز موفقیت 
در دنیای جدید به حساب می  آید. برقراری روابط موثر در 
نمایشگاه کمک می کند صنعت بزرگ تر، قوی تر و با اقتدار 
بیشتری به مسیرش ادامه دهد و در سال های آینده نتیجه 

و ثمر بیشتری برای جامعه داشته باشد.«

دکتر علی شریف اعلم:
پایان تحریم، ظرفیت اصلی نمایشگاه ها را مشخص 

می کند
اولیه سازمان  مواد  اداره  رئیس  اعلم؛  علی شریف  دکتر 
غذا و دارو با یادآوری این نکته  که نمایشگاه های تخصصی 
برای  را  آن ها  فعالیت  دارند،  دنیا  در  طولانی  سابقه  دارو 
صنعت ضروری می داند و اضافه می کند: »هر چند کشور 
ما دیر وارد این عرصه شده ولی همین ورود هم لازم بوده 
محل  نمایشگاه ها  است.  شده  شروع  مثبت  فعالیت  این  و 
تلاقی شرکت های تولیدی مختلف هستند و جای دیگری 
مشترک،  مکان  یک  و  کوتاه  زمانی  بازه  یک  در  نمی توان 
تعداد زیادی شرکت  و تولیدکننده را به صورت همزمان کنار 
هم داشت تا از پیشرفت ها، وضعیت تولیدات جدید، نکات 
مورد نظر یکدیگر و... با خبر شوند. نمایشگاه بهترین فرصت 
و فضا برای ارتباط شرکت ها با یکدیگر و کمک به بخش های 

مختلف صنعت است.«
دکتر علی شریف اعلم در پایان تاکید می کند: »با رفع 
تحریم ها و آزاد شدن رفت و آمد های بین المللی ایران فارما 
به پتانسیل های خود دست می یابد و با حضور ویزیتورها، 
و  صادرات  خارجی،  شرکت های  مدیران  و  نمایندگان 
سرمایه گذاری در صنعت کشور، می  توان به اهمیت و جایگاه 

نمایشگاه ها پی برد.«

دکتر آصف مهدوی:
ایران فارما مشوقی برای انتقال تکنولوژی و  

سرمایه گذاری تولید
دکتر آصف مهدوی با ابراز خرسندی از فعالیت خودش 
در اولین دوره ایران فارما می گوید: »این افتخار را دارم که 
از بدو شروع ایران فارما در این نمایشگاه حاضر بودم و حتی 
نمایشگاه  یک  می دانم  و  داشتم  مشارکت  آن  تاسیس  در 
تخصصی است که حرفه ای برگزار می شود و طبیعتا از تداوم 
آن خیلی خوشحالم. سال ۲۰۱۹ حتی پاویون کشورهای 
خارجی مانند هندوستان، اندونزی، چین در این نمایشگاه 
نشانه عملکرد موفقیت آمیز و حرکت رو به جلوی ایران فارما 
از  پربارتر  و  بهتر  نمایشگاه   ۱۴۰۰ سال  امیدوارم  بود. 
سال های قبل برگزار و باعث شود یک فضای تجاری خیلی 

خوبی در حوزه دارویی کشور شکل بگیرد.«
او با یادآوری این نکته که بازار دارویی کشور ما جذاب 
شریکان  طرفی  »از  می کند:  اضافه  است،  توجه  جالب  و 
تجاری شرکت های دارویی ما نیز متنوع هستند بنابراین اگر 
تحریم ها برداشته شود، ایران فارما قطعا با حضور و استقبال 
گسترش  به  منجر  و  می شود  روبه رو  خارجی  کشورهای 
نمایشگاه خواهد شد. تشویق به انتقال تکنولوژی و سرمایه 
گذاری تولید در ایران از دیگر مزایایی است که ایران فارما 

می تواند داشته باشد.
تقویت حضور بازدیدکنندگان خارجی یکی دیگر از مزایای 
این نمایشگاه جهت تقویت صادرات است، تقویت محتوایی 
ایران فارما، تداوم و افزایش کارگاه ها و پنل های آموزشی و 

علمی به افزایش کیفیت نمایشگاه کمک می کند.«

دکتر سید علی فاطمی:
ایران فارما نمایشگاه معتبری برای معرفی صنعت 

دارو
انجمن  رئیس  نایب  فاطمی؛  علی  سید  دکتر  گفته  به 
در  که  روش هایی  از  یکی  تردید  بدون  ایران،  داروسازان 
داخلی  داروهای  به  اعتماد  ایجاد  و  معرفی  فرهنگ سازی، 
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مهندس حمیدرضا علیپور:
ارتباط بیشتر شرکت های ایرانی با شرکت های 

خارجی، نتیجه مطلوبی برای ایران فارماست
تولید  شرکت  مدیرعامل  علیپور؛  حمیدرضا  مهندس 
نمایشگاه ها  است  معتقد  )تماد(،  داروپخش  اولیه  مواد 
داخلی  بین صنعت  ارتباط خوبی  می توانند  دنیا  تمام  در 
نمایشگاه های  برگزاری  و  کنند  ایجاد  دیگر  کشورهای  با 
و  اروپایی  آسیایی،  مختلف  کشورهای  در  دارویی  متعدد 
با  ادامه  در  او  فضاهاست.  این  اهمیت  بیان گر  آمریکایی 
محدود  را  حضوری  روابط  که  کرونا  همه گیری  به  اشاره 
طبیعی  را  ایران فارما  برگزاری  زمان  تعویق  است  کرده 
می داند و اضافه می کند: »اگر برگزاری نمایشگاه متناسب 
با شرایط فعلی بتواند در مسیر تعامل فرامرزی شرکت ها و 
ارتباط آن ها با کشورهای دیگر دنیا موثر باشد، نمایشگاه 
موفقی خواهد بود و امیدوارم ایران فارما در این زمینه به 

نتایج مطلوبی برسد.«
نمایشگاه  گذشته  دوره  پنج  در  که  کسی  عنوان  به  او 
ایران فارما حضور داشته است شرایط برگزاری آن را هر سال 
بهتر از قبل می داند و می گوید: »هر زمان که بتوانیم ارتباط 
بیشتری بین شرکت های داخلی خودمان با دیگر کشورها 
و نمایندگان آن ها برقرار کنیم موفق تر خواهیم بود. امسال 
شاید به دلیل شرایط همه گیری کرونا حضور نماینده های 
برگزارکنندگان  امیدوارم  باشد ولی  کشورهای دیگر کمتر 
تمهیداتی ببینند و بستری فراهم کنند که بتوانیم از طریق 
غیرفیزیکی و به صورت برخط ارتباط با آن ها را شاهد باشیم 

تا دستاورد خوبی برای شرکت ها فراهم آورد.«

دکتر لقمان فیروزپور: 
ایران فارما می تواند چشم انداز منطقه ای داشته 

باشد
دکتر لقمان فیروزپور؛ مدیرعامل شرکت فناوران دارویی 
پارسیان، درباره مسیری که نمایشگاه ایران فارما در چند دوره 
گذشته طی کرده است، می گوید: »در چنین مواردی نباید 

نقش دارد برپایی نمایشگاه های سالانه است که ایران فارما 
معتبرترین نمایشگاه کشور در سال های اخیر بوده است. او 
ادامه می دهد: »پزشکان و متخصصان و حتی مردم می توانند 
در این نمایشگاه حاضر و با دستاوردهای داروسازی کشور 
آشنایی پیدا کنند، نه این که صرفا آمارهایی از میزان تولید 
دارو داده شود. تکراری شده است همه می دانیم ۹۷ درصد 
این  در  باید  می شود،  تولید  داخل  در  نیاز  مورد  داروی 
نمایشگاه ها نشان داده شود اثربخشی داروها چقدر است، 
را  مراحلی  بالینی در بخش های مختلف چه  آزمایش های 
را  داخلی  داروی  به  اعتماد  این طریق  از  و...  طی می کند 

افزایش دهیم.« 
به حضور  توجه  با  ایران  داروسازان  انجمن  رئیس  نایب 
ایران فارما  را که  نمایشگاه، مسیری  یا ۳ دوره  خود در ۲ 
در این چند سال طی کرده است، رو به پیشرفت می داند و 
اضافه می کند: » حضور شرکت ها از نظر کمی و کیفی طی 
این سال ها افزایش پیدا کرده است و به این تداوم خوش بین 
هستم. هر چند مشکلات کشور روی صنعت داروسازی اثر 
می گذارند و امیدوارم این روند رو به بهبود و مثبت ادامه 

پیدا کند.«

مهندس علی گودرزی:
ایران فارما، فرصتی برای نمایش و ارتقاء ظرفیت 

صنعت
داروسازی  شرکت  مدیرعامل  گودرزی؛  علی  مهندس 
بودن  تخصصی  به  توجه  »با  است  معتقد  دارو  سبحان 
به سمت تکنولوژی و  بیشتر  نمایشگاه  ایران فارما، هر چه 
علم روز برود و هر چه تعداد منابع و شرکت های بین المللی 
بیشتر شود، قطعا پربار تر خواهد بود. ایران فارما در طول 
تحریم  و هر چند  برگزاری موفقی داشته  این چند سال، 
از طرف  ولی  ایجاد کرده  ما  برای صنعت  محدودیت هایی 
دیگر، بخش هایی از توانمندی صنعت، بالا رفته است و در 
شرایط فعلی نیز برگزاری نمایشگاه ایران فارما مفید و موثر 
خواهد بود.« او با تاکید بر این که سبحان دارو امسال نیز 
ماند دوره های گذشته در نمایشگاه حضور خواهد داشت، 
می گوید: »شاید به دلیل تحریم های زیادی که وجود دارد، 
حضور شرکت های خارجی به اندازه ی سال های قبل پررنگ 
نباشد ولی از سوی دیگر تولیدکنندگان داخلی بیشتری به 
ایران فارما اضافه شده اند و باید از این فرصت برای نمایش 
توانمندی های تولید داخلی استفاده کنیم و ظرفیت صنعت 

دارو را ارتقاء دهیم.« 20
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نقش  به  اشاره  با  خزعل  نواده  امیرحسین  مهندس 
حیاتی صنعت داروسازی در شرایط حساس کنونی اضافه 
نمایشگاه  این  می کند: »انتظار می رود در چنین شرایطی 
اثربخش  ارتباط  تسهیل  برای  مطلوب  بستر  ایجاد  ضمن 
وابسته،  صنایع  و  دارو  حوزه  در  فعال  شرکت های  بین 
ظرفیت ها و توانمندی های صنعت را به نحو احسن معرفی 
برقراری  برای  امکانی  می تواند  ایران فارما  همچنین  کند. 
ارتباط شرکت های ایرانی با مراکز تحقیقاتی علمی داخلی و 
بین المللی ایجاد کند و در عین حال زمینه ای برای توسعه 
سرمایه های  جذب  و  کشور  دارویی  محصولات  صادرات 

خارجی در ایران فراهم آورد.«

دکتر افشین وهابزاده:
رقابت در ایران فارما می تواند منتج به افزایش 

بهره وری در صنعت شود
و  غذا  معاونت  فکر  اتاق  مسئول  وهابزاده؛  افشین  دکتر 
معتقد  دارو،  و صنعت  کشور  شرایط  ایران  دانشگاه  داروی 
است نمایشگاه هایی با سبک و سیاق ایران فارما فضایی برای 
تبادل اطلاعات بین بخش های مختلف صنعت هستند و به 
عنوان مثال می توان تولیدکننده مواد بسته بندی، انواع مواد 
اولیه و حتی بعضی تجهیزات مورد نیاز را در این فضا پیدا 
کرد و نشست های زیادی به صورت رو در رو برگزار می شود؛ 

امتیاز ویژه این است که همه در یک مکان هستند. 
برای  تولیدی  »شرکت های  می کند:  اضافه  ادامه  در  او 
تهیه مایحتاج خودشان باید با تامین کنندگان ارتباط داشته 
باشند که در چنین نمایشگاهی همه آن ها کنار هم هستند 
که از یک طرف ایجاد ارتباط  را تسهیل می کند و از طرف 
دیگر باعث ایجاد رقابت بین شرکت هایی می شود که کالای 
مشابه دارند و این رقابت در نهایت می تواند منتج به افزایش 

بهره وری در صنعت تولید داروی کشور شود.«
فعال  به عنوان  خود  حضور  تجربه  درباره  وهابزاده  دکتر 
ایران فارما می گوید: »در دوره  های گذشته  تولید در  بخش 
نمایشگاه که شرکت داشتم، ایران فارما در این زمینه بسیار 
و  داشتیم  هم  کنار  را  مختلف  تامین کننده های  بود،  موثر 
بهره  توانست  نهایت  در  و  بودیم  مفیدی  رقابت های  شاهد 

زیادی به تولیدکننده نهایی برساند.«
ایران  دانشگاه  داروی  و  غذا  معاونت  فکر  اتاق  مسئول 
ضمن بیان این نکته که نمایشگاه ایران فارما در چند دوره 
است  داشته  به رشدی  رو  روند  و  بوده  موثر  قطعا  گذشته 
ادامه می دهد: »به نظر من برای این که مسیر رشد بهتر ادامه 

چرخ را از ابتدا اختراع کرد، باید مسیر نمایشگاه های مشابه 
آن مسیر در چشم اندازی  دارو رصد شوند،  در حوزه  دنیا 
چند ساله طی شود و براساس همان الگو پیش برویم؛ مثلا 
تقریبا  مشابه  نمایشگاه های  و   CPhI جهانی  نمایشگاه  در 
جا افتاده و الگوهای آن ها شکل گرفته اند و در عین حال 
هر سال نوآوری هایی نیز دارند. فکر می کنم ایران فارما هم 
در کلان خوب پیش رفته و کاملا به عنوان یک نمایشگاه 
فضایی برای تعامل شرکت های دارویی شناخته شده است 

ولی باید آن را تقویت کرد.«
دکتر فیروزپور برای افزایش مشارکت کشورهای منطقه در 
ایران فارما پیشنهاد می دهد: »با بعضی تغییرات در ایران فارما 
می توانیم آن را به یک نمایشگاه گردشی تبدیل کنیم و هر 
و...  از کشورهای منطقه مانند ترکیه، عراق  سال در یکی 
برگزار شود و اصراری نداشته باشیم مختص صنعت ایران 
باشد؛ همان طور که الان خیلی از غرفه هایی که در نمایشگاه 
برپا می شود، ایرانی نیستند و قطعا به مرور زمان و پس از 
باز شدن فضای سیاسی تعداد آن ها افزایش خواهد داشت. 
اگر از الان بسترهای لازم آماده نشود، با تغییر شرایط و مهیا 
شدن فضا از سایر نمایشگاه های بین المللی عقب می مانیم.«

مهندس امیرحسین نواده خزعل:
ایران فارما فضایی برای انتقال دانش فنی و رفع 

بعضی چالش های صنعت
شرکت  عامل  مدیر  خزعل؛  نواده  امیرحسین  مهندس 
دارو  تخصصی  نمایشگاه های  میخک،   داروی  شیمی 
و  تحولات  آخرین  ارائه  برای  مناسب  و  پویا  فضایی  را 
می دهد:  ادامه  و  می داند  داروسازی  صنعت  دستاوردهای 
»نمایشگاه هایی مانند ایران فارما باعث آشنایی و مشارکت 
چشمگیر فعالان صنعت در زمینه های دارو و صنایع وابسته 
می شود. همچنین این نمایشگاه فرصتی فراهم می کند تا 
ضمن بیان چالش ها و مشکلات صنعت، توانمندی های  آن 
نیز به نمایش دربیاید و بستری مناسب برای انتقال دانش 

فنی و رفع بعضی چالش  ها فراهم شود.«
می گوید:  ادامه  در  صنعت  حوزه  تولیدکننده  این 
»ایران فارما به عنوان نمایشگاهی شناخته شده همواره در 
پیشرو  داروسازی کشور  نوآوری های  و  نمایش دستاوردها 
بوده است. از جمله نتایج این نمایشگاه می توان به آشنایی و 
مشارکت شرکت های فعال حوزه دارو و صنایع وابسته اشاره 
کرد که تاثیر مثبت و چشمگیری بر بازار دارویی داخلی و 

بین المللی تولیدکنندگان ایرانی دارد.«
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امور  در  مدیرعامل  مشاور  پاکت چیان؛  عرفان  گفته  به 
شرکت های دانش بنیان گروه دارویی برکت، نمایشگاه های 
تخصصی قاعدتا مخاطبان تخصصی را هدف قرار می دهند 
اما این که بگوییم ۱۰۰ درصد شرکت کنندگان در ایران فارما 
که  هستند  کسانی  یا  دارو  صنعت  در  شاغل  افراد  صرفا 
مستقیما با آن در ارتباطند، اشتباه است. قاعدتا بعضی افراد 
برای اطلاع از دستاوردهای صنعت در این نمایشگاه حاضر 
سفیرهای  ولی  نباشد  زیاد  تعدادشان  شاید  که  می شوند 
بقیه  به  را  این صنعت  اجتماعی هستند که پیشرفت های 

منتقل می کنند و نتیجه اش ایجاد آرامش روانی است. 
او درمورد مخاطبان مرتبط با صنعت می گوید: »می توان 
گفت ما در یک حالت گذار در صنعت داروسازی هستیم. 
تجهیزات  و  قطعات  تولیدکننده  این شرکت های  بر  سابق 
و مواد اولیه تعداد محدودی داشتند و فضای نمایشگاهی 
صنعت  بزرگان  و  هلدینگ ها  شرکت ها،  می کند  کمک 
داروسازی با این توانمندی ها در سطح کشور اشنا شوند و 
در نهایت یک زنجیره ارزش تعریف کنند. فراموش نکنیم 
شرکت های دانش بنیان ما توانسته اند از نقطه صفر به جایی 
برسند که بخشی از یک نیاز کشور را پاسخ بدهند و این 
توانایی و دستاورد باید به اطلاع تولیدکنندگان محصولات 
نهایی برسد تا بدانند نیازی به تامین اقلام مورد نیاز خود از 

خارج کشور ندارند.«
در  مثبت  اتفاق  یک  را  ایران فارما  پاکت چیان  عرفان 
برای  دارویی  شرکت های  الزام  که  می داند  دارو  صنعت 
به  را کاهش داد و مسیری رو   CPhI نمایشگاه  حضور در 
رشد را طی کرد. او در ادامه اضافه می کند: »خیلی خوب 
است که ایران فارما روابط بین المللی را نیز هدف قرار دهد. 
با محصولات شان  در دوره های گذشته کشورهای خارجی 
در حوزه های مختلف حضور داشتند و روابط بسیار خوبی 
ایجاد شد ولی منظور من این است که دستاوردها و نتایج 
فکر  و  است  خاورمیانه خاموش  منطقه  در  ما  شرکت های 
می کنم این معضل به کمک ایران فارما حل می شود؛ یعنی 
اگر بتوان نمایشگاه را طوری گسترش داد که همه شرکت ها، 
بهداشت(  وزارت  )مانند  خریداران  و حتی  تامین کنندگان 
در ایران فارما حاضر شوند کمک بزرگی به صادرات خواهد 
شد.« او در پایان یادآوری می کند یکی از معضلات بزرگ 
صنعت دارو صادرات در سال های اخیر و روند کند آم است 
چون اگر الزام به صادرات داشته باشید باید مواردی مانند 
جی ام پی بین المللی را رعایت کنید که باعث ارتقاء سطح 

دانشی و زیرساختی کل مجموعه نیز خواهد شد.

پیدا کند بهتر است شرایط حضور همه فعالان عرصه تولید 
فراهم شود. می دانم بعضی سازمان ها و دانشگاه ها دنبال غرفه 
نامشخصی  جواب  با  ولی  بودند  ایران فارما  در  برای حضور 
روبه رو شدند. فکر می کنم اگر بتوان تمامی تامین کنندگان 
و بازیگران صنعت را زیر یک چتر جمع کرد و کسی بیرون 

نماند، قطعا به رشد نمایشگاه کمک موثری خواهد کرد.«
فضا  بودن  محدود  به  اشاره  با  وهابزاده  افشین  دکتر 
همه  بین  را  موجود  فضای  بتوان  »اگر  می دهد:  پیشنهاد 
درخواست کنندگان تقسیم کرد خیلی بهتر از این است که 
۱۰ یا ۲۰ درصد از فعالان و متقاضیان بیرون بمانند و بعضی 

دیگر فضای بیشتری داشته باشند.«

دکتر پیام سیفی:
کارگاه ها و پنل های آموزشی، امتیاز ویژه 

ایران فارما
هر چند آنی درمان یک مجموعه نوپا به حساب می آید 
پیام سیفی؛ مدیر عامل شرکت داروسازی آنی  ولی دکتر 
درمان، مشارکت پیش تر و در دوره همکاری با شرکت های 
دارویی دیگر در ایران فارما حضور داشته است و روند حرکت 
این نمایشگاه را طی سال های گذشته رو به رشد می داند. او 
درباره آخرین دوره نمایشگاه می گوید: »ایران فارمای ۲۰۱۹ 
بستر مناسبی برای صادرات فراهم کرده بود و می توانستیم 
تعامل خیلی خوبی با نمایندگان شرکت های خارجی حاضر 

در نمایشگاه داشته باشیم.« 
ایران فارما،  در  صنعت  بالای  مشارکت  تولیدکننده  این 
بخش های آموزشی و برگزاری کارگاه ها و پنل های تخصصی 
را جزو ویژگی های مثبت نمایشگاه می داند. به گفته دکتر 
پیام سیفی مهم ترین ظرفیت و دستاورد ایران فارما کمک 
خارجی  با شرکت های  ارتباط  برای  داروسازی  به صنعت 
و صادرات داروهای تولید داخل است، او در همین مورد 
اضافه می کند: »برای رسیدن به چنین هدفی نیازمند یک 
یعنی  تسهیل شرایط صادرات هستیم  برای  برنامه جامع 
از یک طرف با تسهیل مبادلات ارزی و از طرف دیگر با 
تدوین قوانین و سیاست های ثابت در حوزه دارو، وضعیت 
تولیدکنندگان  تا  شود  پیش بینی  قابل  و  تثبیت  صنعت 
بتوانند در این زمینه برنامه ریزی بلند مدت داشته باشند.«

عرفان پاکت چیان:
افزایش فعالیت بین المللی ایران فارما باعث معرفی 
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و  می شناسند  را  همدیگر  داخلی  صنایع  صاحبان  فقط 
محک می زنند. اگر این محدودیت ها کاهش پیدا کند و بعُد 
بین المللی نمایشگاه های ایران با حضور شرکت های خارجی، 
افزایش پیدا کند، اطلاعات بیشتری نیز رد و بدل می شود و 
افراد متخصص می توانند با ملاقات حضوری همکاران خود 

از سایر کشورها، ایده بگیرند.«
نقش  »ایران فارما  می کند:  تاکید  عبدالکریمی  دکتر 
کاستی ها  این  اگر  و  دارد  ایران  دارویی  فضای  در  مثبتی 
کند،  پیدا  منطقه  در  بهتری  جایگاه  می تواند  شود،  رفع 
کیفیت،  نظر  از  منطقه  در  ایران  داروسازی  چون صنعت 
به کشورهای منطقه ویژگی های  و... نسبت  تیراژ، کمیت 
خاص خودش را دارد.« او  در پایان می  گوید: »هیچ کدام 
پیشرفت در  )با وجود  ترکیه  از کشورهای همسایه حتی 
خودکفایی،  خصوصا  و  ابعاد  همه  از  هنوز  دارو(  صنعت 
ویژگی ها و امتیازات صنعت داروسازی ما را ندارد. برپایی 
عراق،  مانند  کشورهایی  حضور  با  ایران فارما  نمایشگاه 
تاجیکستان، پاکستان، آذربایجان و نیز کشورهایی از خارج 
منطقه می تواند در ایجاد بازارهای جدید برای صنعت موثر 

u».باشد

دکتر مسعود عبدالکریمی:
رفع تحریم ها می تواند جایگاه ایران فارما را در 

منطقه ارتقا دهد
دکتر مسعود عبدالکریمی؛ مدیرعامل شرکت داروسازی 
نمایشگاه ها  که  می کند  یادآوری  را  نکته  این  دارو  تهران 
به  مشارکت کننده  افراد  و  هستند  اطلاعات  تبادل  محل 
راحتی می توانند در یک مکان و زمان متمرکز و تعریف شده 

از اطلاعات یکدیگر استفاده کنند. 
نظر داشته  را در  نکته  این  »باید  ادامه می افزاید:  او در 
نمایشگاه های  در  خارجی  شرکت های  حضور  که  باشیم 
نیز  و  ها  )تحریم  کشور  خاص  وضعیت  دلیل  به  داخلی 
همه گیری کرونا( محدود است و بنابراین در شرایط کنونی 



24







25

گزارشی از کمبود سرم و داروهای کرونا در موج پنجم کرونا

پیش بینی نکردن، سوءمدیریت، 
فرافکنی و واردات فوریتی

سابقه ی کمبود سرم در سال های گذشته
اصلی کمبود سرم های  دلیل  کرونا  بلند  موج  هر چند 
نیست  بی سابقه  کشور  در  مسئله  این  ولی  است  تزریقی 
و   ۱۳۹۴ سال  که  دارند  خاطر  به  دارو  صنعت  فعالان  و 
۱۳۹۵ نیز کشور با این مشکل درگیر بود. خردادماه ۹۵ 
دلایل  درمورد  آبان   ۱۳ داروخانه ی  وقت  رئیس  غلامی، 
کمبود سرم در کشور اظهار بی اطلاعی کرده و به »شرق« 
به راحتی  نمی توانیم  که  است  زیادی  »مدت  بود:  گفته 

سرم تهیه کنیم ولی از دلالی آن بی اطلاعم.«
دکتر روح الله ولیان، پزشک داروساز، مصرف بیشتر سرم 
در تابستان را بیشتر عنوان و اضافه کرده بود: »ولی ما در 
بیمارستان ها مصرف بی رویه ی دارو و سرم هم داریم که 
باعث می شود زمان های دیگر هم با کمبود مواجه شویم. 
کارخانه ها اصولی دارند که براساس آن در مقطعی دست 
به تعمیرات می زنند و استانداردسازی می کنند؛ در واقع 
به خاطر رعایت کردن اصول تولید، کارخانجات در مقطعی 
از زمان تولیدات خود را قطع می کنند که می تواند یکی 

از دلایل کمبود باشد«.
انجمن  عمومی  روابط  وقت  مدیر  جنیدی،  دکتر 
»از  بود:  گفته  و  کرده  تایید  را  مساله  این  داروسازان 
از  یکی  در  تغییراتی  و  کردن  به روز  برای  گذشته  سال 
خطوط تولید سرم یک کارخانه ی معتبر، این خط تولید 
متوقف شد؛ اما مساله این است که طبیعتا ما قراردادهای 
صادرات برای کشورهای دیگر، به  ویژه کشورهای همسایه 
هم داشتیم و این قراردادها هنوز به قوت خود باقی است.«

ایران رسید و مانند موج های پیشین در  زهره صدری نژاد؛ همان طور که پیش بینی می شد کرونای دلتا به 
ابتدای ورود سویه ی جدید و زمانی که فقط استان های جنوبی درگیری بالا داشتند، باز هم بی عملی ادامه پیدا کرد 
و کرونای هندی تمام کشور را سیاه کرد. این شرایط در حالی پیش آمد که کارشناسان، متخصصان، پزشکان و 
فعالان حوزه ی درمان هشدار داده بودند که شدت و میزان انتقال بالای کرونای دلتا، خیلی بیشتر است و کشور را 
با چالش جدی روبه رو خواهد کرد. ایران رکورد آمار مرگ و میر خودش را شکست، تعداد مرگ های روزانه به 
بیش از 620 نفر رسید، مسئولان و دست اندرکاران با اطمینان از افزایش بیشتر آمار گفتند و آگاهان و کارشناسان، 

رقم فعلی را هم حداقل دو برابر عنوان کردند.
برنامه ریزی نکردن، نداشتن پیش بینی و آمادگی لازم برای ورود موج پنجم مشکل دیگری را هم رقم زد: 
کمبود داروهای مورد نیاز، از رمدسیویر و فاویپراویر تا فرآورده ی ساده ای مانند سرم نمکی که برای تزریق 
داروهای اصلی کرونا لازم است. هفته ی اول مردادماه اولین خبرهای کمبود دارویی و به ویژه سرم منتشر شد و 
ادامه پیدا کرد. از آن جا که سرم  برای بیماری های دیگر نیز استفاده می شود، افزایش مصرف، رسیدن قیمت به 
100 هزار تومان و حتی بالاتر در بازار سیاه و نیاز فوری باعث شد واردات تنها راه جبران کمبودها باشد. در این 

گزارش کمبود سرم و داروهای کرونا و دلایل آن را در موج پنجم بررسی می کنیم.

برای  تولید  توقف خط  مقطع،  آن  در  می رسد  نظر  به 
و  شرکت ها  صادراتی  تعهدات  جی ام پی،  رسانی  به روز 
بوده اند،  نیز تجویزهای غیرضروری در کمبود سرم موثر 
عواملی که فقط یک موردشان در شرایط فعلی نیز موثر 

است: افزایش مصرف که این بار غیرضروری نیست.

سرم نیست، مگر با قیمت ۱00 هزار تومان یا بالاتر
است  هفته  »سه  نوشت:  جم  جام  مردادماه  هفدهم 
۱۰روز  تقریبا  و  شود  نمی  توزیع  داروخانه ها  در  سرم 
می شود  نیز  هفته ای  یک  شده،  سرم  قحطی  که  است 
برده و   حتی کسانی که  به رسانه ها  راه  این کمبود،  که 
سرو کاری با سرم ندارند، خبردار کرده است. با این حال 
سازمان  که  نیست  وارداتی  محموله های  از  خبری  هنوز 
غذا و دارو هفته ی قبل وعده ی وارداتش از هند و ترکیه 
مثل  تولیدی  کارخانه های  برخی  این که  با  بود.  داده   را 
شرکت داروسازی ثامن آستان قدس رضوی توان تولیدی 
خود را ۵۰ درصد افزایش داده تا ماهانه ۵/۴میلیون انواع 
سرم را در شبکه ی  بهداشت و درمان عرضه کند، اما بازار 
همچنان عطش سرم دارد. خیلی ها با خواهش و التماس 
می گیرند،  و سرمی  می آورند  رحم  به  را  داروخانه ای  دل 
را  تومانی   ۵۰۰۰ سرم  و  می دهند  بیشتری  پول  برخی 
در  بیفتد.  راه  کارشان  تا  می خرند  قیمت  برابر  چند  تا 
این میان عده ای با رابطه بازی،  سرم را به برخی بیماران 
می رسانند و برخی افراد شاغل در مراکز درمانی تعدادی 
از سرم های موجود را به دست دوست و آشنا می رسانند. 
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در کشور  تولید سرم  موانع  آیا  نمی دانیم  این شرایط  در 
رفع شده و آیا محموله وارداتی که قرار است کفاف یک 
ماه نیاز کشور را بدهد، سرانجام این هفته از راه می رسد 

یا خیر؟«
داروسازان  انجمن  روابط عمومی   مسئول  ناصری؛  نازی 
خراسان  رضوی در گفت وگو با ایسنا این چرخه معیوب را 
چنین شرح داد: »از حدود دو ماه قبل سرم سهمیه بندی 
می شد  ارائه  داروخانه ها  به  محدودی  تعداد  و  شده  بود 
شده  تمام  کاملا  سرم  اخیر،  ۱۰روز  تا  هفته  یک  در  اما 
یک  که  درحالی  می شود.  ارائه  بیمارستان ها  به  فقط  و 
ولی  می کند  مصرف  سرم  مرتب  به طور  کرونایی  بیمار 
بیماران سرپایی و خانواد ه های آن ها موفق به تهیه ی سرم 
دیگر  جای  از  بروند  می شود  گفته  مردم  به  و  نمی شوند 
ندارد.  وجود  سرمی  هیچ  شهر  سطح  در  اما  کنند  تهیه 
چند هزار بیمار سرپایی سطح شهر چگونه باید سرم تهیه 

کنند؟«
دکتر علی فاطمی؛ نایب رئیس انجمن داروسازان ایران 
را  لازم  برنامه ریزی  نبود  و  شرایط  نکردن  پیش بینی  نیز 
دلیل شرایط پیش آمده می داند و در تحلیل وضع موجود 
گفت: »شرکت شهید قاضی تبریز ماهانه ۱۱میلیون سرم 
معادل ۴۰ درصد سرم کشور را تامین می کرد. این شرکت 
از ۵ تیر وارد مدار تولید می شد ولی  باید  طبق تعهدش 
به علت مشکلات تحریمی موفق به این کار نشد. اما این 
تنها بخشی از ماجرای کمبود سرم در کشور است نه همه 
آن. وقتی توقف تولید ماهانه چهار میلیون سرم در شرکت 
شهید قاضی اعلام شد، برخی شرکت ها به سازمان غذا و 
این  اما  هستند  سرم  واردات  آماده ی  کردند  اعلام  دارو 
موضوع در بروکراسی های این سازمان از قلم افتاد. حتی با 
این که چهار تولیدکننده ی سرم در این مدت شیفت های 
اجازه  سال  ابتدایی  ماه های  تا  و  دادند  افزایش  را  کاری 
ندادند کمبود سرم در کشور شدت بگیرد، ولی با شروع 
موج پنجم کرونا و افزایش مصرف،  کمبود به تدریج شدت 
یافت  سرم  شهری  داروخانه  هیچ  در  که  امروز  تا  گرفت 

نمی شود.«
دکتر فاطمی تاکید کرد: »سازمان غذا و دارو و وزارت 
بهداشت باید این وضع را پیش بینی و با واردات سریع و 
از شکل گیری وضع موجود جلوگیری می کردند،  به موقع 
اما سازمان غذا و دارو وقتی به یاد واردات افتاد که دیر 
درگیر  که خودش  بود  هند  نیز  نظر  مورد  کشور  و  شده 
کروناست و اجازه ی خروج سرم از کشورش را نمی دهد. 
ما باید به زنجیره ی تامین بیش از این ها توجه می کردیم، 
جان  که  است  جایگزینی  غیرقابل  اقلام  جزو  سرم  چون 

بسیاری از بیماران به وجود آن وابسته است.«

استان های  تمام  در  کرونا  داروهای  و  سرم  کمبود 
درگیر

خبرگزاری ایرنا ۲۲ مردادماه از کمبود داروهای عمومی 

جمله  از  کرونا  درمان  به  کمک  برای  بیمارستانی  غیر  و 
ناپروکسن، فاموتیدین، سرم و داروهای داروخانه ای نوشت 
شروع  پیش  هفته  سه  حدود  از  اقلام  بعضی  کمبود  که 
شده و همچنان با وجود وعده های مراجع تامین کننده ، 
ادامه دارد. در این گزارش آمده مشکل بیماران کرونایی 
در مازندران تنها کمبود دارو نیست و برخی شهروندان 

از این که داروها با قیمت گران به صورت بازار سیاه 
در دسترس است، شکایت دارند و می گویند 

عد  ای تجارت مرگ راه انداخته اند. یک 
داروساز در شهر ساری ضمن تایید این 
»سخت گیری  بود:  کرده  اضافه  مسئله 
باعث  داروها  توزیع  در  غیرکارشناسی 

داروها  فروش  بازار سیاه  است  شده 
دیگر  طرف  از  بیاید.  وجود  به 
رمدیسیویر  مانند  دارویی 
در  می شود  تجویز  بی رویه 

حالی که به نظر می رسد این دارو 
برای درمان کرونای دلتا چندان اثر 

گذار نیست.«
با این حال به نظر می رسد مشکل اصلی 

چون  است  سرپایی  بیماران  برای  دارو  تامین 
پزشکی  علوم  دانشگاه  داروی  و  غذا  معاون 

بخش  »در  گفت:  ایرنا  به  مازندران 
اندیشیده  که  تمهیداتی  با  بیمارستانی 
نداریم  دارو  تامین  برای  مشکلی  شد 
توزیع  مستمر  سرم  و  رمدسیویر  و 
رمدسیویر  استفاده ی  ولی  می شود 
هزار  هفت  روزانه  و  است  اوج  در 
عدد از این دارو در استان مصرف 
داریم. کمبود » اکتمرا-تمزیوا « 
سهمیه  ما  به  و  است  کشوری 
اساس  همان  بر  و  می دهند 
توزیع  را  دارو  سهمیه ی 

می کنیم.«
این  گزارش  به 
در  شرایط  خبرگزاری، 
است،  مشابه  هم  اصفهان 
داروخانه های شهر شلوغ 
هستند و بعضی بیماران 
داروهای  کمبود  با 
افزایش  و  کرونایی 
چند  قیمت های 

برابری مواجهند و 
افراد  فقط برای 

سُرم  بستری 
د  جو مو
با  است.  26
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بیماران کرونایی در  ابوالفضل اصلانی؛ معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان، کمبود داروی  این حال 
استان را تکذیب کرد و مدعی شد: دارو به وفور در مراکز درمان سرپایی و داروخانه امام 
سجاد)ع( اصفهان موجود است، ولی اکنون دو سه هفته  است در اصفهان کمبود سُرم 
بالایی  تولید  از آن ها که  از هفت شرکت سُرم سازی کشور، یکی  وجود دارد چون 
داشت، اردیبهشت ماه از مدار تولید خارج شد و قرار است به چرخه تولید بازگردد.

به گزارش ایرنا از ابتدای فروردین تا آخر خرداد امسال ۱۰۵ هزار ویال رمدیسیویر 
در کشور مصرف شده که میزان تزریق آن در خرداد ۶۰۰ هزار ویال و در تیر دو 
میلیون و ۲۵۰ هزار ویال بوده و برآورد شده است که مصرف آن در مرداد هشت برابر 

شود، یعنی به حدود پنج میلیون ویال برسد.

از ما خواسته شد برای واردات اقدام نکنیم!
۱۳ مردادماه ایسنا از قول دکتر سید حیدر محمدی؛ مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل 
سازمان غذا و دارو درباره ی کمبود سرم تزریقی در بیمارستان ها، نوشت: »تابستان 
ما  سرم سازی  شرکت  بزرگ ترین  که  سرم   تولیدکننده های  از  یکی  گذشته  سال 
 GMP است، درخواست کرد که توزیع سرم را برای آن شرکت متوقف کنیم تا خط
خود را اصلاح کند و کیفیت آن را بهبود دهد. پاییز این مجوز را به شرکت دادیم که 
بنابراین بهمن ماه  بیاورد.  را  نتوانست دستگاه ها  به دلیل مشکلات تحریم 
کار آغاز شد و قول داده اند از دهم شهریور ماه دوباره خطوط راه اندازی 
شود. بخش زیادی از سرم مورد نیاز را این شرکت تامین می کرد و یکی 
محمدی  گفته ی  به  است.«  بوده  موضوع  همین  سرم  کمبود  دلایل  از 
مصرف رمدسیویر که یکی از داروهای پرمصرف و خط اول درمان کرونا 
است، ناگهان از ۶۰۰ هزار عدد در ماه به یک میلیون و ۵۰۰ هزار عدد 

رسید و با مصرف هر رمدسیویر، یک سرم هم مصرف می شود.
تا  کردیم  اعلام  داشتیم،  سرم  کمبود  رفع  برای  راهکار  »چند  گفت:  او 
اطلاع ثانوی طی یکی تا دو هفته آینده، سرم فقط در مراکز درمانی توزیع 
را  لیتری  نیم و یک  تولید سرم های  از کارخانجات خواستیم میزان  شود. 
عین  در  رسید.  هزار  میلیون ۷۰۰  به ۱۱  تولید  میزان  که  افزایش دهند 
حال همزمان از شرکت ها خواستیم تولید سرم های ۱۰۰ سی سی و ۲۵۰ 
سی سی که قبلا خیلی مصرف نداشت، برای رقیق کردن رمدسیویر تولید 
کنند. همچنین از دیروز مجوز دادیم که به اندازه نیاز یک ماه  از هند و ترکیه 
سرم وارد شود که شرکت ها بلافاصله اقدام کردند و از اوایل هفته آینده سرم به 
وفور موجود می شود. داروخانه های سرپایی تحمل کنند! تا اوایل هفته آینده سرم 

مجددا در مراکز سرپایی هم توزیع شود.«
ضمن  دارو  و  غذا  سازمان  رئیس  شانه ساز؛  محمدرضا  دکتر  مردادماه،  نوزدهم 
تولیدکنندگان  زمین  در  را  کمبودها  توپ  بی رویه،  تجویز  و  مصرف  افزایش  تایید 
انداخت و گفت: »مصرف رمدسیویر در خردادماه ۶۰۰ هزار عدد بود و اواسط مردادماه 
به دو میلیون و ۲۵۰ هزار عدد رسید که نشان می دهد گایدلاین ها)راهنماهای بالینی( 
برای تجویز دارو درست رعایت نمی شود. در هیچ کشوری چنین الگوی مصرفی نمی بینیم. در 
زمینه ی سرم هم ما پارسال این موضوع را پیش بینی می کردیم اما تولیدکننده ها به مجلس اعتراض 

کردند که سازمان غذا و دارو می خواهد سرم وارد کند.«
او در ادامه افزود: »یکی از شرکت های بزرگ  تولیدکننده سرم اعلام کرد تولیدش متوقف می شود و ما بر 
همین اساس برای واردات برنامه ریزی کردیم، اما تولیدکننده ها به مجلس نامه نوشتند و برای تامین سرم 
تعهد دادند و از ما خواسته شد اقدامی برای واردات نشود. در حالی که اگر طبق برنامه ریزی خودمان پیش 

می رفتیم، اکنون مشکلی برای سرم نداشتیم.«

تجویز بی حساب و کتاب دارو، متفاوت با همه ی کشورهای دنیا
27دکتر حمید خویی؛ رئیس انجمن داروسازان تهران به روش تجویز دارو در ایران انتقاد دارد، آن را یکی از دلایل 
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کمبود دارو می داند و توضیح داد: »هیچ کجای دنیا کرونا 
استفاده  با  درمانی  روش  نمی شود.  درمان  ایران،  شبیه 
اینترفرون،  رمدسیویر،  فاویپیراویر،  مانند  داروهایی  از 
مصرف  ما  کشور  در  حجم  این  با  که  جی  آی وی آی 
می شود، در بیشتر کشورهای دنیا مطرح نیست. در حالی 
جی می گردند  آی وی آی  داروی  دنبال  کرونایی  بیماران 
که هیچ مدرک علمی معتبری درمورد تاثیر آن بر کرونا 

نداریم.«
از  برخی  کتاب  و  بی حساب  تجویزهای  درباره ی  او 
پزشکان گفت: »متاسفانه برای درمان کرونا هیچ پروتکل 
تجویز  بخواهد  دلش  هرچه  درمان گر  هر  نداریم.  رسمی 
می کند. به طور مثال مصرف رمدسیویر ظرف دو تا سه 
هفته، ۸ برابر شد. پیک شدید کرونا هم بود و تب مصرف 
رمدیسیور در کشور بالا گرفت. این دارو قرار بود فقط در 
دارند،  ریه  درگیری شدید  که  بیمارانی  برای  بیمارستان 
تجویز شود. اکنون در درمان های خانگی و کلینیک های 
رمدسیویر  فراوان  صورت  به  عمومی  پزشکان  سرپایی، 

تجویز می کنند.
دکتر خویی با اشاره به این که مشکل نبود دارو نیست، 
هیچ  که  داروست  تجویز  رهاشدگی  »مشکل  داد:  ادامه 
چنین  در  متاسفانه  دیگر  طرف  از  ندارد،  ضابطه ای 
این  می شوند.  فعال  بیشتر  قاچاق  شبکه های  شرایطی 
ننگی برای سیستم های نظارتی است که چند دهه از پس 
شبکه های قاچاق دارو برنیامده اند، قاچاق دارو امروز باید 
قاچاق  ولی شبکه های  و خیانت ملی شناخته شود  جرم 

روز به روز گسترده تر و فربه تر می شوند.«

تا  تولید  خط  توقف  از  سرم  کمبود  دلایل  همه ی 
قاچاق معکوس

هیات مدیره ی  عضو  نجفی عرب؛   محمود  دکتر 
ایران، ضمن  انسانی  داروهای  سندیکای صاحبان صنایع 

نکته که »ما در سندیکای  این  بیان 
انسانی  داروهای  تولید  تولیدکنندگان 

احتمالا  می گوییم  که  است  ماه  چندین 
داخل  تولید  از  اعم  دارو  کمبود  از  موجی 

مسئولان  یا  اما  باشیم.  داشته  وارداتی  و 
توجه کردند و نتوانستند کاری کنند یا توجهی 

اصلی  شرکت های  از  یکی  »خروج  مورد  چند  نکردند!«، 
سرم سازی از چرخه ی تولید«، »افزایش مصرف سرم در 
»محدودیت  کرونا«،  شیوع  افزایش  پی  در  بیمارستان ها 
در واردات یکی از محصولات پتروشیمی«، »قطعی برق« 
عوامل کاهش موجودی  به عنوان  را  و »قاچاق معکوس« 

سرم تزریقی در بازار مطرح کرد.
دکتر نجفی عرب با بیان این که ظرفیت تولید سرم در 
کشور  مصرف  و  واحد  میلیون   ۱۵ حدود  ماهانه  کشور، 
»این  گفت:  است،  ظرفیت  این  از  پایین تر  تقریبا  هم 
کفاف  تنها  نه  گذشته،  سال های  در  واحد  میلیون   ۱۵
صادر  گاهی  نیز  آن  مازاد  حتی  و  می داد  را  کشور  نیاز 
می شد. تعداد شرکت های سرم سازی در کشور قابل توجه 
شرکت  و  داروپخش  شرکت  سرم،  شیراز  کارخانه  است، 
هستند.  تولیدکنندگان  این  از  قاضی  شهید  سرم سازی 
با   ۱۳۹۹ سال  سرم سازی  شرکت های  این که  جالب 
بسیاری  کرونا،  وجود  با  چون  بودند،  مواجه  تولید  مازاد 
از جراحی های غیراورژانسی به تعویق افتاد و مصرف سرم 

در کشور کاهش پیدا کرد.«
او دلیل توقف خطوط تولید یکی از شرکت ها را چنین 
امسال، شرکت شهید  فروردین ماه  ابتدای  »از  بیان کرد: 
قاضی برای انجام برخی بازسازی های زیربنایی با موافقت 
البته از قبل  وزارت بهداشت از زنجیره تولید خارج شد. 
نیز  دیگر  شرکت های  و  بود  کرده  ذخیره  سرم  مقداری 
با ظرفیت  این شرکت  به هر حال،  اما  داشتند.  ذخایری 
تولید ماهانه ۵/ ۴ میلیون سرم از چرخه تولید خارج شد. 
اکنون مصرف رمدسیویر به دلیل افزایش شیوع کرونا بالا 
رفته است و با افزایش مصرف این دارو، تقاضا برای سرم 
نیز بیشتر شده است. به طوری که با مصرف ماهانه حدود 
به  نیز  میزان  همین  به  کشور  در  رمدسیویر  واحد   ۲/۱
با یک  دارو  این  از  واحد  هر  و  افزوده شده  مصرف سرم 

واحد سرم تزریق می شود.«
دلایل  از  دیگر  یکی  سندیکا  مدیره ی  هیات  عضو 
توضیح  و  کرد  عنوان  پتروشیمی  مواد  را  تولید  کاهش 
برای   pv و   pp پلی اتیلنی  ماده  از دو  داد: »سرم سازی ها 
البته  می کنند.  استفاده  خود  محصولات  بسته بندی 
از  که  می شود  استفاده   ppاز سرم سازی ها  برخی  در 

28
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قابل  داخلی  پتروشیمی های 
از  دسته  آن  اما  است  تامین 

استفاده می کنند   pv از  که  واحدها 
کنند.  وارد  کره  و  چین  از  آن را  باید 

برخی  دلیل  به  محصول  این  واردات 
شد  مواجه  محدودیت  با  ارزی  مشکلات 

و تولید سرم نیز در این واحدها تحت تاثیر 
قرار گرفت.«

کمبود  در  را  برق  قطعی  عرب  نجفی  دکتر 
سرم تزریقی موثر دانست و گفت: »قطعی برق، 

فعالیت کارخانه ها را به میزان حداقل چهار ساعت در روز متوقف کرد و این مساله نیز به کاهش 
در  دارویی  فرآورده های  قیمت  که  است  آن  دیگر  نکته  زد.  دامن  در شرکت های سرم سازی  تولید 

ایران به دلیل قیمت گذاری دستوری، همواره نسبت به بازارهای کشورهای اطراف پایین تر است و قاچاق 
معکوس این فرآورده ها به ویژه به عراق و اقلیم کردستان عراق بسیار مشاهده می شود. سرم هم از این قاعده 

مستثنی نیست و احتمالا قاچاق معکوس روی کاهش موجودی بازار اثر دارد.«
او در ادامه از جلسات مشترک سازمان غذا و دارو و شرکت های سرم سازی خبر داد و افزود: »سازمان غذا و دارو 
از شرکت های سرم سازی خواسته است در این مقطع، ظرفیت خود ۱۰ درصد بیفزایند، این کمبود مقطعی است و 

مساله ای غیرقابل جبرانی نیست. البته با توجه به این که شرکت شهید قاضی از سال گذشته برای توقف تولید خود 
با وزارت بهداشت مکاتبه داشته است، شاید بهتر بود این وزارتخانه از همان زمان برای جبران کمبودهای احتمالی 

تدابیری می اندیشید و آن را از طریق افزایش شیفت های کاری سایر تولیدکنندگان یا واردات جبران می کرد.«
دکتر محمود نجفی عرب ضمن بیان این که احتمالا با برگشتن شرکت سرم سازی شهید قاضی به چرخه تولید تا 

شود،  کمرنگ  بازار  در  سرم  کمبود  مساله ی  مردادماه،  پایان 
حذف  معکوس،  قاچاق  با  مقابله  اساسی  »راه حل  گفت: 
برای  واقعی  قیمت  تعیین  و  دارو  حوزه ی  در  ترجیحی  ارز 

فرآورده های دارویی است.«

واردات فوریتی، راه حل همیشگی موارد پیش بینی نشده
از  مجازی  نشست  یک  در  شانه ساز  محمدرضا  دکتر  مردادماه،   ۲۵ دوشنبه  روز 

واردات سه میلیون سرم به کشور خبر داد و افزود: »امکان وارد کردن سرم به علت حجیم 
بودن از طریق هوایی و گران بودن آن ممکن نبود به همین دلیل فوراً از طریق زمینی و دریایی 
واردات صورت گرفت. در حال حاضر توزیع سرم به دقت در داروخانه ها انجام می شود و تمامی 
واردات سرم از منابع تأییدشده بوده و نیاز به انجام آزمایش خاص ندارند. سرم هایی که از منابع 

تأییدنشده توسط برخی شرکت ها وارد می شوند، نیاز به آزمایش 
و بررسی ویژه دارند.«

با توجه به این که اخباری نیز از انبار کالاهای دارویی 
و  غذا  سازمان  رئیس  بود،  شده  منتشر  گمرک  در 

انبارهای  از  بازدید  »در  گفت:  مورد  این  در  دارو 
شد  مشخص  شده،  وارد  داروهای  و  گمرک 

نیاز  مورد  انبارها  این  داروهای  از  بسیاری 
جمله  از  داروها  برخی  و  نیست  کشور 

رمدسیویر سریعاً ترخیص شد و در 
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ذخیره  ماه  سه  تا  اکنون  گرفت.  قرار  داروخانه ها  اختیار 
داروی رمدسیویر در کشور موجود است و بازار در مورد 

سرم و این دارو ثبات قابل قبولی دارد.«

کمبود  درمورد  درمان  و  بهداشت  وزارت  فرافکنی 
سرم

از نمایندگان  شامگاه روز شنبه ۲۳ مردادماه، تعدادی 
مجلس از کارخانه ی فرآورده های تزریقی و دارویی ایران 
در  نجف آبادی  روح الامینی  عبدالحسین  کردند.  بازدید 
شیفت  دو  در  کارخانه  »این  گفت:  بازدید  این  حاشیه ی 
۱۲ ساعته به صورت پیوسته در حال کار است و هفته ای 
یک میلیون واحد سرم تحویل پخش می دهد. دپوی مواد 
کفایت  تولید  سال  یک  برای  نیز  کارخانه  این  اولیه ی 
می کند. خطوط قدیم و جدید تمام اتوماتیک این شرکت 
با GMP و شرایط استاندارد در حال کار هستند. به نظر 
من برخی مسئولان نباید خطاهای مدیریتی و اشتباهات 
توزیع  سیستم  مدیریت  زمینه ی  در  خود  محاسباتی 
گردن  به  را  دارو  سفارش  و  برنامه ریزی  و  دارو  پخش  و 

صنعت بیندازند.«
او در ادامه افزود: »به نظر من وزارت بهداشت و سازمان 
غذا و دارو در قضیه کمبود سرم فرفکنی کردند. با توجه 
به این که کارخانه ای در بخش خصوصی با وجود معضلات 
ارزی و مشکلات ارتباطی برای یک سال خود مواد اولیه 
است،  داشته  تولید  برای  خوبی  پیش بینی  و  کرده  انبار 
از جای  بازار کمبود نشان می دهد که مشکل  کمبود در 
و  پیش بینی  قابل  می توانست  کمبود  این  است،  دیگری 
مدیریت باشد و اگر هم لزومی به واردات مقطعی وجود 
این طو  دارو  صنعت  در  می شد.  اقدام  زودتر  باید  داشت، 
نیست که امشب تصمیم بگیریم و فردا کاری بکنیم. در 
از  باید  تولید  برنامه ریزی  و  اولیه  مواد  سفارش  زمینه ی 

چند ماه قبل برنامه ریزی شود.«

حداکثر ظرفیت ۱6 تا ۱6.5 میلیونی تولید سرم در 
داخل کشور

دکتر محمد عبده زاده؛ رئیس هیات مدیره ی سندیکای 
صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران درباره ی شرایط پیش 
آمده و بازدید نمایندگان مجلس از کارخانه ی سرم سازی 
می گوید: »بر اساس همان نامه ای که برای دکتر شانه ساز 
به  تولید  وضعیت  درباره ی  توضیحاتی  بودیم،  فرستاده 
مصرف  و  تولید  میزان  از  تا  شد  داده  مجلس  نمایندگان 
امسال و سال های گذشته مطلع شوند. شرایط فعلی کشور 
خود  «که  اقتصادی  »جنگ  از  غیر  و  است  بسیار سخت 
دولت هم آن را در توصیف وضعیت فعلی عنوان می کند، 
تحریم های بسیار شدید بر تمام بخش ها اثر گذاشته، کرونا 
فشار  شرایط  این  شده اند.  علت  مزید  نیز  آن  حواشی  و 
زیادی روی کادر درمان می آورد و کار را برای زنجیره ی 

تامین دارو نیز دشوار کرده است. «

بدون  ما  »کارخانه های  می کند:  اضافه  ادامه  در  او 
تعطیلی و در سه شیفت مشغول کار هستند، ۲۴ ساعت 
یک  از  نمی توان  این  از  بیش  و  است  ساعت   ۲۴ فقط 
کنندگان  تامین  و  درمان  کادر  کرد.  استفاده  شبانه روز 
و  هستند  بیماری  با  مبارزه  جبهه ی  مقدم  خط  دارو، 
به  که  است  این  فرماندهان  وظیفه ی  در وضعیت جنگی 
نه  کنند،  حمایت  را  آن ها  و  بدهند  روحیه  سربازانشان 
این که اگر اتفاقی افتاد خودشان را کنار بکشند و دیگران 
را مقصر معرفی کنند. می دانیم فشار روی وزارت بهداشت 
چنین  ولی  می کنند  کار  برابر  چندین  همه  و  است  زیاد 

روش و تفسیرهایی مشکلی از کشور ما حل نمی کند.«
دکتر عبده زاده پیشنهاد فعالان حوزه ی دارو به سازمان 
غذا و دارو برای مدیریت شرایط فعلی را توضیح می داد: 
سختی،  شرایط  چنین  در  که  بود  این  ما  »پیشنهاد 
کنند،  دعوت  را  دارو  تامین  حوزه ی  درگیر  افراد  همه ی 
بخش  های  سایر  و  تولیدکنندگان  تا  دانشگاهی ها  از 
زنجیره ی تامین دارو. با حضور این افراد ستاد متمرکزی 
موجودی  تا  تشکیل شود  استان ها  و  بهداشت  وزارت  در 
داروی کشور مدیریت کنند. این که چه بخش هایی کمبود 
دارد، روش درست  نیاز وجود  بر  مازاد  اقلام  داریم، کجا 
مشخص  نیازها  پیش بینی  اساس  بر  ذخیره سازی  و  انبار 
شود و... ما سابقه ی انجام چنین کاری داریم و می توانیم 
اما  بگذریم؛  بحران  از  و  کنیم  مدیریت  را  فعلی  وضعیت 
به  دارو  حوزه ی  فعلی  چالش های  و  مسائل  به  رویکرد 
بازنگری نیاز دارد تا بتوانیم به نتیجه برسیم. برگشتن به 
گذشته مشکل را حل نمی کند ولی می توانیم با پیش بینی 
بیماری  اوج گیری  زمان  نیازهای  بهتر،  برنامه ریزی  و 
فشار  زیر  هم  بیماران  و  کنیم  مدیریت  را  همه گیری  و 

بیشتری قرار نگیرند.«
صنایع  صاحبان  سندیکای  رئیس  هیات مدیره ی 
از  کشور  سرم  نیاز  تامین  درباره  ایران  انسانی  داروهای 
این که  به  توجه  با  و  داخلی می گوید: »قبلا  تولید  طریق 
اطلاع  خود  موقف  خروج  درباره ی  قاضی  شهید  کارخانه 
را  لازم  پیش بینی های  بهداشت  وزرات  اگر  بود،  داده 
و  ماهانه  میلیون   ۱۲ تا   ۱۱.۵ تولید  همان  با  می کرد، 
و  اصلی  مراکز  بیمارستان ها،  تولیدکننده ها،  سایر  کمک 
دانشگاه ها می توانستند ذخیره ی سرم خود را در اولویت 
قرار دهند تا با افزایش تعداد بیمار، دچار مشکل نشوند. 
در طول مردادماه میزان تولید سرم در کشور ۱۱ میلیون 
قاضی  شهید  کارخانه ی  برگشتن  با  ماه  شهریور  از  بود، 
بازار عرضه  به  میلیون سرم  ماهانه ۴  تولید،  به چرخه ی 
به  عدد  میلیون  یک  هم  ثامن  کارخانه ی  و  شد  خواهد 
تولید خود اضافه می کند و میزان تولید ما به ۱۶.۵ عدد 
که  کرده ایم  اعلام  بهداشت  وزارت  به  ما  رسید.  خواهد 
نهایت ظرفیت تولید کشور همین عددذ عدد است و اگر 
از  باید  داریم،  نیاز  بیشتری  سرم  به  می شود  پیش بینی 

u».همین الان برنامه ریزی شود
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دکتر محمدحسن واصفی؛ فعال صنعت داروسازی:

آن چه به جایی نرسد، فریاد است
صحرا بختیاری؛ دکتر محمدحسن واصفی سال 1329 در بابل به دنیا آمده و سال 1354 در رشته ی داروسازی 
از دانشکده ی داروسازی تبریز فارغ التحصیل شده است. او پس از پایان تحصیلات وارد عرصه ی صنعت شد و از سال 
1360 تا 1362 عضو هیات مدیره و مدیرعامل شرکت داروسازی لقمان بود، یازده سال مسئولیت طرح و توسعه  
و تولید گروه صنایع دارویی سازمان صنایع ملی ایران را به عهده داشت و در ادامه عضویت هیات مدیره، رئیس 
کارخانه و مدیرعاملی شرکت های داروپخش )هلدینگ(، شرکت لابراتوارهای رازک، صنایع شیر ایران و شرکت پگاه 
ایران، را در دوره های مختلف به کارنامه ی کاری خود در حوزه ی صنعت و تولید اضافه کرد. دکتر واصفی که از 
سال 1390 تا 1399 مدیرعاملی شرکت  لابراتوارهای سینادارو بود، زمستان گذشته ترجیح داد از عرصه ی صنعت 
و فعالیت در این حوزه کنار برود. با او درباره ی چالش ها و مشکلات صنعت داروسازی به ویژه در سال های اخیر، 

راهکارهای احتمالی و علت جدا شدن از صنعت گفت وگو کرده ایم که در ادامه می خوانید:

از سال های سختی که  را پس  وضعیت صنعت داروسازی 
پشت سر گذاشتیم، چطور می بینید و چطور می سنجید؟

بسیار  وضعیت  در  الان  داروسازی  صنعت  من  نظر  به 
و  می رود  کجا  به  نمی داند  و  می برد  سر  به  نامطمئنی 
آینده اش )نه تنها سال های آینده حتی همین سال پیش 
ارز در  تامین و تخصیص  رو( چه شرایطی خواهد داشت. 
طول سال ۱۳۹۹ با نوسانات و بی نظمی زیادی همراه بود و 
شرکت ها اطمینان نداشتند که به اقتضای نیاز یک دوره ی 
کدام  هر  مصرفی  ارز  می توانند  زمانی  چه  ساله  یک  مثلا 
از اقلام را دریافت کنند. به همین دلیل اغلب مواد اولیه، 
مواد جانبی، مواد بسته بندی و... که قبلا تدارک دیده شده  
بودند، توازن ندارند. در بسیاری از شرکت ها بعضی از مواد 
و اقلام تشکیل دهنده ی یک دارو، در دسترس نیست و با 
ادامه ی روند فعلی، این شرایط نه تنها سال گذشته صنعت 
داروسازی را با چالش روبه رو کرده بود، بلکه در سال جاری 

و سال های آینده نیز ادامه خواهد داشت.

چیزی  را چه  فعلی  به شرایط  رسیدن صنعت  اصلی  عامل 
می دانید؟

و  بهداشت  وزارت  یعنی  مربوطه  رسمی  و  قانونی  نهاد 
نحوی  به  گذشته  دهه های  طی  آن،  تابعه ی  سازمان های 
داروسازی کشور را مدیریت و نظارت کردند که گویا این 
صنعت نمی تواند ارزیابی درستی برای خودش داشته باشد؛ 
به این مفهوم که همیشه برای نیاز ارزی و تخصیص آن باید 
دستش جلوی وزارت بهداشت دراز باشد. صنعت هیچ گاه 
نتوانسته است مستقل از نهادهای دولتی حتی برای بخش 
اقتصادی فعالیت خود تصمیم گیری کند. البته این وضعیت 
و  فراز  و  نبوده  یکنواخت  اخیر همیشه  دهه های  در طول 
نشیب هایی داشته است، گاهی اوقات شرایط بهتر و بعضی 
وقت ها مثل شرایط سال قبل بسیار نامطمئن بوده است. 
یکی دیگر از چالش های صنعت این است که امسال یک نفر 
رئیس سازمان و مدیرکل است، پارسال یک نفر دیگر بود 
و سال بعد فرد دیگری رئیس و مدیرکل خواهد بود، همه 
می آیند و می روند و صنعت داروسازی که باید بتواند برای 
خودش در سطح بسیار موثری حداقل در حوزه ی اقتصادی 
خود  جای  در  که  نظارتی  )حوزه ی  باشد،  تصمیم گیرنده 
محفوظ است( نمی تواند با چنین شرایطی کار کند، چون 
مطمئن نیست حتی برای آینده ی کوتاه مدت چه برنامه ای 
می تواند بریزد. با این اوصاف فکر می کنم اگر این سوال را از 
مدیران کارخانه های بزرگ و کوچک، صنایع وابسته، بخش  
خصوصی و هلدینگ های دارویی بپرسیم، پاسخ های شفاف 
و روشنی بگیریم و جواب ها را طبقه بندی کنیم تا به نتیجه 
برسیم که عملکرد در این زمینه چگونه بوده است و اگر تا به 
حال بد عمل کرده ایم آیا در آینده می خواهیم همین مسیر 

را ادامه بدهیم یا خیر؟
مشکلات  کنار  در  نابسامان،  وضعیت  همین  طرفی  از 
اقتصادی مانع بزرگی برای نوسازی و به روز سازی تجهیزات 
و ماشین آلات است. یک خانه ی پنجاه ساله برای هیچ کس 
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امن نیست و به بازسازی نیاز دارد و صنعت داروسازی هم 
باید دائما بازسازی و نوسازی شود ولی با توجه به شرایط 
متلاطم فعلی هیچ گاه نتوانسته فضاهای تولیدی، تجهیزات، 
تکنولوژی و امکانات خود را روزآمد کند. همه ی این بخش ها 
نتواند به  روزرسانی  بوی کهنگی می دهد و تشکیلاتی که 
روزمرگی  دچار  فقط  یا  نمی افتد  عقب  تنها  باشد،  داشته 

نمی شود، بلکه این شرایط سم مهلکی برای صنعت است.

بر  داخلی  عوامل  تاثیر  میزان  شما  نظر  به  اوصاف  این  با 
صنعت داروسازی بیشتر است یا عواملی خارجی؟

نمی توانیم بگوییم اثر کدام کم و کدام زیاد است، عوامل 
خارجی وجود دارند که آثار منفی قابل توجهی روی صنعت 
ما  اختیار  در  عوامل  این  از  زیادی  بخش  ولی  می گذارند 
نیست  قرار  اما  دهیم؛  تغییر  را  آن ها  نمی توانیم  و  نیست 
در داخل هم دچار چه کنم بشویم و جواب قانع کننده ای 
نداشته باشیم. بارها و بارها گفته شده ارز دارو را از شمول 
ارز حمایتی خارج کنید، اجازه بدهید صنعت، ارز نیمایی 
ارزهای در دسترس دیگر دریافت کند و قیمت اصلاح  یا 
شود تا مردم دارویشان را داشته باشند. از آنجا که داروی 
تولیدی ما به نسبت در کشور ارزان است، یکی از نتایجش 
افزایش قاچاق خواهد بود ولی به دلیل ترس از نارضایتی 
احتمالی، نوع ارز و قیمت دارو اصلاح نمی شود و حتی این 
مسئله به مسائل سیاسی هم وصل می شود. حدود ۱۰ سال 
پیش یک بار قیمت همه ی داروها در دوره ی  مسئولیت دکتر 

حاجی آخوندی اصلاح شد و مشکلی پیش نیامد.

به نظر شما مهم ترین مانع این تصمیم و تغییر چیست؟
اگر قیمت دارو اصلاح شود، مقداری از این عوارض کاهش 
پیدا می کند. مؤثر بودن این راهکار در سطح سندیکا کاملا 
با این که اعضای سندیکا در همه ی  محرز شده است ولی 
سطوح و بخش ها فعالیت داشته اند و دهه ها عمر کاری و 
تجربه دارند، کسی از مقام های وزارت بهداشت به نظر آن ها 
بها نمی دهد. تأسف بار است که سازمان غذا و دارو نمی داند در 
مورد وضعیت ارزی چه پاسخی به شرکت ها بدهد، نهادهای 
پایین تر و بالاتر هم نمی دانند و همه در شرایط سردرگمی 
قرار دارند. یک دوره صادرات وضعیت بهتری داشته و صنعت 
توانسته است خودش را به همان اندازه از قید تخصیص ارز 
رها کند ولی تاکید بر این است که حتما و حتما باید ارز 
دارو حمایتی باشد ولی این ارز وجود ندارد و قابل تخصیص 
نیست. اشکال از آقای وزیر، رئیس سازمان، مدیرکل و همه ی 
مجموعه است که نمی توانند تصمیم شجاعانه ای بگیرند و 
حداقل برای کوتاه مدت بخشی از مشکلات را حل کنند. در 
حالی که اگر چنین می کردند، مانعی برای تصمیم درمورد 
صادرات نیز ایجاد نمی شد و صنعت می توانست بخشی از 

نیازهای ارزی خود را تامین کند.

آیا این عوامل روی تصمیم شما برای حضور کمتر در صنعت 

اثر داشته است؟
جدایی من از صنعت فقط به این یکی دو عامل مربوط 
این موارد هم  اثر داشته است که  نبود و عوامل متعددی 
جزو آن بوده اند. به عنوان مثال خط تولید را به دلیل بعضی 
اشکالات تعطیل کردند و ما بخشی از ایرادها را برطرف و 
به سازمان غذا و دارو اعلام کردیم بقیه موارد را نیز به مرور 
زمان رفع خواهیم کرد ولی جواب داده شد تا وقتی همه ی 
راه اندازی  دوباره  خط  وجه  هیچ  به  نشود،  رفع  اشکالات 
اولیه  مواد  وقتی  تا  دست کم  خواستیم  اجازه  نمی شود؛ 
موجود است تولید ادامه پیدا کند، چون محصولات تولیدی 
و  نداشتند  مشکلی  کیفیت  نظر  از  پیش تر  هم  خط  آن 
ایرادی به آن ها گرفته نشده بود، اما باز هم مخالفت شد. در 
جلسه  ای با مسئولان سازمان اعلام کردیم نه تنها شرکت ها 
حمایت کافی نداشته اند تا بتوانند GMP خط خود را به روز 
رسانی کنند، وضعیت فعلی نیز، زمان مناسبی برای چنین 
اقداماتی نیست.  در شرایطی که از بیرون به ما سخت گرفته 
و  باشیم  انعطاف داشته  از داخل می توانیم کمی  می شود، 
فشار روی صنعت کاهش پیدا کند ولی گوش شنوایی در 
کار نبود. چنین روش برخورد و تصمیم گیری ای، جز سوء 
مدیریت معنی دیگری ندارد. سوء مدیریت ها و نداشتن توان 
پاسخگویی به نیازهای جامعه و صنعت، بحران های موجود 
را تشدید می کند. در حالی که ما به افراد توانمندی نیاز داریم 
موفقیت  با  و  کنند  مدیریت  را  بحرانی  بتوانند شرایط  که 
پشت سر بگذارند. مدیران باید توانایی تصمیم گیری درست 
نظر می رسد هر چه شرایط سخت تر  به  اما  باشند  داشته 
نامناسب تری در جایگاه های اصلی  افراد  بوده،  و بحرانی تر 
و کلیدی قرار گرفته اند. چنین محدودیت هایی به اضافه ی 
عوامل دیگر باعث می شود کسی که سال ها در این حوزه 
کار کرده است به این نتیجه برسد که نمی تواند کاری کند.

وضعیت و مشکلات صنعت چطور اصلاح خواهد شد؟
انتهای  تا  ابتدا  از  که  است  عملی  زمانی  اصلاح، 
باشد،  صنعت  مستقیم  متولیان  اختیار  در  تصمیم گیری 
یعنی مدیران بنگاه های صنعتی بتوانند تصمیم بگیرند که 
خطشان را به روز کنند، سرمایه گذاری جدید داشته باشند، 
افزایش قیمت تمام شده ی تولید  با  اگر این سرمایه گذاری 
همراه است، قیمت را اصلاح کنند و... از دیدگاه من صنعت 
مستهلک است، باید روزآمد شود و نوآوری داشته باشد و 
به اقتضای روش های درمانی جدید، محصول جدید، عرضه 
کند. اگر صنعت بخواهد روزآمد شود، لازمه ی چنین تغییر 
و بهبودی سرمایه گذاری است و این سرمایه هم باید در یک 
واقع  در  برگردد.  تولید  به چرخه ی  مالی  دوره ی مشخص 
صنعت برای دوام و به روز شدن به منابع مالی نیاز دارد ولی 
اگر منابع و دسترسی های مورد نیاز به طور تمام و کامل در 
اختیار مدیر صنعتی نباشد، همان جا نقطه ی آسیب پذیری 
صنعت است که ما به شدت از آن رنج می بریم و البته آنچه 

u.به جایی نرسد، فریاد است
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دکتر علی اکبر ساری صراف:

نفس کشیدن بدون صنعت برای 
من مشکل است

چطور  را  داروسازی  صنعت  در  خود  ساله ی   ۳5 فعالیت 
می بینید و ارزیابی می کنید؟

بالا  پله  پله  را  داروسازی  که صنعت  است  این  افتخارم 
آمدم. یک ماه و نیم پس از فارغ التحصیلی شروع کارم در 
شرکت سبحان رشت با ریاست بخش و مدیریت ۸-۷ نفر 
شروع شد و طی سال های بعد مدیر تولید، مدیر آزمایشگاه، 
مدیر تحقیقات، تحقیقات فرمولاسیون و بخش های مختلف 
را تجربه کردم و به غیر از مسئول فنی که در این ۳۵ سال 
تا دیپلم  اول  از کلاس  بگویم  نبود، می توانم  جزو وظایفم 

زهره صدری نژاد؛ دکتر علی اکبر ساری صراف سال 1364 از دانشگاه تبریز در رشته ی داروسازی فارغ التحصیل 
شد. زمانی که هنوز فعالیتی با عنوان کارآموزی صنعت برای دانشجویان وجود نداشت و بیشتر آن ها به سمت کار 
داروخانه سوق داده می شدند، دکتر صراف با توجه به علاقه ی شخصی و پیشنهاد دکتر واصفی )که جزو دانشجویان 
سال های بالاتر بود(، برای گذراندن دوره ی طرح به شرکت »سبحان رشت« رفت. او 15 آبان 1364 )فقط یک ماه 
و نیم پس از فارغ التحصیلی( را تاریخ ورود و شروع فعالیت خود در عرصه ی صنعت داروسازی می داند و بیش از 35 
سال به صورت مداوم و متوالی در شرکت های مختلف دارویی فعالیت داشته است. تهران شیمی، شهر دارو، شرکت 
فرآورده های تزریقی، الحاوی مجموعه هایی بودند که دکتر صراف پس از سبحان رشت با آن ها همکاری کرد و 
در پایان دوره ی فعالیت خود در بخش های مختلف صنعت، پنج سال مدیرعاملی شرکت فندا را به عهده داشت. 
دکتر صراف به تایید کسانی که او را می شناسند از کار و سختی آن گریزی نداشته است و ندارد و به گفته خودش 
در همه ی این  سال ها روزهای کاریش 12 تا 14 ساعت بوده اند، با این حال شرایط بسیار سخت سال های اخیر او 
را آن قدر خسته کرد که ترجیح داد از بخش اجرایی صنعت دارو فاصله بگیرد. با او درباره ی تجربیاتش در صنعت، 

مشکلات و چالش ها و نیز نظراتش در مورد شرایط فعلی داروسازی کشور گفت وگو کرده ایم.

صنعت و تولید دارو را گذراندم. سال ۱۳۷۸ که به عنوان 
دارو  شهر  شرکت  به  مدیرعامل  قائم مقام  و  کارخانه  مدیر 
رفتم، همزمان با تولید )که کار مورد علاقه  و عشق اصلی ام 
به عهده  را هم  دارویی  تکمیل سایت های  و  بود(، ساخت 
گرفتم و گسترش طرح های توسعه را از این مجموعه آغاز 
کردم. در شرکت جابربن حیان به خواست دکتر منتصری 
)به عنوان مدیرعامل وقت شرکت(،  پروژه ی جامدات پس از 
یک سال و نیم در مساحت ۱۲۰۰ متر مربع با کمک سایر 
همکاران و مدیران به اتمام رسید. آخرین فعالیت اجرایی 
من در فندا )فن آوری های نوین دارویی آتیه( بود که در بدو 
ورودم شرکت کوچکی به حساب می آمد. کار را با یک مدیر 
شروع کردیم و نه ماه بعد با اضافه شدن مدیران با تجربه و 
کمک نیروهای زحمتکش ادامه دادیم. در طول چهار سال 
۶۵۰ متر مربع اتاق تمیز مایعات، ۹۵۰ متر مربع اتاق تمیز 
جامدات و انبار به سایت تولید قطره، شربت و سینگل دوز 
افتخارم این است که در سال های فعالیتم هر  اضافه شد. 
کاری را به دست گرفتم از الف تا ی آن را در همان مجموعه 
با کمک دیگر همکاران علاقه مند به سرانجام رساندیم؛   و 
یعنی از نقشه، جی ام پی و فرمولاسیون تا خرید دستگاه ها 
این  که  می دادیم  انجام  خودمان  را  تاسیساتی  کارهای  و 
روش باعث صرفه جویی خیلی خوبی برای صاحبان سهام 
شرکت ها شد؛ کسانی که برای من ارزشمند هستند چون 
به جای آن که پولشان را در ساخت و ساز یا خارج از کشور 
سرمایه گذاری کنند، در شرکت های خصوصی داروسازی از 
اشتغال  افزایش  باعث  تنها  نه  آن ها  می کنند.  استفاده  آن 
تامین داروی  بلکه در چنین شرایط سختی در  می شوند، 

مورد نیاز کشور و سلامت مردم نقش دارند.



34

به نظر من شما شکسته نفسی می کنید و از دیپلم می گویید، 
مدرک تان در صنعت داروسازی دکتراست...

بعد از سال ها کار عملی و تحقیقی و علمی نتوانستم به 
میزان کار و تاثیر افراد با تجربه ی صنعت ۴۹ درصد و به 
خودم ۵۱ درصد اختصاص بدهم. من و تکنسین هایم با هم 
تکنسین ها  و  میانی  مدیران  دارم  اعتقاد  و  ۵-۵۰ هستیم 
باعث شکل گرفتن صنعت می شوند. همیشه گفته ام یک 
داروساز کوچک شاغل در صنعت هستم و اگر سطح کارم 
بالاتر از این است که خودم فکر می کنم باید پیشکسوت های 

من بگویند و تایید کنند.

با توجه به این که مشکلات همیشه بوده اند، چه چیزی باعث 
شد پس از ۳5 سال فعالیت در عرصه ی صنعت و پشت سر 
گذاشتن موانع مختلف، در این مقطع و این زمان کارهای 

اجرایی را کنار بگذارید؟
بدون صنعت نفس کشیدن برای من مشکل است ولی 
هر  است.  شده  کم  تحمل مان  و  رفته  بالا  سن مان  شاید 
کسی روحیاتی در کار خودش دارد، من اگر احساس کنم 
کنم،  کار  شاید  و  باید  که  آن طور  نمی توانم  دلیلی  هر  به 
ایراد  و سیستم  است  از من  ایراد  با خودم می گویم شاید 
ندارد. من سی و پنج سال روزی ۱۴ ساعت در صنعت کار 
کردم و حتی خانواده ام از نبودم گلایه داشتند ولی وقتی 
مجبور باشی وقت و انرژی زیادی بگذاری تا مرتب سدهای 
جلوی راهت را برداری و باز هم به مشکل می خوری، نتیجه 
این است که آدم جایی کنار می کشد. یک مثال بزنم که 
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وقتی با سرما یه ی سهام داران و تامین اعتبار کارمان را در 
شهرک اشتهارد آغاز کردیم، در مرحله ی تهیه ی هواساز ها 
به خاطر صدور بخشنامه های یک شبه، کار ۸۶ روز متوقف 
شد و حتی بعضی از سرمایه گذارها خواستار توقف کل کار 
شدند. مقاومت  های خاص من بود که باعث شد کار ادامه 
پیدا کند و به نتیجه برسد و چنین مواردی در این چند 
سال کم نبوده اند. من اگر نمی خواهم یا نمی توانم کارم را در 
بخش اجرایی ادامه دهم، می توانم در بخش های دیگر باشم. 
صنعت دارو مثل بچه ی من است و نمی توانم به آن بی توجه 
باشم. حتی اگر این بچه راه خلاف برود، فکر می کنم خودم 
اشتباهی داشته ام و سعی می کنم تا جایی که بتوانم او را 
به راه راست برگردانم و هر جا کمکی از دستم بربیاید، از 

صنعت دریغ نخواهم کرد.

پس مسائلی بوده که شما را گلایه مند کرده است؟
در  سال   ۳۵ حداقل  من  چون  باشم  گلایه مند  شاید 
جای جای صنعت کار کرده ام، عشق و علاقه ام تولید است 
اول  فعالیت داشته ام. روز  و در بخش ّ های مختلف صنعت 
فارغ التحصیلی من مصادف با تغییر سیستم دارویی ایران و 
اجرای طرح ژنریک پیاده سازی آن بود، بنابراین در فرآیندها 
و تحولات دارویی کشور نیز حضور داشته و آن ها را تجربه 
کرده ام. این صنعت با سختی و مشکلات زیادی به سطح 
فعلی رسیده است و داروسازان ما نشان دادند حرفی برای 
گفتن دارند. گلایه ام به این دلیل است که فکر می کنم حق 
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داروسازی خیلی بیشتر از این بود و هست و باید حمایت های 
بیشتری از طرف دولت و بخش های خصوصی نیمه دولتی 
می گرفت. داروسازی با سلامتی مردم ارتباط مستقیم دارد، 
تنها  و  می آید  حساب  به  استراتژیک  کاملا  صنعت  یک 
صنعتی است که فعالان بدون اجازه دولت نمی توانند کاری 

انجام دهند.

با توجه به تجربه ی ۳5 ساله ی خودتان و شرایط اقتصادی، 
فکر نمی کنید آزادسازی ارز دارو باعث فشار روی مردم و 

نگرانی آن ها شود؟
قرار  فشار  زیر  مردم  باشد،  درست  قیمت گذاری  اگر 
یک  به  دارو،  یک  روز  هر  فعلی  روش  با  ولی  نمی گیرند 
بهانه  از پوشش بیمه خارج می شود، یکی را داروی لوکس 
می دانند، آن یکی چون بدون نسخه است، یک دارو چون 
مسکن ضددرد است و... من مخالف صد در صد چنین روشی 
هستم. دارو چیزی نیست که به راحتی بتوان از مصرف آن 
چشم پوشی کرد، می شود یک لباس را چند سال پوشید یا 
یک غذا را به جای غذای دیگری خورد ولی وقتی کسی درد 
داشته باشد، تمام زندگیش به هم می ریزد. متاسف می شوم 
وقتی بعضی افراد متخصص داروهای بدون نسخه یا مُسکن 
ساده  ظاهرا  داروی  همین  حالی که  در  نمی دانند  مهم  را 
کیفیت زندگی فرد را تغییر می دهد. یک سردرد معمولی 
بیماری های  به  برسد  چه  کند  خراب  را  ما  روز  می تواند 
را  فرد  زندگی  تمام  که  سخت 
به هم می ریزد، چطور می توان 
بود؟ دارو یک  به آن بی توجه 
با  و  استراتژیک است  صنعت 
دارد،  کار  و  سر  مردم  جان 
هر چیزی را می توان تحمل 

کرد ولی وقتی کسی ببیند عزیزش جلوی چشمش دست و 
پا می زند، آن شرایط را تاب نمی آورد. مدیریت شرایط فعلی 
آزاد شود،  دارو  ارز  باید  برمی گردد،  به سیاست های دولت 
مشروط بر این که درآمد ناشی از آن با نظارت کامل وارد 
سیستم دارویی شود و یارانه به بیمه ها اختصاص پیدا کند 
تا مردم را حمایت کنند. در شرایط سختی هستیم و فشار 
زیادی روی مردم و صنعت است و برای اصلاح این وضعیت 
راه دشواری پیش رو داریم، کسانی که مسئولیت دارند اگر 

نمی توانند از عهده کار بربیایند،  بهتر است کنار بروند. 

به نظر شما در کوتاه مدت راه نجات صنعت چیست؟
انسان به امید زنده است، نمی توانیم بگوییم امیدی نداریم 
ولی امیدمان کمرنگ است و باید از هر راهی که می توانیم 
برای اصلاح وضعیت موجود تلاش کنیم. عدم شفافیت یکی 
از عوامل اصلی مشکلات فعلی است تا جایی که مجلس هم 
به این مسائل ورود می کند در حالی که صنعت داروسازی 
نباید سیاسی شود. مثلا وقتی اعلام می شود با ارز دارو اقلام 
این  غیرشفاف  فضای  که  می دانیم  شده  وارد  غیرضروری 
امکان را فراهم کرده است. یکی از ایرادهای جامعه ما این 
است که همه چیز را سیاسی کرده ایم و نمی توانیم مسائل را 
با رویکرد درست بررسی کنیم، وقتی دارو مسئله ی امنیتی و 
سیاسی شود نگاه به آن اشتباه خواهد بود. من هیچ سهامی 
از هیچ کارخانه ای نداشته ام و ندارم و به همین دلیل نظرم 
را شفاف می گویم، ما ده سال قبل در صنعت و تولید دارو 
خیلی موفق تر بودیم و مسیر رو به جلو داشتیم ولی شرایط 
الان را نمی توانیم با آن زمان مقایسه کنیم. کسانی که در 
این حوزه سرمایه گذاری کرده اند کارشان ارزشمند است و 
باید کاری کنیم که این سرمایه ها در صنعت بماند و برای 

u .حفظ سلامت مردم به کار برود
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دکتر فرهاد شایقی:

دوستان من در صنعت، بزرگ ترین 
ثروتم پس از ۴۰ سال کار هستند

زهره صدری نژاد؛ دکتر فرهاد شایقی متولد 25 آذر 1326 است. تخصص اولیه ی او حسابداری صنعتی بود، 
مدیریت صنعتی، مهندسی صنایع و دکترای مدیریت مدارک دیگری بودند که بر اساس ضرورت حرفه ای به دست 
آورد تا  اطلاعات و دانش خود را به اقتضای حضورش در صنعت به روز کند. سال 1359 دکتر شایقی یکی از مدیران 
دولتی بود که اداره ی شرکت های چندملیتی داروسازی مستقر در ایران را به عهده گرفت و کارش را در فایزر 
)رازک فعلی( آغاز کرد و با توجه به دانش و توانایی خود توانست گران فروشی شرکت مادر در زمینه ی ماده  ی 
اولیه را ثابت کند و باعث شد سهام این شرکت با قیمت واقعی به ایران واگذار شود. دکتر فرهاد شایقی تا سال 
1364 به عنوان رئیس هیئت مدیره ی رازک کار کرد و پس از آن تا سال 136۸ در سازمان صنایع ملی مشغول 
بود، یک سال حضور در شرکت پخش فردوس و پنج سال مدیرعاملی داروسازی کوثر فعالیت های بعدی او تا سال 
13۷5بودند. پس از چند ماه دوری از صنعت، بین سال های 13۷6 تا 13۸4 مدیرعاملی شرکت داروسازی امین را به 
عهده داشت و بعد از یک فاصله ی چند ساله، آخرین حضور دکتر شایقی در صنعت داروسازی، مدیرعاملی شرکت 
ایران هورمون طی سال های 13۸9 تا 1400 بود. با این پیشکسوت داروسازی ایران درباره ی چگونگی شروع به کار 

در صنعت،  فعالیت ها، چالش ها و شرایط صنعت گفت وگو  کرده ایم که در ادامه می خوانید:

کارتان را از چه سالی و چطور در صنعت داروسازی آغاز 
کردید؟

قبل از انقلاب غیر از دارو پخش که دولتی و مسئولیت 
کارخانه ی  چند  بود،  دوره  آن  بهداری  وزارت  با  آن 
و  عبیدی  دکتر  دارو،  تولید  مانند  خصوصی  داروسازی 
فعالیت  خصوصی  بخش  در  کوچک  داروسازی  دو  یکی 
می کردند. از سال ۱۳۴۲ با تصویب قانون جلب و حمایت 
سرمایه های خارجی، شانزده شرکت داروسازی بزرگ مانند 
بایر، هوخست، فایزر، اسکویب، دون باکستر و... شعبه ای 

از  قبل  کردند.  آغاز  را  خود  فعالیت  و  تاسیس  ایران  در 
انقلاب همه ی این شرکت های داخلی و خارجی ۲۵ درصد 
داروی مورد نیاز کشور را تامین می کردند که نیمی از آن 
در نمایندگی شرکت های خارجی، ۳۵ درصد تحت پتنت 
کارخانه های  سهم  درصد   ۱۵ می شد،   تولید  )لیسانس( 
واردات  طریق  از  مابقی  و  بود  دولتی  و  داخلی خصوصی 

محصول نهایی تهیه می شد. 
از  جلوگیری  برای  و  کشور  خاص  وضعیت  به  توجه  با 
احتمالی شرکت های چندملیتی در شرایط  تولید  کاهش 
بحرانی پس از انقلاب، خردادماه ۱۳۵۹ بر اساس مصوبه ی 
کار  بر  دولتی  مدیران  شد  گرفته  تصمیم  انقلاب  شورای 
سلب  شرکت ها  از  واقع  در  باشند؛  داشته  نظارت  آن  ها 
مالکیت نشد و فقط مدیریت از این شانزده کارخانه گرفته 
شد. من هم یکی از مدیرانی بودم که تیرماه همان سال 
کارم را در شرکت فایزر )رازک کنونی( آغاز کردم و از آن 
تاریخ تا همین چند ماه پیش در صنعت داروسازی حضور 
به عنوان عضو  تا سال ۱۳۶۴ در همان مجموعه  داشتم. 
هیئت  مدیره و رئیس هیئت مدیره کار کردم و سپس به 
سازمان صنایع ملی رفتم و تا سال ۱۳۶۸ آن جا مشغول 
بودم، یک سال در شرکت پخش فردوس فعالیت داشتم و از 
ابتدای سال ۱۳۷۰ به مدت پنج سال مدیرعامل داروسازی 
کوثر بودم، پس از چند ماه دوری از صنعت، بین سال های 
عهده  به  را  امین  داروسازی  مدیرعاملی  تا ۱۳۸۴   ۱۳۷۶
داشتم. بین سال های ۸۴ و ۸۵ یک سال دبیر سندیکای 
انجمن صنایع داروسازی بودم و دوباره چند سال در کارم 
در  من  فعالیت  و  نبودم  ایران  مدت  آن  که  افتاد  فاصله 
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صنعت داروسازی با مدیرعاملی شرکت ایران هورمون طی 
سال های ۱۳۸۹ تا ۱۴۰۰ به پایان رسید.

چه چیزی باعث شد شما وارد عرصه ی داروسازی شوید و 
در این صنعت بمانید؟

فعالیت  حوزه  این  در  که  آشنایانی  واسطه ی  به   
می کردند، از قبل با صنعت داروسازی آشنا بودم، از دوران 
طور  به  و  داشتم  زیادی  داروساز  دوستان  هم  تحصیل 
دوستان  از  که  تقوی  دکتر مصطفی  پیشنهاد  با  مستقیم 
وزیر  )با حکم  نیلفروشان،  دکتر  و  بود  من  قدیمی  بسیار 
صنایع و به معرفی وزیر بهداشت برای اداره ی شرکت های 
چند ملیتی( کارم را از تیرماه ۱۳۵۹ در داروسازی فایزر 

آغاز کردم و در صنعت ماندگار شدم.

وقتی برای اولین بار به این حوزه وارد شدید، چه آینده ای 
را پیش روی خود می دیدید؟

من اصولا تفکر موقتی ندارم و هیچ کاری را باری به هر 
بر  پا  آن  دارم روی  انتخابی  وقتی  نمی کنم،  جهت شروع 
جا می مانم. با توجه به این که صنعت داروسازی را از قبل 
قطعا  کنم،  کار  این حوزه  در  داشتم  می شناختم، دوست 
و  زمان  آن  و هیجان  و شور  نداشتم  را  فعلی  آگاهی های 
دوره ی خاص پس از انقلاب نیز روی کار من تاثیر داشت. 
در  چندملیتی  شرکت های  داشتیم  اعتقاد  باور  دوره  آن 
انتقال صنعت به ایران با گران فروشی به ما اجحاف  کنار 
هم کرده اند که چنین باوری بی دلیل هم نبود. مثلا دارویی 
به نام داکسی سایکیلین در شرکت فایزر با برند ویبراماسین 
تولید می شد و شرکت فایزر ایران موظف بود ماده ی اولیه 
را از شرکت مادر خریداری کنند که هر کیلو ۲۵۰۰ پاوند 
انگلیس به شرکت  داخل ایران فروخته می شد. پس از شروع 
کارم با توجه به بررسی هایی که انجام  دادم، به فایزر اعلام 
کردیم باید قیمت خود را اصلاح کند. پس از مذاکرات زیاد 
این مبلغ را به ۱۱۰۰ دلار کاهش دادند که ما نپذیرفتیم 
گرفته  قیمت  فرانک  از یک شرکت سوییسی ۵۶۰  چون 
بودیم و چون با شرکت مادر به توافق نرسیدیم، از همان 
مرجع خرید کردیم. با چنین تغییری منافع زیادی برای 
شرکت )که نامش را به رازک تغییر دادیم( ایجاد شد، چون 
پیش تر قیمت دارو بر اساس ماده ی اولیه ۲۵۰۰ پاوندی 
تنظیم شده بود. صورت حسابی و مدارکی تهیه کردم که 
نشان می داد طی ده سال ماده ی اولیه با قیمت گزاف به 
ایران فروخته شده است و نسبت به مابه التفاوت آن مدعی 
شدیم. زمان خرید سهام شرکت ها ادعای ما در مذاکرات 
مورد توجه قرار گرفت و از رقم نجومی اعلامی، کاسته شد 
و سهام همه ی ۱۶ شرکت چند ملیتی به قیمت معقولی 
خریداری شد. با اجرای طرح ژنریک توانستیم قیمت دارو 
هر  انقلاب  از  قبل  و  بود  شده  عوض  اسمش  فقط  که  را 
عدد کپسول ۶ تومان فروخته می شد، به سه تومان کاهش 
دهیم که همان هم با تمام ملاحظه ها بین ۵۰۰ تا ۶۰۰ 

درصد سود برای شرکت داشت. این احساس وظیفه برایم 
خیلی شیرین و لذت بخش بود. 

مسئولیتی،  حیطه ی   در  خود  گذشته ی  فعالیت  از  بنابراین 
رضایت دارید.

این که  و  داشتم  کارم  ابتدای  که  مسئولیتی  احساس 
برگردانیم،  را  اولیه  ماده ی  قیمت  مابه التفاوت  توانستیم 
همیشه برای من لذت بخش بوده است. از آن جا که اصولا 
آدم بی تفاوتی نیستم، باید صراحتا بگویم هر جا و در هر 
شرکتی بوده ام در راه اندازی پروژه های بزرگ و مهم حضور 
داشته ام و امضای من زیر صورت  جلسه ی تصمیم نهایی 
داروسازی  فارابی،  داروسازی  مثل  کارخانه هایی  تاسیس 
دوره ی  نیز  و  تبریز  در  قاضی  شهید  و  زهراوی  زکریا، 
فعالیتم در سازمان صنایع ملی ایران، وجود دارد. با نگاه 
به پیشینه ام می بینم که زمان خروجم از شرکت هایی که 
در آن ها حضور داشتم با وقتی وارد شده بودم، اصلا قابل 
قیاس نبود. چنین تغییری در ایران هورمون نیز مشهود 
داروها،  تولید  افزایش  مختلف،  پروژه های  اجرای  بود، 
افزایش میزان فروش و... بخشی از این تغییرات بود. قرار 
به  زندگی  در  وقت  هیچ  من  و  برگردیم  عقب  به  نیست 
پشت سر نگاه نکرده ام، خیلی افراد می گویند اگر دوباره 
متولد بشوم همین مسیر را پیش می روم یا فلان انتخاب 
و  بگویم  چیزی  چنین  نمی توانم  من  داشت،  خواهم  را 
چه  بگیرم،  قرار  مسیر  ابتدای  در  دوباره  اگر  نمی دانم 
دلیل  به  خودم  عملکرد  از  ولی  داشت  خواهم  انتخابی 
است،  مانده  جا  به  که  آثاری  و  داشت  که  خوبی  نتایج 

راضی هستم. 

چه چیزی باعث شد در این مقطع از صنعت جدا شوید؟
طی ۶-۵ سال اخیر مرتب گفته  بودم که من باید بروم 
و جوان ها کار را به دست بگیرند، همکاران همیشه لطف 
خدا  دارد.  اقتضایی  سنی  هر  می کنم  فکر  ولی  داشته اند 
است  بهتر  نظرم  به  اما  نمی کنم  پیری  احساس  شکر  را 

جوان ها این مسیر را ادامه بدهند.

با توجه به سابقه ی فعالیت تان فکر می کنید مشکل اصلی 
صنعت ما در حال حاضر چیست؟

سال ۱۳۵۹ سازمان صنایع ملی به نمایندگی از دولت 
صاحب این صنایع و معاونتی در وزارت صنایع ایجاد شد 
که بر اساس قانون مصوب ۱۳۵۸ داروسازی را نیز مانند 
انقلاب  از  از  قبل  ما  داد.  قرار  پوشش  تحت  صنایع  سایر 
نزدیک به ۴۵۰۰ قلم دارو داشتیم، بعد از انقلاب فهرست 
قلم رسید  به ۵۴۰  داروها  این  تعداد  و  تهیه شد  دارویی 
که به تدریج با بازنگری های بعدی افزایش پیدا کرد و به 
۲۸۰۰ قلم رسید و تا به الان کمی بیش از این تعداد دارو 
در آی دی ال شناسایی و ثبت شده است. پیش از آن شاید 
برندهای  اسم  با  سرماخوردگی  داروی  قلم   ۳۰ از  بیشتر 
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تبدیل  قرص  یک  به  ژنریک  با طرح  که  داشتیم  مختلف 
قرار  کشور،  دارویی  نظام  جدید  مصوبه ی  اساس  بر  شد. 
شده بود از ابتدای سال ۱۳۶۰ تمامی داروها فقط با نام 
ژنریک تولید شوند و من هم وظیفه ی سنگینی برای خودم 
احساس می کردم که داروهای ژنریک باید تولید شود و  در 

دسترس بیماران قرار بگیرد. 
 ۱۰ نهایتا  برای  فقط  راهکار  و  روش  آن  من  نظر  به 
سال موثر بود و بعد از آن باید با دنیا ارتباط علمی برقرار 
می کردیم که این اتفاق نیفتاد و هنوز ایجاد نشده است، به 
ندرت داروی تحت لیسانس و تحت پتنت تولید می کنیم 
این مسئله  که همان هم مسائل و چالش های زیاد دارد. 
به  کمک  برای  نتوانستیم  که  می کند  ناراحت  خیلی  مرا 
داشته  منطقی  ارتباط  چنین  داروسازی  پیشرفت صنعت 
باشیم و این معضل غیر از کج رفتاری ها و سوء مدیریت هایی 
است که در همه ی عرصه های کشور و همچنین صنعت 
داروسازی می بینیم. آفت اصلی صنعت قطع ارتباط علمی 
با دنیاست شرایط سیاسی کشور و نیز مشکلاتی که وزارت 
به  در  است،  کرده  ایجاد  بی دلیل  با دخالت های  بهداشت 

وجود آمدن این وضعیت موثرند.

دارو   قیمت  افزایش  مردم،  کم  خرید  قدرت  به  توجه  با 
باعث نمی شود باز هم فشار دیگری به صنعت وارد شود؟

برود  بالا  بیمه ای  پوشش  دنیا  همه ی  مانند  باید  خیر، 
ولی چون توان لازم وجود ندارد، زیرساخت ها آماده نیست، 
روش درست این تغییر را نمی دانند، نمی خواهند ترکیب 
و ساختار فعلی را به هم بزنند یا به هر دلیل دیگر در آن 
بخش، به صنعت فشار می آورند. در حالی که دارو باید زیر 
رایگان  یا حتی  قیمتی  با هر  و دولت  باشد  بیمه  پوشش 
آن را به مردم ارائه دهد ولی قرار نیست با کنترل قیمت  
فعلی  قیمت های  روی  حالی  در  شود.  صنعت  رشد  مانع 
پافشاری می شود که دارو سهمی بیش از ۴ تا ۵ درصد در 
سبد هزینه ی خانوار ندارد، حتی همین عددها نیز از نظر 
مصرف کننده بالاست چون زیر پوشش بیمه قرار نمی گیرد 
تصمیم سازی  نظام  در  ضعف  و  بنیادین  هم  آن  ریشه  و 

کشور است.

ریشه ی اصلی چنین مشکلاتی را چه می دانید؟
که  عارضه ایست  مهم ترین  آن،  تداوم  و  بودن  دولتی 
همچنان صنعت داروسازی را در منگنه قرار داده است و به 
آن فشار می آورد. سال هاست همه ی همکاران گفته اند ارز 
دولتی و قیمت دولتی نمی خواهند،  الان به بهانه ی ارزی 
که به ماده ی اولیه تعلق می گیرد، دولت خودش را موظف 
می  داند در صنعت داروسازی دخالت مستقیم داشته باشد. 
دلیل اصرار بر چنین روشی هم این است که بزرگ ترین 
خریدار دارو خود دولت است که از طریق بهداری مناطق، 
آن را  و...  دانشگاهی  بیمارستان های  اجتماعی،  تامین 
ناکارآمد  بیمه ای کشور  از طرفی چون سیستم  می خرند. 

نیاز  پاسخگوی  نمی تواند  کاستی هایش  دلیل  به  و  است 
باید  دولت  می آورند.  فشار  دارو  صنعت  به  باشد،   جامعه 
و  منظم  بازدیدهای  باشد،  داشته  کیفی  نظارت  دارو  بر 
طبق  فنی  مسئولان  و  شود  انجام  اجی ام پی  کنترل های 
عملکرد  گزارش  دولتی  مراجع  به  مرتب  وظیفه شان 
نباشد. زمانی  نداشته  بدهند،  ولی دخالت دولت مستقیم 
بعد  و   می شد  مشخص  کارخانه  هر  تولید  میزان  حتی 
و   است  اشتباه  روشی  چنین  که  رسیدند  نتیجه  این  به 
می کنند،  تولید  توانایی شان  میزان  به  حالاکارخانه ها 
تعداد  در  می توانیم  را  دخالت ها  این  از  دیگر  یکی  نمود 
شرکت های پخش بدانیم که ابتدا تعدادشان محدود و فقط 
شش شرکت بود و بعد آن قدر مجوز پخش داده شد که 
حالا تعداد زیاد آن ها به چالش دیگری تبدیل شده است. 
وزارت بهداشت باید سیاستی را که قبلا اتخاذ کرده بود، 
ندارند،  که صلاحیت  پخشی  و شرکت های  کند  بازنگری 
تعطیل شوند نه این که به دلیل ملاحظات و مناسبات، از 

ایرادهای اساسی چشم پوشی شود. 

سال های  طی  را  صنعت  دوران  بهترین  و  سخت ترین 
فعالیت خود، چه زمان هایی بودند؟

بهترین دوران دهه ی شصت بود که حتی در زمان جنگ، 
می توانیم  آن را  و  بود  پیشرفت  به  رو  داروسازی  صنعت 
داروسازی  صنعت  بدانیم.  صنعت  دوره ی  درخشان ترین 
شد  تاسیس  جدید  کارخانه های  کرد،  زیادی  پیشرفت 
یک  هم  هفتاد  دهه ی  در  شد.  شکوفا  ایران  داروسازی  و 
به بشکه ای  دوره ی خیلی سخت داشتیم که قیمت نفت 
۷ دلار رسید و کشور تقریبا فلج شد. در آن مقطع برای 
سختی  به  و  بودیم  فشار  زیر  شدیدا  اولیه  ماده ی  خرید 
این که  با  الان  ولی  کنیم  تامین  را  دارو  ارز  می توانستیم 
شرایط سخت است، به نظر می آید به دلیل ناکارآمدی ها 
در  ما  دارند.  نگه  عقب  را  دارو  صنعت  می دهند  ترجیح 
توقع   الان  و  داشته ایم  سخت  شرایط  مختلف  دوره های 
اصلا  شرایط  و  است  شده  بیشتر  قبل  از  انتظارات مان  و 

مناسب نیست. 

دستاورد اصلی خودتان را پس از سال ها فعالیت در صنعت 
و تولید چه می دانید؟

در  که  ثروتی  مهم ترین  کاری،  موفقیت های  کنار  در 
در  که  هستند  دوستانی  آوردم،  دست  به  سال  چند  این 
تماس  من  با  هنوز  و  دارم  صنعت  مختلف  بخش های 
می گیرند و از  حال و زندگی شان می گویند، از کارگرهای 
اواخر  همین  مهندس ها.  و  مدیران  تا  مختلف  بخش های 
در  گفت  که  کردم  استخدام  هورمون  ایران  در  را  کسی 
سن ۷ سالگی و وقتی مدیرعامل کوثر بودم، از من جایزه 
می دانست.  خودش  خاطره ی  بهترین  آن را  و  بود  گرفته 
همین افراد ثروت بزرگ زندگی من در صنعت داروسازی 

u.هستند
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یادداشتی به مناسبت روز جهانی داروساز:

این قرص ها معجزه ی
دنیای جدید هستند

که  کوچکی  قرص  به  و  ایستاده   کنار سینک ظرفشویی 
بین دو انگشت نگه داشته ام نگاه می کنم. یک دایره ی سفید 
با قطری کمتر از ۵ میلی متر که فرورفتگی ِ کمی روی یکی 
از قطرهایش دارد. باید قرص را از روی همان خط، نصف 
کنم و با یک لیوان آب بخورم. با خودم فکر می کنم »این 
عدسه،  دونه ی  یه  نصف  اندازه  ی  به  که  سفید  نیم دایره ی 

حال منو تغییر بده و بهتر کنه!«
صبح با یکی از بدترین حال های این روزها بیدار شده و 
روزم را شروع کرده بودم. چشم باز کردن همان و هجوم تمام 
اتفاقات بد همان. انگار گذشته و تلخی هایش پشت پلک ها 
نشسته باشند و تا چشم باز کنی با اولین اشعه ی نور به عمق 
ذهن و مغزت نفوذ کنند. ناامیدی ها، خستگی ها، نگرانی ها و 
افکار منفی به آن ها سنجاق شده اند و قبل از این که بفهمی 

روز آغاز شده است، تو را به تخت میخ می کنند.
پزشکان اسم این حال و احوال را »استرس و افسردگی« 
گذاشته اند ولی وقتی درونش غرق شده باشی، نامی ندارد یا 
نامش بی اهمیت ترین مسئله  است؛ تو فقط دنبال راهی برای 
خلاصی از این حال هستی. به نظر نمی آید افکار و احساسات 
از درون ت برآمده اند و جزئی از تو هستند؛ گویا جادوگری 
تو را طلسم کرده و در همان ساعت های خواب هیولایی را 

درونت نشانده است.
هیولا  آن  به جنگ  است  قرار  نصف شده   قرص  این  حالا 
برود و مرا از چنگالش نجات بدهد. با دقت بیشتری نگاهش 
می کنم، صافی سطح روکش دار و تخلخل بخش برش خورده 
را لمس می کنم و از خودم می پرسم: چطور ممکنه؟ می دانم 
بیشتر حجم این قرص از مواد اولیه، مواد جانبی و... ساخته 
همه  و  کنند  کاری  برایم  نیست  قرار  آن  ها  که  است  شده 
قهرمان  این که  مثل  می شود.  مربوط  مولکول  یک  به  چیز 
نجات دهنده ی کوچکی که برای جنگ با هیولا راهی شده 
است، در میان درختان و بوته هایی استتار شده باشد تا دیده 
نشود و پنهانی به دل جنگل نفوذ کند و قلب هیولا را نشانه 

بگیرد!
به  قصه پردازانه  و  خیالبافانه  زیادی  حرف ها  این  شاید 
نسخه  با  برویم،  داروخانه  به  داریم  عادت  ما  برسند.  نظر 
قرصی  داریم،  سردرد  که  گاهی  بخریم،  دارو  بی نسخه  یا 
بخوریم، برای بیماری های عفونی آنتی بیوتیک مصرف کنیم، 
فشار یا قندخون را با دارو متعادل نگه داریم و... این کارها 
و مصرف داروها از قرن ۲۰ به مسئله ای روزمره و عادی در 
زندگی انسان تبدیل شده است. احتمالا در خانه ی همه ی 

ایرانی ها جعبه ای از انواع قرص و دارو وجود دارد که تاریخ 
مصرف بعضی از آن ها هم گذشته است و در اولین فرصت 
دور ریخته می شوند بدون آن که کسی فکر کند چیزی که 
به سطل می رود، نه زباله که درمان گر یا آرام کننده ی دردی 

بوده است.
و  جادو  فانتزی،  قصه ها،  دنیای  دلبسته ی  که  من  برای 
افسانه ها هستم و از دیجیتالی شدن دنیا و پایان عصر »غیر 
منتظره ها« دلخورم، دارو به نوعی معجزه می ماند که شگفتی  
می آفریند. برعکس خیلی افراد که این دستاورد بزرگ علمی 
بشر برایشان عادی شده است، هنوز به پیشرفت های حوزه ی 
دارو با دیده ی حیرت نگاه می کنم. هر بار قرصی می خورم 
یا دارو  تاثیر یک واکسن  یا درباره ی  و دردی آرام می شود 
داروها  این  از  پیش  به خودم می گویم: »زندگی  می خوانم، 
چقدر سخت بوده است؛ انسان های زیادی به دلیل نداشتن 
همین قرص کوچک درد می کشیدند یا به راحتی جان خود 

را از دست می دادند.«
دارو و درمان درد، آرزوی همیشگی بشر بوده است و در 
بسیاری از افسانه ها و اسطوره ها، یک گیاه یا ترکیب جادویی 
وجود دارد که زخم را بهبود می دهد، درد را آرام می کند، به 
انسان عمری طولانی می بخشد و... اگر فقط ۵۰۰ سال در 
زمان به عقب برگردیم و به مادری بگوییم: »این شیشه ی 
تلخ درونش در  از معجون  بگیر، سالی دو قطره  را  کوچک 
حلق فرزندت بریز تا فلج نشود.«، یا به مردی که در جنگ 
زخم برداشته است قرصی بدهیم و بگوییم: »هر ۸ ساعت 
بیابد.«  بهبود  زودتر  و  نشود  چرکین  زخمت  تا  بخور  یکی 
ترکیب  یا  معجزه  یک  بود جز  خواهد  نگاه شان چه  در  و... 

جادویی؟
چنین نگاهی از وقتی برایم پررنگ شد که شناختم از دارو 
تغییر کرد و با فرآیند ساخت، روش های تولید، نوع اثرگذاری 
و  داروسازان  دارو،  تشکیل دهنده ی  مواد  دارویی،  ترکیبات 
دنیای داروسازی کمی آشنا شدم. این شناخت و آشنایی نه 
تنها دارو را برایم به یک محصول عادی تبدیل نکرد، کاملا 
برعکس، اهمیت، نقش و جایگاهش برایم بیشتر از قبل شد 

و شگفتی دنیای وسیع به چشمم آمد.
خودشان  طبیبان  رازی،  زکریای  و  ابن سینا  دوره ی  در 
عصر(  همان  حد  )در  داروسازی  از  اگر  و  بودند  داروساز 
بی اطلاع می بودند، نمی توانستند بیمارشان را درمان کنند. 
طبیب حاذق، می توانست درد و علت درد را بیابد ولی درمان 
و  پزشکی  که  همان قدر  ابن سینا  بود.  غیرممکن  دوا  بدون 



طبابت می دانست، در داروسازی و شیمی نیز تبحر داشت و 
مرهم و معجون می ساخت، ترکیب داروهایش، مقدار مؤثر 
هر کدام از عصاره ها و عناصر و گیاهان و... را در هر کدام از 

دواهایش می شناخت و درمانش را کامل می کرد.
به  آن  علت  تشخیص  و  درد  شناخت  برای  مردم  حالا 
پزشک مراجعه می کنند و نسخه ی او را به داروخانه می برند 
و احتمالا هیچ کس فکر نمی کند اگر داروخانه ای نباشد، اگر 
بیماران حواسشان  بود.  نخواهد  نباشد، درمانی هم  دارویی 
نیست دکتری که در داروخانه کار می کند، یا در کارخانه ای 
که مردم هرگز آن را نمی بینند، یا در آزمایشگاهی که شاید 
به ذهن بیمار هم نرسد و به آن فکر نکند... چه نقش مهمی 
آن که  جای  به  گاهی  مردم  دارد.  درمانی  این چرخه ی  در 
همزمان  داروخانه،  داروساز  دکتر  همان  از  بروند،  مطب 
تشخیص و دارو را می گیرند و می روند ولی باز هم فراموش 
می کنند درمان بدون دارو، غیرممکن است. احتمالا فقط آن 
وقت ها که دارویی کم یاب یا نایاب است و نسخه به دست از 
این داروخانه به آن داروخانه می روند و بی قرار یافتن دوای 
چشم شان  به  دارو  اهمیت  هستند،  عزیزشان  یا  خود  درد 

بیاید.
وگرنه در حالت عادی چقدر ممکن است کسی با خودش 
بگوید این قرص کوچک که سردرد مرا آرام می کند،  برای 
زندگیم مهم و اثرگذار است؟ آنتی بیوتیکی که حتی می توانم 
بدون نسخه بگیرم چقدر طول دوره ی درمانم را کوتاه می کند؟ 
به  بدون آن دارویی که استرس مرا کم می کند و می توانم 

کارهای روزمره ام برسم، زندگیم نیمه فلج می شود و...

جادویی ای  ماده ی  همان  را  دارو  اگر  نباشد  اغراق  شاید 
بدانیم که انسان دوره های گذشته، همیشه آرزویش را داشت 
و بعد که به آن دست پیدا کرد و به راحتی در دسترسش 
قرار گرفت، زندگی بدون آن را از یاد برد و معجزه برایش 
به امری روزمره و عادی بدل شد. حالا بشر فقط وقت هایی 
که این ماده ی جادویی ناپدید یا کم اثر می شود، به وحشت 
نباشد،  اگر  که  بدهد  دست  از  را  جانش  مبادا  که  می افتد 

همین خواهد شد.
سال هاست واکسن ها، داروها و انواع فرآورده ها و محصولات 
را  بیماری ها  جلوی  داده اند،  تغییر  را  بشر  زندگی  دارویی 
را درمان می کنند.  را کم و بسیاری  می گیرند، سرعت شان 
برای انسان قرن ۲۱ کاملا عادیست که بسیاری از بیماری 
و دردهایش درمان شوند و اگر غیر از این باشد، می پرسد: 
انتظار  از همه گیری کرونا، جوامع  چرا؟ همان طور که پس 
داشتند واکسن و داروی قطعی هرچه سریع تر ساخته شود 
از  بیش  باورشان  به  واکسن  برای ساخت  یک ساله  مدت  و 
برایشان  حد طولانی و حتی غیرقابل قبول است! الان هم 
پذیرفتنی نیست که اثر واکسن کرونا ابدی نیست یا دارویی 

برای درمان قطعی این بیمار نداریم.
روز  سپتامبر   ۲۵ و  داروساز  ملی  روز  شهریورماه  پنجم 
جهانی داروساز بود، این دو تاریخ بهانه اند تا اهمیت و جایگاه 
حرفه ی داروسازی را به ما یادآوری کنند. این روز را به تمامی 
داروسازانی که در کاستن آلام بشر، آرام کردن درد جان ها 
و بهبود زخم ها به هر شکلی اثرگذارند، تبریک می گوییم و 

u.برایشان آرزوی موفقیت بیشتر در این مسیر داریم
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چند بُعدی بودن،
توجه به روابط انسانی و 
نظم و انضباط ویژگی های 
تاثیرگذار دکتر سیامک نژاد

دکتر فریدون سیامک نژاد؛ داروساز، دانش آموخته ی دانشکده ی داروسازی دانشگاه 
علوم پزشکی تهران و مدیرعامل شرکت های پخش هجرت و فردوس، ششم شهریورماه 
1400 بر اثر ابتلا به بیماری کرونا درگذشت. او فقط یک داروساز نبود، به عنوان عضو 
و  آقا«  »گل  فکاهی  مجله  همکار  ایران،  پزشکی  جامعه  اسلامی  انجمن  مرکزی  شورای 
سردبیر مجله ی علمی »رازی« و نیز یک فعال سیاسی انقلاب شناخته می شد. همین تعدد 
و تنوع فعالیت  های دکتر سیامک نژاد نشان دهنده ی روش کاری و زندگی متفاوت این 
داروساز است؛ کسی که به رشته ی تحصیلی و کاری خود محدود نشده بود و فعالیتش 
انجمن  رئیس  خویی؛  حمید  دکتر  با  بود.  توجه  قابل  و  اثرگذار  نیز  دیگر  زمینه های  در 
داروسازان ایران که سابقه ی دوستی و آشنایی نزدیک 50 سال با دکتر سیامک نژاد دارد، 

درباره ی فعالیت ها، ویژگی ها و شخصیت این داروساز گفت و گو کرده ایم.

از چه زمانی دکتر سیامک نژاد را می شناختید؟
سابقه ی آشنایی ما به حدود ۴۷ سال پیش برمی گردد. سال ۱۳۵۲ وارد دانشکده ی داروسازی 
دانشگاه تهران شدم و دکتر سیامک نژاد ورودی دو یا سه سال قبل بود. در برنامه های ورزشی 
و کوه نوردی با هم آشنا شدیم و خیلی زود دوستی برادرانه ای بینمان شکل گرفت و بعضی 
از واحدهای درسی ما هم مشترک شد. دکتر سیامک نژاد یکی از دانشجویان بسیار فعال در 
با روابط اجتماعی خیلی قوی بود، همیشه چهره ی خندانی داشت و در  حوزه های مختلف 
از مشغولیت های  عین حال حریم های اجتماعی را حفظ می کرد. فعالیت های سیاسی یکی 
اصلی او بود که به خاطر آن زندان هم افتاد و به همین دلیل دوران سربازیش را به عنوان 

سرباز صفر گذراند.
دکتر سیامک نژاد برخلاف چهره ی خیلی جدی اش، طبع طنزپردازی نیز داشت و با توجه به 
مهارت در نوشتن، در روزنامه ی گل آقا با مرحوم صابری همکاری می کرد. دکتر سیامک نژاد 
سردبیری مجله ی داروسازی را نیز به عهده گرفت و سال های طولانی این وظیفه را به خوبی 
انجام داد. کسانی که با او حشر و نشر نزدیک داشته اند، دکتر سیامک نژاد را صاحب سبک و 

منش اخلاقی می دانستند که بر محیط و اطرافیان تاثیر بسیاری داشت.
مهم ترین  از  یکی  بودن  جامع الاطراف  همین  هستند،  تک بعدی  افراد  اکثر  حالی که  در 
ویژگی های شخصیتی او بود. همان طور که در کار خودش حرفه ای و مسلط بود، به سیاست 
می پرداخت، فعالیت فرهنگی داشت و... شاید همه ی این ها زاییده ی پتانسیل بالا و روحیه ی 
همیشه  فراوان،  مشغولیت های  و  فعالیت ها  این  همه ی  وجود  با  بود.  او  خروش  و  پرجوش 
پرانرژی بود، حتی وقتی آخر شب او را می دیدیم همان قدر بانشاط و سرحال بود که ابتدای 
صبح. منهای روزهای آخر که گرفتار بیماری شد، هیچ وقت دکتر سیامک نژاد را بدون انرژی 
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و با حالتی خسته ندیدیم.

فکر می کنید چه چیزی باعث شده بود در حوزه های مختلف موفق باشند؟
موضوعات  به  بتواند  و  باشد  پرانرژی  حد  این  تا  می شد  باعث  که  مواردی  از  یکی  شاید 
مختلف بپردازد، نظم زیادی بود که در کارها، وظایف و زندگی شخصی داشت. ساعت های کار 
دکتر سیامک نژاد کاملا برنامه ریزی شده بود، میز کارش همیشه مرتب بود، در محیط کاری 
انضباط، چارچوب و نظم زیادی داشت و همه ی کسانی که با او کار می کردند، از این روش 
تاثیر می گرفتند. او در عین حال توجه ویژه ای به روابط انسانی داشت و همیشه گزارش کارها 
را کامل می گرفت ولی جزو معدود مدیرانی بود که روی میزش کامپیوتر نداشت. شاید چون 

روابط انسانی را تضعیف می کند، ارتباط چندانی با کامپیوتر برقرار نکرد.
را  به خانه، گوشی موبایل  به محض ورود  بود که  این  از مقررات و اصول زندگیش  یکی 
خاموش می کرد؛ در حالی که بسیاری از ما به خاطر همین گوشی موبایل دچار آشفتگی و 
بی نظمی می شویم، گاهی در محل کارمان، در خانه هستیم و گاهی در خانه مان در محل کار 

حضور داریم.

فعالیت حرفه ای دکتر سیامک نژاد در کدام حوزه های داروسازی بود؟
سال ۱۳۵۹ من سرپرستی داروخانه های دانشکده ی داروسازی و از جمله ۱۳ آبان را به 
عهده گرفتم و بعد از استعفایم، ایشان سرپرستی داروخانه ها را پذیرفت. در اولین کابینه ای 
که بعد از انقلاب تشکیل شد، معاون وزیر کار وقت )ابوالقاسم سرحدی زاده( بود و بعد از آن 
و زحمت  داشت  عهده  به  را  داروسازی  دانشکده  داروخانه های  سال های طولانی سرپرستی 
زیادی در توسعه ی این داروخانه ها کشید. بخش مهمی از توسعه، ثبات و قوام داروخانه های 
دانشکده ی داروسازی مدیون کارهای دکتر سیامک نژاد است و عامل اصلی ماندگاری نشریه ی 
رازی نیز پیگیری ایشان بود؛ در حالی که طی سال های اخیر بسیاری از نشریات از بین رفته اند 
ولی ایشان با چنگ و دندان نشریه ی رازی را حفظ کرد و اصرار داشت به همان شکل کاغذی 

و چاپی منتشر شود و باقی بماند.

چند بعدی بودن دکتر سیامک نژاد چه تأثیری روی داروسازی و حرفه ی اصلی او داشت؟
با این که دکتر سیامک نژاد فعالیت های متعددی داشت ولی شخصیت اصلی خودش را در 
حوزه ی داروسازی تعریف می کرد و فعالیت غالبش هم در این حوزه بود. در حرفه ی داروسازی 
کارنامه ی درخشانی داشت و طی سال های جنگ و بعد از آن پست های مدیریتی متعدد و 
مهمی داشت و همچنین مدیریت چند بخش اصلی و مهم را به عهده داشت و در این حوزه  
بی نظمی  نوعی  است که  این  بازار  با  ارتباط  واسطه ی  به  بود. طبیعت پخش  اثرگذار  بسیار 
دارد، هنجارسازی و تعریف چارچوب تعریف برای پخش، یکی کارهای مهمی بود که دکتر 
سیامک نژاد در این حوزه انجام داد و نظم و شفافیت جزو مواردی بود که به امور اضافه کرد.

دکتر سیامک فریدون نژاد سال ۱۳۹۱ کتاب خاطرات خود را منتشر کرد که در چهار فصل 
سرگذشت زندگی خود از دوره ی دبیرستان تا دانشگاه، فعالیت های سیاسی دوره ی تحصیل، 
دستگیری و زندان رفتن، وضعیت زندان، سلول ها، بازجویی و سایر هم بندان خود در زندان، 
انقلاب  پیروزی  دوباره،  دستگیری  سیاسی،  فعالیت  ادامه ی  زندان،  از  پس  تحصیل  ادامه ی 
انقلاب را بازگو کرده است. دکتر سیامک نژاد ضمن بیان  از  و تجربیات خود در دوران بعد 
خاطرات خود، گروه های سیاسی دوره های مختلف و برخی تحولات، شرایط و مکان ها )مانند 
زندان، پادگان، مدرسه ی رفاه و...( را نیز توصیف کرده است که می تواند یک منبع مستند 

u..درباره ی آن سال ها و مکان ها باشد



دکتر پویا فرهت؛ مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری دارویی تامین)تی پی کو(:

تمامی شرکت های تی پی کو خط 
تولید جدید راه اندازی کرده یا خطوط 

قبلی را توسعه داده اند
شرکت شما ازچه سالی فعالیت خودرا آغازکرده وچه مسیری تا رسیدن به جایگاه کنونی طی کرده است؟

بسیار  قدمت  زیرمجموعه  شرکت های  اما  شد  تاسیس   ۱۳۸۲ سال  )تی پی کو(  تامین  دارویی  سرمایه گذاری  شرکت 
هلدینگ  عنوان  به  حاضر  حال  در  و  داشت  وجود  تی پی کو  از  پیش  که  داروپخش  هلدینگ  واقع  در  دارند.  بیشتری 
زیرمجموعه تی پی کو به فعالیت خود ادامه می دهد قدیمی ترین هلدینگ دارویی کشور است. تی پی کو ابتدا به صورت 
شرکت سهامی خاص تاسیس و در سال ۱۳۹۲ به شرکت سهامی عام تبدیل شد و مجموعه ای با ۲۵ شرکت را اداره 
می کند. تی پی کو همچنین در برخی شرکتهای داروسازی دیگر نیز سهام غیرمدیریتی دارد. شرکت های زیرمجموعه که 

تی پی کو در آن ها سهام مدیریتی دارد عبارتند از:
داروسازی  ابوریحان،  داروسازی  فارابی،  داروسازی  اکسیر،  داروسازی  داروپخش،  کارخانجات  داروپخش)هلدینگ(، 
شهید  داروسازی  پارس،  فارمد  زاگرس  داروسازی  رازک،  لابراتوارهای  تامین،  کاسپین  داروسازی  دارو،  پارس  زهراوی، 
قاضی، توزیع داروپخش، پخش دارویی اکسیر، پخش هجرت، توزیع داروهای دامی داروپخش، تحقیقاتی، مهندسی توفیق 
دارو، تولید مواد اولیه داروپخش )تماد(، شیمی دارویی داروپخش، ژلاتین کپسول ایران، شیرین دارو، آنتی بیوتیک سازی 

ایران، دارویی ره آورد تامین، اوزان، کلرپارس، دارویی آترا

عامل اصلی موفقیت این شرکت در صنعت داروسازی ایران چه بوده است؟
تی پی کو مثل هر مجموعه ی دیگری، در دوران فعالیتش فراز و نشیب زیادی داشته است. دور نیست زمانی که بعضی از 
شرکت های مجموعه در عین دارا بودن پتانسیل های بسیار، در آستانه ورشکستگی و از بین رفتن بودند. قطعا در وهله اول، 
دلسوزی کسانی که در این شرکت ها مشغول به کار بودند و تلاشهای پیشینیان برای حفظ و ارتقاء برند این شرکت ها را 
دیده بودند در موفقیت شرکت موثر بوده است. مسئله ی مهم تر اما نگاه هلدینگی به توانمندی های کل شرکت ها در قالب 
یک مجموعه واحد بوده است. سال های گذشته، »شرکت های موفق« داشتیم و »شرکت های ناموفق«، اما در راهبرد جدید 
مجموعه، سعی کردیم یک »هلدینگ موفق« داشته باشیم یعنی از ظرفیت های هر شرکت نه فقط برای آن شرکت بلکه 
برای کل شرکت های گروه استفاده مناسب ببریم؛ این روش را عامل اصلی موفقیت هلدینگ تی پی کو در صنعت داروسازی 

ایران می دانیم.



آیا توانسته اید برنامه های کوتاه مدت و بلندمدت خود راعملی کنید؟
تمام برنامه ها را که قطعا نه ولی بیشتر برنامه های کوتاه مدت را عملی کرده ایم. می خواستیم در کوتاه مدت، سودآوری 
شرکت های مجموعه را افزایش دهیم و به جای نگاه فروش محور، نگاه سودمحور را در شرکت ها حاکم کنیم البته سود 
قطعی خیر، ولی خوشبختانه به سود پایدار رسیده ایم. بذر برخی برنامه های بلندمدت را هم در این سال ها کاشته ایم که 
در سالیان آینده به بار خواهند نشست. در عین سخت گیری برای آغاز پروژه های جدید، پروژه های میان مدت خوبی تنظیم 
شده که آیندۀ تی پی کو را تضمین خواهد کرد. ساخت خطوط تولید جدیدی را برنامه ریزی کرده ایم که هم راستا با بازار، 

شرکت های ما توان رقابت در آینده را هم داشته باشند.

با توجه به اثرات کرونا بر تمامی بخش ها و صنایع سلامت-محور، چشم انداز شما از آینده صنعت دارو، به ویژه داروی ایران چیست؟ 
کرونا بلافاصله بعد از همه گیری و پاندمی، به یک چالش بزرگ برای اقتصاد جهان تبدیل شده است. اقتصاد بخش 
سلامت هم در ارتباط نزدیک با سایر بخش های اقتصادی از کرونا آسیب دیده است. بعد از کرونا، نقشه دسترسی به منابع 
در جهان تغییر کرد و نظم اقتصادی که سال ها در مناسبات این صنعت با جهان خارج به وجود آمده بود دچار تزلزل شد. 
رکود اقتصادی که در سایر صنایع به وجود آمد دامن گیر بخش سلامت هم شد و از طرفی هزینه های تحمیل شده به 
صنعت داروسازی هم باعث سخت تر شدن کار شد. در سایر صنایع، این هزینه ها را با تغییر قیمت تمام شده، قیمت کالای 
نهایی تغییر کرد و در نهایت مصرف کننده ناچار به پرداخت آن شد ولی در داروسازی از آن جا که قیمت ها توسط دولت 
تعیین می شوند افزایش هزینه ها فقط منجر به تحمیل فشار بیشتر به تولیدکنندگان شد. اگر این روند ادامه پیدا کند به 

زودی برای صنعت داروسازی تبعات جبران ناپذیری خواهد داشت.

اهداف شما برای آینده چیست؟ آیا دارو یا خطوط تولید جدیدی برای توسعه در آینده دارید؟
مجموعه  برای  بلندمدتی  و  میان مدت  اهداف  کوتاه مدت،  برنامه های  کنار  در  گفتم  پیشتر  که  همان طور  قطعا!  بله 
شرکت های گروه دارویی تامین ترسیم کرده ایم که اجرای بیشتر آن ها در انتهای سال ۹۹ شروع شده است. این برنامه ها 
شامل ایجاد خطوط تولید داروهای جدید در شرکت های مختلف مجموعه است. تقریبا هیچ شرکتی در گروه تی پی کو 
نیست که احداث حداقل یک خط تولید جدید یا توسعه خطوط تولید فعلی را دستور کار سال جاری خود نداشته باشد. 
هرچند تی پی کو تنها هلدینگ صنعت داروسازی است که یک زنجیره ی ارزش کامل از تحقیق و توسعه تا توزیع و پخش 
دارو را زیر چتر خود دارد با این حال برنامه ریزی کرده ایم در سال های آینده حتی در حیطه هایی از صنعت که کمتر 

فعالیت داشته ایم، حضور داشته باشیم.

برنامه ی شما برای دوره پساتحریم و پساکرونا چیست؟
کارهای خوبی در سال های گذشته شروع شده که متاسفانه به دلیل تحریم و کرونا، یا متوقف شده اند یا سرعت مطلوبی 
ندارند. در موارد متعددی، مذاکرات خوبی که با شرکت های اروپایی، هندی و حتی چینی داشتیم که به دلیل ترس آن ها 
از تحریم یا مشکلات انتقال پول به نتیجه نرسید. بنا داریم در صورت رفع تحریم ها این مذاکرات را به نتیجه برسانیم. در 
دنیای کنونی بدون تعامل با شرکت های دیگر نمی توان انتظار موفقیت های بزرگ داشت. از طرف دیگر ما هم چیزهای 
خوبی برای عرضه به جهان داریم که لازمه ی آن، رفع تحریم هاست. بعضی از دستاوردهای دانشمندان و محققان جوان ما 

واقعا شایستگی عرضه در سطح جهانی دارد که در حال حاضر امکان آن نیست.

صادرات چه جایگاه و اهمیتی برای شرکت شما دارد؟ 
شرکت های گروه ما در سال های گذشته جزو برترین صادرکنندگان دارو به کشورهای مختلف دنیا بودند. باید بگویم 
صادرات نه تنها از لحاظ اقتصادی برای شرکت ها منافع بسیار دارد بلکه از جنبه اجتماعی و ارتقاء جایگاه ایران در صحنه ی 
جهانی هم حائز اهمیت است. برای شناخته شدن نام برندهایی مثل داروپخش، اکسیر و فارابی در کشورهای همسایه، 
در سال های گذشته خون دل های بسیاری خورده شده تا جایی که در بعضی موارد حتی بازار سرسخت داروهای هندی 
و چینی را در دست گرفته بودیم. در یکی دو سال گذشته به دلیل مشکلاتی که همه می دانند صادرات تقریبا متوقف 
شده است و ادامه این روند به جز از دست دادن بازاری که به زحمت به دست آمده نتیجه ی دیگری ندارد. باید برای این 

مسئله چاره ای فوری اندیشیده شود.

دستاورد اصلی شما در فاصله ایران فارمای ۲0۱۹ تا این دوره نمایشگاه چه بوده است؟ 
علیرغم  توانسته ایم  این که  است!  بوده  بقاء  سال  دو  این  در  دارو  صنعت  کل  اصلی  دستاورد  بگویم  بخواهم  صادقانه 



شدیدترین تحریم ها و بروز کرونا، عمده داروی مورد نیاز کشور را تولید کنیم و در اختیار مردم بگذاریم. در کنار این، 
برای  این محصولات  از  برخی  بازار کشور عرضه کرده ایم.  به  دارویی جدید  از ۲۰۰ محصول  بیش  افتخار می کنیم که 
اولین بار در کشور تولید شده اند و از ارزبری قابل توجهی جلوگیری می کنند.همین طور تعداد زیادی ماده اولیه دارویی در 
شرکت های گروه ما تولید شده اند که در شرایط تحریم، تامین ماده اولیه دارویی مورد نیاز صنعت را آسا ن تر می کنند. 
خطوط تولید زیادی در کارخانه های گروه دارویی تامین، بهینه سازی شده و فقط در سال گذشته ۴۱ گواهی GMP  برای 

خطوط مختلف اخذ شده که اتفاق بسیار مبارکی است.

برگزاری نمایشگاهی مانند ایران فارما چه کمکی به دستیابی صنعت داروسازی به اهداف بلندمدت آن خواهد کرد؟
ایران فارما در جنبه ی داخلی آن، محلی برای تبادل آرا، افکار و تجربه هاست. در یک گردهمایی با این وسعت که تقریبا 
تمامی بازیگران این عرصه حضور می یابند می توان درک کرد صنعت چقدر بزرگ شده است و چقدر به خود باور دارد. اما 
فکر می کنم جنبه بین المللی آن هم اهمیتش اگر بیشتر نباشد کمتر نیست. این که به دنیا نشان دهیم این صنعت چقدر 
توانمند است و چقدر زمینه های همکاری مشترک در داروسازی ایران وجود دارد. امیدوارم پس از رفع تحریم ها، این بعُد 

u.ایران فارما باز هم تقویت شود و شاهد حضور شرکت های بیشتر و بزرگ تر داروسازی دنیا در ایران فارما باشیم



دکتر اکبر برندگی؛ مدیرعامل گروه دارویی برکت:

تولید محصولات های تک و توسعه ی 
صادرات،

بخشی از برنامه ی آینده ی برکت
هلدینگ برکت از چه سالی فعالیت خود را آغاز کرده و چه مسیری تا رسیدن به جایگاه کنونی طی کرده است؟ 

مجموعۀ برکت سال ۱۳۸۹ با استراتژی ورود به حوزه های نوین درمانی تاسیس شد و در حال حاضر رتبه دوم هلدینگ های 
دارویی کشور با سهم حدود ۱۲ درصدی بازار مقداری )عددی( داروی کشور در اختیار این مجموعه است. برکت بالغ بر 
۲۵,۰۰۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری در زمینه  داروهای High-Tech دارد و اولین و تنها سایت تولید فرآورده های سلول 
درمانی در منطقه، ذیل گروه دارویی برکت در حال فعالیت می باشد. همچنین اولین سایت تولید داروهای ضد سرطان تزریقی 
در منطقه منا متعلق به هلدینگ برکت است. در دوران پاندمی کرونا، گروه دارویی برکت به عنوان اولین مجموعه در کشور، 
تلاش گسترده ای را در راستای ساخت واکسن کووید۱۹- آغاز نمود که خوشبختانه این تلاش ها منجر به ساخت واکسن 

کوویران برکت گردید.

عوامل اصلی موفقیت هلدینگ برکت در صنعت داروسازی ایران چه بوده است؟ 
ورود به حوزه داروهای با تکنولوژی بالا (High-Tech) با سرمایه گذاری های کلان )به عنوان آینده صنعت داروسازی ایران 
و جهان( و نیز بهره برداری از سرمایه گذاری صورت گرفته در این زمینه طی سالیان اخیر، به عنوان مزیت اصلی رقابتی این 
مجموعه به حساب می آید. از سوی دیگر در حوزه محصولات شیمیایی نیز شرکت های زیر مجموعۀ برکت با در اختیار داشتن 
سهم قابل توجهی از بازار کشور، نقش به سزایی در تامین محصولات دارویی کشور به عهده دارند. ارتقاء GMP خطوط تولید 
شرکت های این مجموعه در راستای اهداف صادراتی و ارسال دارو به سایر نقاط دنیا، با توجه به مزیت های رقابتی از دیگر 

عوامل موفقیت مجموعه برکت بوده است.
 

برنامه های کوتاه مدت و بلند مدت هلدینگ برکت برای آینده  چیست؟
برکت توانسته است بخش زیادی از برنامه های کوتاه مدت خود را به شرح زیر عملی کند و اهداف آن را تحقق ببخشد:

۱. حفظ سهم شرکت از بازار محصولات استراتژیک
۲. تداوم روند مناسب سودآوری و حفظ کیفیت این شاخص 

۳. تعهد به انجام مسئولیت های اجتماعی تعریف شده طی سال



۴. توسعه سبد محصولات و معرفی محصولات جدید با هدف کاهش وابستگی ارزی کشور
۵. توسعه خطوط تولید شرکت های زیر مجموعه

۶. افزایش سرمایه با هدف اصلاح خطوط تولیدی و بهبود ساختارهای مالی شرکت ها
۷. نفوذ به بازارهای منطقه از طریق صادرات محصولات تولیدی خود

۸. ثبت شرکت و محصولات آن در بازارهای هدف صادراتی
۹. انجام فرآیندهای مستمر اصلاح GMP خطوط تولیدی

همچنین شرکت در زمینۀ اهداف بلند مدت خود در حوزه های زیر موفق عمل کرده است:
۱. سرمایه گذاری های کلان در حوزه تکنولوژی های پیشرفته

۲. بهره برداری از سایت تولید شرکت  در زمینۀ محصولات های تک High- Tech مجموعه
۳. حضور با دوام و قدرتمند در بازارهای صادراتی

۴. نقش پر رنگ در بازارهای غیر دولتی و خصوصی کشورهای هدف صادراتی
۵. کمک به کاهش ارزبری صنعت دارو با ورود به پروژه های نوین دارویی و تولید محصولات با وابستگی کامل ارزی در 

داخل کشور و کاهش وابستگی ها
 

آینده ی صنعت داروسازی را با توجه به همه گیری کرونا چطور می بینید و برنامه ی شما برای دوره ی پسا کرونا چیست؟
کاهش مصرف برخی داروها به دلیل رعایت اصول بهداشتی، شرکت های دارویی را با مشکل روبه رو کرده است و نتیجۀ آن 
شرایطی نامساعدی همچون اعطای تخفیف ها و جوایز فروش زیاد در صنعت دارو، پر شدن انبار شرکت های پخش از داروهای 
مذکور، توقف خطوط تولید این محصولات یا کاهش فروش آن ها بوده است، اما شرکت های مجموعۀ برکت با استفاده از تهدید 
به وجود آمده و تبدیل آن به فرصت، سبد محصولات خود را توسعه داده اند و با معرفی محصولات جدید و استفاده از خطوط 

قبلی به منظور تولید این محصولات جدید، سعی در برقراری تعادل در شرایط فعلی کرده اند.
بررسی شرایط پساکرونا در دستور کار هلدینگ قرار گرفته است و تیم های تحقیقاتی متعدد در حال ارائه گزارش ها و 
مطالعات خود هستند. آن چه مسلم است ضمن ورود به حوزۀ داروهای مورد نیاز به منظور کاهش زمان دورۀ بهبودی کامل 
بیماران مبتلا به کرونا، درمان های نوین به منظور بهبود شرایط ایمنی بدن و توسعه ضد ویروس های نوین از اولویت های برکت 
می باشد. توسعه پلتفرم های نوین واکسن با هدف کاهش زمان پاسخگویی به همه گیری های آینده نیز از اهداف پیش رو 
است. توسعه خطوط تولید فعلی واکسن کوویران برکت، برنامه ریزی جهت پروژه مجتمع بزرگ واکسن، حفظ سهم بازار سایر 
محصولات شیمیایی، بهره برداری از سایت بیوسان فارمد با استفاده از حداکثر توانمندی ها و ظرفیت های موجود، توسعه 
محصولات شرکت سل تک فارمد و معنا بخشیدن به توریسم سلامت، حرکت در جهت تحقق سند ملی گیاهان دارویی، 

توسعه بازارهای هدف صادراتی، شروع تولید در سایر کشورها و حفظ بازار از جمله برنامه های برکت است.

مجموعۀ برکت چه اهدافی برای آینده ی فعالیت خود در نظر دارد؟
مجموعۀ دارویی برکت هر ساله تعداد زیادی محصول جدید به بازار دارویی کشور معرفی می کند. به طور متوسط این 
مجموعه هر سال موفق به معرفی و وارد کردن حدود ۵۰ قلم محصول جدید به بازار دارویی کشور شده است. همچنین 
رساندن سهم عددی بازار این مجموعه از ۱۲ درصد به ۲۵ درصد با تمرکز بر بازار داروهای با تکنولوژی بالا و خروج از 
محصولات روتین در افق ۵ ساله ی آینده یکی از اهداف آینده ی برکت است که سیاست گذاری های لازم در این خصوص در 

نظر گرفته شده و در راستای نیل به این هدف برنامه ریزی نیز شده است.
در حوزۀ محصولات  High-Techنیز تمامی تلاش مجموعه با هدف قطع وابستگی کشور به سایر کشورها و تولید داروی 
ایرانی با کیفیت و با استفاده از به روزترین و بهترین تکنولوژی های تولید است. برای رسیدن به این هدف مهم، ظرف سال ها و 
حتی ماه های آتی خبرهای مسرت بخش بیشتری به هم میهنان عزیز داده خواهد شد. سرمایه گذاری های صورت پذیرفته در 
این حوزه در سال های گذشته، به زودی و به بهترین نحو ممکن به سرانجام خواهد رسید و ایران عزیز را به یکی از قطب های 

دارویی منطقه تبدیل خواهد نمود.
 

 رفع تحریم، با کاهش مشکل در تبادل های مالی و نیز بهبود شرایط اقتصادی، همراه خواهد بود. برنامه ی برکت برای دوران 
پسا برجام چیست؟

اگرچه تحریم های ظالمانه بین المللی در ابتدا فشار بسیار زیادی به صنعت دارو در خصوص تأمین مواد اولیه، مشکلات 
مربوط به نقل و انتقالات بانکی، تخصیص و تأمین ارز و غیره وارد کرد، اما فرصت هایی را نیز پیش روی این صنعت قرار داد.



فعال شدن بیشتر شرکت های تولید ماده اولیه و سرمایه گذاری در صنعت تولید API از مهم ترین دستاوردهای این دوران 
بوده که به خوبی در شرکت های تولید کننده ماده اولیه در کشور انجام شده است.

در عین حال برخی دیگر از مهم ترین برنامه های مجموعۀ برکت برای دوران پس از تحریم به شرح ذیل است:
۱. سرمایه گذاری مشترک با سایر کشورها در زمینه ی پروژه های High-Tech دارویی
۲. انتقال دانش فنی در برخی از حوزه های دارویی با تکنولوژی بالا به سایر کشورها

۳. رقابت بیشتر برای نفوذ در بازارهای فرامنطقه ای صادراتی
۴. افزایش سهم صادرات از فروش در شرکت های مجموعه

۵. انتقال دانش و تجربیات سایر شرکت های صاحب دانش فنی در جهان به داخل کشور

عملکرد برکت در حوزۀ صادرات چگونه بوده است؟
تقریباً طی هشت سال گذشته که مجموعه دارویی برکت با نگاه بسیار ویژه و بر اساس افق برنامه پنج ساله دوم خود، 
اهداف صادراتی مشخصی برای هلدینگ و شرکت های زیرمجموعه تعریف کرده، همواره صادرات از دغدغه های جدی این 

مجموعه بوده است. 
حضور در بیش از ۱۱ کشور هدف صادراتی، سهم صادراتی حدود ۵ درصدی از فروش شرکت های زیرمجموعه، ثبت حدود 
۶۰ محصول در بازارهای صادراتی منطقه ای و فرا منطقه ای، ثبت شرکت های مجموعه در سایر کشورها و اخذ GMP مطابق 

با استانداردهای روز دنیا همگی در راستای نیل به این هدف والا انجام پذیرفته است. 
به جرأت می توان گفت صادرات از مهم ترین دغدغه های مدیران عالی و ارشد مجموعه های برکت طی سالیان اخیر بوده و در 
این خصوص اقدامات بسیار ارزشمندی هم در گذشته و هم در برنامه ریزی برای افق برنامه ی ۵ ساله ی سوم انجام گرفته است.

 
 دستاورد برکت در فاصله ی ایران فارمای ۲0۱۹ تا ۲0۲۱ چه بوده است؟

دستاوردهای مجموعه را می توان در شش حوزۀ متفاوت دسته بندی کرد که عبارتند از:
۱. توسعه ی زنجیره ارزش شرکت ها و هم افزایی درون سازمانی

۲. اصلاح و تکمیل سبد محصولات شرکت ها به منظور تخصصی تر شدن حوزه فعالیت های هر شرکت
۳. گسترش تعاملات داخلی و بین المللی و همچنین افزایش ارتباطات با شرکت های دانش بنیان

۴. سرمایه گذاری و توسعه دانش فنی محصولات خاص مانند سانوپنت و آنزیم های دارویی
۵. تولید و عرضه نخستین واکسن ایرانی ضد کرونا و قرارگیری ایران در بین ۶ کشور تولید کننده واکسن کرونا

۶. اقدامات مرتبط با پاندمی کرونا در حوزه دارو، درمان، تجهیزات و اقلام پیشگیری و واکسن:
از زمان ورود ویروس کووید-۱۹ و همه گیری آن در کشور، گروه دارویی برکت با به کارگیری تمامی ظرفیت های علمی، 
تخصصی، تکنولوژی و انسانی خود تلاش نموده است تا در راستای کمک به سلامت مردم کشورمان، سهمی در حل این بحران 

داشته باشد. برخی از اقدامات گروه دارویی برکت در سال ۱۳۹۹ برای مبارزه با بیماری کرونا، عبارت اند از:

دارو و درمان
• اولین تولید کننده رمدسیویر در منطقه با ظرفیت تولید هفتگی ۳۰ تا ۴۵ هزار ویال رمدسیویر )روزانه ۵ هزار ویال(

• انجام سلول درمانی موفق روی ۳۳ بیمار
• شروع پروژۀ تحقیقاتی پلاسما درمانی

• اهدای ۱۰ هزار ویال رمدسیویر برای توزیع در مناطق محروم
• داخلی سازی داروهای ضدویروس کرونا، از جمله: فاویپیراویر، هیدروکسی کلروکین، آربیدول، آیورمکتین و آویپتادیل

• تامین ۲۸ میلیون عدد داروهای ضدویروس مورد نیاز وزارت بهداشت

واکسن
• توسعه ۶ پلتفرم تولید واکسن کرونا همگام با دنیا

• Inactivated )کوویران برکت(
DNA •

mRNA •
Subunit •

Recombinant •



• تولید واکسن بر پایۀ سلول های بنیادین )مزانشیم(
• تدوین اولین پروتکل مطالعات انسانی در کشور

• انجام تست های انسانی و بالینی واکسن ویروس کشته شده
WHO ثبت ۳ پلتفرم واکسن ستاد در •

• ایجاد زیرساخت صنعتی و خطوط تولید انبوه واکسن
• اخذ مجوز تزریق اضطراری واکسن کوویران برکت

اقلام بهداشتی
• توزیع ۱۲۰ میلیون عدد دستکش لاتکس 

• تولید بیش از ۹۶۰ هزار لیتر محلول ضدعفونی کننده الکلی
• تولید ۷۸ تن ژل ضدعفونی کننده دست

• واردات بیش از ۲۰ میلیون انواع ماسک تنفسی
• واردات ۶۲ هزار عدد لباس محافظ جهت کادر درمان

تجهیزات و دستگا ها
• واردات ۲ دستگاه سی تی اسکن

• واردات ۲۱ دستگاه تولید انواع ماسک تنفسی
• واردات ۱۹۳ دستگاه ونتیلاتور

• واردات ۲۰۰ هزار عدد کیت تشخیص کرونا

به نظر شما اهمیت نمایشگاهی مانند ایران فارما برای صنعت داروی ایران چیست؟
تعامل بین عناصر اصلی زنجیره ی ارزش صنعت دارو یعنی تولیدکنندگان ماده اولیه، صاحبان دانش فنی، تولیدکنندگان 
مهم ترین دستاوردهای  از  این صنعت،  در  به سرمایه گذاری  و سرمایه گذاران علاقمند  توزیع کنندگان  دارویی،  محصولات 
نمایشگاه ایران فارما هستند. از سوی دیگر باید به این زنجیره دانشجویان و فارغ التحصیلان علوم پزشکی کشور را نیز اضافه 
کرد که هر ساله از مهم ترین و اصلی ترین بازدیدکنندگان غرفه های نمایشگاه هستند. این مجموعه همواره با اعتقاد راسخ به 
برقراری ارتباط بین صنعت و دانشگاه، تمامی تلاش خود را در ایجاد این پیوند انجام داده است. برقراری تعامل موثر بین عناصر 

اصلی این صنعت که به آن اشاره شد، از مهم ترین و ویژه ترین دستاوردهای نمایشگاه ایران فارما هستند. 
بازدید شرکت های خارجی و نمایندگان آن ها نیز همواره طی این سال ها دستاوردهای خوبی برای مجموعه دارویی برکت 
به همراه داشته است، به نحوی که برخی از سرمایه گذاری های انجام شده در این مجموعه طی سالیان اخیر از ارتباطات شکل 

u.گرفته با نمایندگان شرکت های خارجی و برگزاری جلسات تجاری متعاقب آن، صورت گرفته است



روابط عمومی گروه اکتوورکو:

اکتوورکو سعی دارد با تکیه بر 
ظرفیت هایش پرچم دار ایران در 
عرصه ی تکنولوژی دارویی باشد
شرکت اکتوورکو از چه سالی فعالیت خود را آغاز کرده و چه مسیری تا رسیدن به جایگاه کنونی طی کرده است؟ 

این مجموعه سال ۱۳۳۹ با تاسیس شرکت شفا فعالیت خود را آغاز کرد و سپس بر اساس تجربیاتی که در حوزه های 
مختلف به دست آورده بود، شرکت دارویی اکتوورکو را برای تامین داروهای اساسی کشور بنیان نهاد. در سال ۱۳۸۸ با 
توسعه ی کارخانه اکتوورکو به صورت رسمی، فعالیت خود در زمینه تولید دارو با برند »اکتوورکو« را گسترش و ادامه داد 
و در سال ۱۳۹۰ با ساخت و راه اندازی سایت بایولوژیک وارد عرصه ی تولید داروهای بایولوژیک نیز شد. شرکت اکتوور 
طی سال های ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۵ با تاسیس مرکز مطالعات بالینی، اعتبار بخشی آزمایشگاه ها و شروع داروهای بیولوژیک 
ویال و PFS، مراحل تولیدی خود را مطابق با استانداردهای روز دنیا ادامه داد تا دارویی با کیفیت به دست هموطنان 
برساند. این مجموعه با تاسیس دو کارخانه ی »آتی فارمد« و »البرز زاگرس« در سال ۱۳۹۵ فعالیت در زمینه ی تولید 
داروهای هورمونی و پرخطر را نیز آغاز کرد و به مسیر جدیدی در راستای ارتقا سلامت جامعه قدم گذاشت. طی سال های 
 Cell ۱۳۹۶ تا ۱۳۹۸ با تاسیس و راه اندازی کارخانه ی داروسازی »اکترو« گام موثری برای تولید داروهای ضد سرطان از
 Lineبا هدف افزایش و بهبود کیفیت داروهای ضدسرطان مورد نیاز کشور برداشته شد. هلدینگ اکتوور در سال ۱۳۹۹ با 
تاسیس مجموعه »اکتوبایوکم« به عنوان اولین کارخانه ی تولید مواد موثره ي دارویی تحت لیسانس در خاورمیانه، معرفی 
شد. همچنین با تاسیس شرکت نکسوس به منظور تولید مکمل های دارویی و شرکت »اکتوورسل ژن« در راستای تولید 
و واردات تجهیزات و ملزومات پزشکی دامنه ي فعالیت های خود را گسترش داده است و توانسته با افزایش ضریب جذب 

نیروی کار، بستری مناسب برای اشتغال ز  ایی جوانان این مرز و بوم فراهم نماید.

به نظر می رسد هلدینگ اکتوورکو زمینه مناسب و امکان ویژه ای برای به کارگیری نخبگان افراد تحصیلکرده دارد؟
بله، این مجموعه در راستای عمل به رسالت خود، در استفاده از نخبگان و جوانان مستعد کشور و همچنین ارتباط موثر 
بین صنعت و دانشگاه، شتاب دهنده ی غذایی و دارویی اکتوتک را تاسیس کرده است. اکتوور هم اکنون با حدود ۴۷۰۰ 
نفر نیروی انسانی در بیش از ۱۴ مجموعه ی تخصصی و با تامین حدود ۱۰ درصد از نیاز دارویی کشور در راستای تولیدات 
دارویی، غذایی، تجهیزات تشخیصی و عمل به مسئولیت اجتماعی خویش، سعی دارد تا با پیشگامی در عرصه ی تکنولوژی 

 پرچم دار عزت ایران عزیز در منطقه  باشد. 



عوامل اصلی موفقیت هلدینگ اکتوورکو در صنعت داروسازی ایران چه بوده است؟ 
می توانم عوامل موثر در موفقیت، توسعه و پیشرفت هلدینگ اکتوورکو را در چند بخش تقسیم بندی و خلاصه کنم:

مدیریت مطلوب با استفاده از روزآمدترین مبانی مدیریتی بین المللی اولین مورد است.
تکیه بر نیروی جوان و به کارگیری دانش روز دنیا در تولید محصولات دو عمل موثر دیگر بوده  اند.

از طرفی استفاده از به روزترین و مجهزترین تجهیزات و دستگاه های تولید و آزمایشگاهی، در افزایش کیفیت محصولات 
شرکت موثر هستند.

استفاده از مواد اولیه ی با کیفیت طبق استانداردهای بین المللی یکی از معیارهای اصلی تولید در اکتوورکو به حساب 
می آید.

مشارکت با معتبرترین شرکت های بین المللی در حوزه های تخصصی نیز جزو سیاست های هلدینگ برای افزایش کیفیت 
محصولات دارویی است.

ما مسیر خود را با باور به توان داخلی و دانش جوانان نخبه ی ایران عزیز ادامه می دهیم که همین باور، یکی دیگر از 
رموز موفقیت ماست.

آیا اکتوورکو توانسته برنامه ها و اهداف کوتاه مدت و بلندمدت خود را عملی کند؟ 
با توجه به مشکلات اساسی ناشی از تحریم ها و وضعیت اقتصادی کشور و در حالی که بحران ناشی از کووید هم به 
نائل شود.  نتوانسته به طور کامل به چشم انداز ترسیمی خویش  این موارد اضافه شده است، مسلما هیچ مجموعه ای 
با این حال گروه اکتوور در بخش توسعه ی محصولات در برنامه ریزی کوتاه مدت به اهداف خویش رسیده است و نیز 
در تکمیل و توسعه ی خطوط تولیدی در بخش بایوتک، مواد اولیه، مکمل ها و نیز تجهیزات گام های اساسی بردارد و 
این روند همچنان در حال تکمیل است. در زمینه ی برنامه ها و اهداف بلند مدت نیز سرمایه گذاری های کلان با هدف 
توسعه ی صنعتی و ورود به بازارهای بین المللی صورت پذیرفته و نسبت به برنامه ریزی انجام شده در وضعیت مطلوبی 

قرار داریم. 

صادرات چه جایگاه و اهمیتی برای شرکت شما دارد؟ 
یکی از اولویت های اصلی گروه اکتوور توسعه ی تعداد داروها و حوزه های درمانی در کشورهای هدف صادراتی در کنار 
پوشش حداکثری این کشورهاست و به همین منظور علاوه بر منطقه ی فعلی، در حال پایش وضعیت بازار سایر کشورها 

برای حضور موثر و مقتدر در بازار دارویی آن ها هستیم.

با توجه به اثرات کرونا بر تمامی بخش ها و صنایع سلامت محور، چشم انداز شما از آینده ی صنعت دارو، به ویژه داروی ایران 
چیست؟ 

آینده  ی صنعت دارویی ایران در اختیار مجموعه هایی است که توانسته اند با استفاده از روزآمدترین فناوری ها، تجهیزات 
و ماشین آلات و نیز نیروی انسانی متخصص در سطح استاندارهای جهانی عمل کنند. همچنین این مجموعه ها همواره 
در بخش تحقیق و توسعه نیازهای روز اجتماع را شناسایی کرده و با تولید داروهای جدید توان پاسخگویی به تحولات 
پزشکی و دارویی را عرضه کرده اند. بنابراین متعاقب رعایت شرایط استاندارد تولید بر اساس شیوه نامه های بین المللی در 

توسعه ی گفتمان جهانی و مشارکت بین المللی نقش اساسی ایفا نمایند. 

اهداف شما برای آینده چیست؟ آیا دارو یا خطوط تولید جدیدی برای توسعه در آینده دارید؟ 
هلدینگ اکتوورکو با توجه به رویکرد خود و نیز اهمیتی که برای گسترش و توسعه ی تولید و تحقیقات خود دارد، 

هدف گذاری هایی برای آینده خود ترسیم کرده است که به صورت خلاصه عبارتند از:
تولید داروهای جدید مطابق آخرین نیازمندی های روز جهانی در استفاده از داروها و اشکال دارویی جدید 

توسعه ی داروهایی با فناوری بالا و پوشش بیماران نیازمند به داروهای خاص 
تکمیل زنجیره ی تامین دارو از طریق تولید مواد اولیه دارویی 

توسعه ی حوزه های درمانی و پوشش بیماران با هدف نیل به استفاده از داروی با کیفیت و مطابق با استانداردهای جهانی 
حضور در بازارهای بین المللی و ایجاد رقابت کیفی 

 
برنامه ی اکتوورکو برای دوره ی پساتحریم و پساکرونا چیست؟

شرکت خود را آماده می کند تا حضور موثری در بازار های صادراتی هدف داشته باشد و تعداد این کشورها را افزایش 



دهد که نتیجه ی آن بالا رفتن صادرات خواهد بود. تکمیل فرآیند استفاده از اشکال دارویی جدید و منطبق با نیازهای روز 
جهانی یکی دیگر از اهداف ماست که با کاهش محدودیت های اقتصادی و بین المللی دنبال خواهیم کرد.

دستاورد اصلی شما در فاصله ی ایران فارمای ۲0۱۹ تا این دوره نمایشگاه چه بوده است؟ 
ورود موفق به عرصه ی تولید داروهای آنتی وایرال به ویژه داروهای ویژه کنترل و درمان کووید ، توسعه ی محصولات 
انتقال  بایوتکنولوژی و تکمیل خطوط تولیدی آن ها، بومی سازی محصولات برند از طریق قراردادهای تحت لیسانس و 
کامل تکنولوژی تولید، آغاز تولید و بهره برداری از سایت هازارد البرز زاگرس و تولید داروهای پیوندی، تکمیل فهرست 
داروهای  بخش  توسعه ی  واکسن،  بخش  در  موفق  توسعه ی  و  تحقیق  اکترو،  اختصاصی  در سایت  داروهای ضدسرطان 
هورمونی در سایت اختصاصی آتی فارمد، تکمیل زنجیره ی تامین از طریق تولید مواد اولیه دارویی، ورود موثر به عرصه ی 
تولید مکمل ها و ایجاد شتاب  دهنده ی اکتوتک به منظور تعامل سازنده با دانشگاه ها، دستاوردهای هلدینگ اکتوورکو در 

این مدت هستند.

برگزاری نمایشگاهی مانند ایران فارما چه کمکی به صنعت داروسازی برای دستیابی به اهداف بلندمدت آن خواهد کرد؟
ایران فارما در صورت حضور شرکت های بین المللی می تواند بر توسعه و تعمیق روابط دو یا چند جانبه ی تجاری، عقد 

u .قراردادهای مشارکت و آشنایی با دستاوردهای سایر کشورها و شرکت های آن ها در حوزه ی دارو مؤثر واقع شود



دکتر رحمان پلیمی؛ مدیر عامل شرکت سرمایه گذاری شفا دارو:

همکاری شفادارو با شرکت های
دانش بنیان، در راستای ورود به

حوزه ی تکنولوژی های جدید
تاریخچه ی شفادارو و مسیری که تا این جا طی کرده اید، چه بوده است؟

شرکت سرمایه گذاری شفا دارو به صورت سهامی خاص دی ماه سال ۱۳۸۳ در اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیر 
تجاری تهران به ثبت رسیده است. این شرکت در راستای حوزه ی فعالیت اصلی خود با سرمایه گذاری در شرکت های 
پخش  دومین  عنوان  )به  رازی  پخش   شرکت  همچنین  راموفارمین،  و  کیمیدارو  اسوه،  ابن حیان،  جابر  دانا،  داروسازی 
دارویی و اقلام پزشکی کشور( و شرکت فوریت دارویی پخش رازی، مسئولیت نظارت و اداره بر چندین شرکت در صنعت 
داروسازی کشور را به عهده دارد که در زمینه های مختلف تولید محصولات دارویی فعالیت می کنند. شرکت سرمایه گذاری 
شفا دارو اسفندماه سال ۱۳۹۶ از شرکت سهامی خاص به سهامی عام تغییر پیدا کرد و سهام آن در بازار اول بورس اوراق 

بهادار با نماد »شفا« عرضه می شود.

با توجه به شرایط خاص کشور در طول یک سال گذشته، شرایط اقتصادی و تحریم ها چه تاثیری بر فعالیت های شما داشت؟
در یک کلام، بسیار سخت. پس از روی کار آمدن دولت ترامپ در ایالت متحده آمریکا و اجرای تصمیم های ضد ایرانی 
با هدف اعمال فشار حداکثری و ایجاد محدودیت های جدید، صادرات دارو و مواد اولیه بر اساس تحریم های بانکی به ایران 
با محدودیت های شدیدی روبرو شد. این تحریم ها و فشارهای وارد شده به کشور، حق سلامتی به عنوان یکی از حقوق 
بنیادین بشری در نظام بین المللی حقوق بشر را با تهدید جدی مواجه کرده است. از سوی دیگر محدودیت های صادراتی 
کشور سبب شد تا تخصیص ارز به حوزه ی دارو که مقرر بود حدود ۱.۵ میلیارد دلار باشد، با مشکل روبرو شود. با توجه 
به این موارد، شرکت های تابعه هلدینگ شفادارو نیز از این وضعیت و شرایط مستثنی نبوده و عملا با مشکلات جدی در 

تامین ارز و تهیه مواد اولیه مواجه است.

با توجه به احتمال حذف تحریم ها و نیز دوره پساکرونا، برنامه  شفادارو برای آینده چیست؟
به طور کلی بنگاه های اقتصادی برای حرکت در مسیر پیشرفت، نیازمند نقشه راه و برنامه استراتژیک حرفه ای هستند. 
این شرکت نیز بر همین اساس برنامه خود را تدوین و در راستای اجرای آن برنامه ریزی کرده است. شرکت سرمایه گذاری 
شفا دارو بر اساس نقشه راه تدوین شده، در حوزه های توسعه کسب وکار، توسعه و تکمیل سبد محصولات، توسعه ی 



تکنولوژی های نوین، توسعه بازارهای داخلی و خارجی و توسعه منابع انسانی متخصص حرکت خواهد کرد. در همین راستا 
راه اندازی خطوط جدید تولیدات دارویی، مکمل های تغذیه ای و ورزشی، همچنین بازسازی و نوسازی برخی از خطوط 

فعلی شرکت های تابعه، در جهت تولید و عرضه محصولات، در دستور کار قرار دارد. 

چه راهکارهایی برای افزایش تعداد محصولات و خطوط تولید شرکت دارید؟
شرایط خاص همه گیری بیماری کرونا و تشدید تحریم های بانکی و فشارهای اقتصادی وارد شده به کشور، سبب شد 
تکیه بر دانش داخلی برای فرمولاسیون و تولید محصولات با تکنولوژی بالا در کشور خصوصا به کمک شرکت های دانش 
بنیان افزایش یابد. شرکت سرمایه گذاری شفا دارو بر اساس یکی از حوزه های برنامه استراتژیک خود در راستای ورود به 
حوزه ی تکنولوژی های نوین، همکاری با شرکت های دانش بنیان را آغاز کرد. در همین راستا برای تولید و عرضه واکسن 
بیماری کرونا از طریق شرکت داروسازی اسوه )به عنوان یکی از شرکت های معتبر کشور در زمینه تولید داروهای فوق 
تخصصی( اقدام کرده است. این مسیر راهی برای ورود این شرکت به حوزه ی تولید واکسن شده که از تکنولوژی بالایی 
از دیگر برنامه های  برنامه تولید محصولات بیولوژیک (LvHv) در شرکت داروسازی کیمیدارو  برخوردار است. همچنین 

هلدینگ سرمایه گذاری شفادارو است.

برگزاری نمایشگاه تخصصی مانند ایران فارما چه کمکی به شرکت ها برای دستیابی به اهداف بلند مدت صنعت خواهد کرد؟
در دنیای امروز که به سرعت در حال تولید دانش های جدید است و عملا هیچگونه ایستایی ندارد، کشور ما نیز باید خود 
را با این تحولات همسو کند و نمی توان گفت که ما مستقل عمل خواهیم کرد. لذا فضاهایی مانند نمایشگاه ایران فارما از 
مهم ترین ابزارهای برقراری ارتباط بین صنایع و شرکت های فعال در صنعت است. در این بستر متخصصان با دیدگاه های 
مختلف در کنار هم با ارائه دستاوردهای خود تبادل اطلاعات می کنند و عملا ارتباط با دنیا در حوزه های مختلف صنعت 
برقرار می شود. مشخص است که حضور شرکت های بین المللی صاحب برند در این فضا سبب رشد و ارتقا دانش می شود. به 
نظر می رسد پس از کنترل همه گیری کرونا، باید در مورد حضور این شرکت ها در کشور و در قالب طرح های سرمایه گذاری 
مشترک و تولید تحت لیسانس برنامه ریزی شود. یکی دیگر از زمینه هایی که حضور در ایران فارما می تواند در آن رونق 
ایجاد کند، نگاه صادرات محور با ارتقا کیفی و کمی محصولات تولیدی است. کشور ایران با دارا بودن مزیت نسبی تولید 
محصولات با کیفیت و قیمت تمام شده مناسب، می تواند برای ورود به بازارهای بین المللی اروپایی اقدامات متناسب تری 
انجام دهد. در نهایت شرکت های حاضر در نمایشگاه ایران فارما می توانند از بستر فراهم شده موجود بهره برداری لازم را 

u.داشته باشند و به رشد و تعالی کشور در حوزه سلامت کمک شایانی کنند



دکتر امیرحسین مقصودی؛
دکترای سلولی مولکولی و مدیر عامل شرکت دانش بنیان سامان داروی هشتم:

تولید محصول باکیفیت مهم ترین 
هدف ماست

شرکت سامان داروی هشتم از چه سالی فعالیت خود را آغاز کرده و چه مسیری تا رسیدن به جایگاه کنونی طی کرده است؟ 
سامان داروی هشتم، شرکتی دانش بنیان است که سال ۱۳۸۷ زیر نظر آستان قدس رضوی تأسیس شد و پروژه ی 
تحقیقاتی تولید فاکتور هشت نوترکیب انسانی )یکی از پیچیده ترین محصولات دارویی روز دنیا در آن زمان( را در دستور 
کار خود قرار داد. این شرکت در سال ۱۳۹۴، موفق به تولید اولین فاکتور هشت انعقادی نوترکیب ایرانی با نام تجاری 
»سافاکتوAF« شد و نویدی خوش را به بیماران هموفیلی کشور داد. همزمان با شروع تحقیقات برای تولید این دارو، 
ساخت یک کارخانه تولید محصولات بیوتکنولوژی و پروژه اخذ GMP اروپا را نیز شروع کرد که پس از افتتاح در سال 

۱۳۹۷، در سال ۱۳۹۸ موفق به دریافت گواهینامه GMP وزارت بهداشت با درجه A شد. 

فعالیت این شرکت در زمینه ی تولید داروی فاکتور هشت، چه دستاوردی برای کشور داشته است؟
سامان داروی هشتم در پایان سال ۹۹ توانست بیش از ۹۰ درصد نیاز بیماران هموفیلی کشور را به داروی فاکتور هشت 
تأمین کند و با هماهنگی معاونت درمان وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو، حداکثر نیاز کشور به فاکتور هشت را در سه 
ماهه ی نخست سال ۹۹ تولید کند و معادل نیاز شش ماه کشور را ذخیره سازی نماید. کشور عزیزمان همانند بسیاری از 
 (prophylaxis) به درمان پیشگیرانه (on demand)کشورهای توسعه یافته در صدد تغییر رویکرد درمان از درمان اورژانسی
است. همان طور که می دانید داروهای نوترکیب مزایای بسیار فراوانی نسبت به پلاسمایی دارند که از آن جمله می توان 
به انتقال پیدا نکردن آلودگی و بیماری، کارایی بهتر، سرعت اثربخشی بیشتر و در نهایت افزایش کیفیت زندگی بیماران 
هموفیلی را نام برد. در همین حال باید در نظر داشته باشیم درمان پیشگیرانه، احتمال بروز آسیب های فیزیکی ماندگار را 

به طرز چشمگیری کاهش می دهد و این فرصت را به بیماران می دهد تا از زندگی سالم برخوردار شوند. 
تولید این دارو کشور را از واردات بی نیاز می کند و چنان چه سیاست های کشور در جهت استفاده از قابلیت های این 
شرکت تولیدکننده داخلی باشد و با پرهیز از واردات بی رویه، محصول داخلی طبق برنامه از پیش تعیین شده در بازار 
عرضه شود، تولید محصول فاکتور هشت نوترکیب سالانه ۵۰ تا ۶۰ میلیون دلار صرفه جویی ارزی برای کشور به همراه 
دارد. هم اکنون در حال تولید دوزهای ۲۵۰ و ۱۰۰۰ واحدی این محصول هستیم که به زودی به بازار عرضه خواهند شد. 



عامل اصلی موفقیت سامان داروی هشتم در صنعت داروسازی ایران چه بوده است؟
تولید محصول باکیفیت همواره مهم ترین هدف ما بوده است. نتایج فعلی با به کارگیری تکنولوژی روز جهانی و رعایت 
استانداردهای بالا به دست آمده است. هم اکنون و به اذعان متخصصان و مصرف کنندگان، داروی تولیدی این شرکت 
کیفیت بسیار بالایی دارد؛ علاوه بر این،  ماشین آلات و تجهیزات به روز و پیشرفته، این شرکت را قادر ساخته تنها با چند 
بچ تولید، کل نیاز کشور به داروی فاکتور هشت را تأمین نماید. همان طور که قبلا ذکر شد خوشبختانه هم اکنون نیاز بیش 
از شش ماه کشور را ذخیره سازی کرده ایم تا خیال خانواده های بیماران هموفیلی در مورد تأمین به موقع دارو راحت باشد. 
پس از تأمین نیاز کل کشور به این دارو، حمایت از پروژه درمان پروفیلاکسی را با هماهنگی معاونت درمان در دستور 
کار داریم، چرا که معتقد هستیم مردم عزیزمان شایستگی استفاده از بهترین نوع درمان را دارند و می بایست از ظرفیت 

و توان این شرکت نیز برای امنیت خاطر کامل بیماران استفاده شود. 

آیا توانسته اید برنامه های کوتاه مدت و بلندمدت خود را عملی کنید؟
تا حد خیلی زیادی بله، اولویت آستان قدس و به تبع آن شرکت سامان داروی هشتم، تولید محصولاتی است که داخل 
کشور تولید نمی شوند و ارزبری بسیار بالایی دارند تا هم باعث صرفه جویی ارزی برای کشور باشد، هم باعث آرامش خاطر 
بیماران شود. در همین چارچوب خوشبختانه دانشمندان جوان و متخصص شرکت در حال حاضر در زمینه ی تولید چند 
محصول دیگر به موفقیت های خوبی رسیده اند که تعدادی از آن ها مراحل نهایی تولید خود را طی می کنند. عمده این 
محصولات که در حوزه ی داروهای بیوتکنولوژی قرار دارند و شامل داروهای ضدسرطان، درمان بیماری های خودایمنی و... 
می شوند، به تدریج با گذراندن مراحل تأییدی وزارت بهداشت، درمان و آموزشی پزشکی در آینده ی نزدیک به چرخه ی 

دارویی کشور وارد خواهد شد. 

با توجه به اثرات کرونا بر تمامی بخش ها و صنایع سلامت محور، چشم انداز شما از آینده ی صنعت دارو، به ویژه داروی ایران 
چیست؟

شیوع ویروس کووید-۱۹ نقش، اهمیت و جایگاه تحقیق و توسعه ی شرکت های دارویی در سلامت جامعه را بیش از 
پیش نمایان ساخته و این اتفاق در صنعت بیولوژیک پر رنگ تر است. کشور ما هم از این قاعده مستثنی نیست و شاهد 
هستیم واحدهای تحقیق و توسعه بسیار قوی در کشور شکل گرفته است که نشان دهنده ظرفیت بسیار بالای شرکت های 
دارویی ایران است. در صورت حمایت مناسب از این شرکت ها، به ویژه شرکت های دانش بنیان فعال در صنعت دارو، قطعا 
اثرات قابل توجه در زمینه های اقتصادی و درمانی کشور خواهد داشت. شرکت سامان داروی هشتم نیز با همین رویکرد 
توانست در سال ۱۳۹۹ و ۱۳۹۸ به طور پیاپی از خروج بیش از یکصد میلیون دلار ارز از کشور جلوگیری کند و علاوه 
بر آن در شرایط سخت تحریم به سایر کشورها محصول خود را صادر کند. این قبیل اتفاقات میمون و مبارک در صورت 

حمایت مناسب با نگاه بلند مدت، قطعاً منشاء اتفاقات بسیار مهمی در کشور خواهد بود. 

اهداف شرکت شما برای آینده و توسعه ی کار و فعالیت خود چیست؟ 
چشم انداز و نگاه سامان داروی هشتم برای سال های آتی گسترش دسترسی همگانی به دارو و همچنین نوآوری باز و 
شرکت در شبکه نوآوری جهانی و توسعه ارتباطات علمی-صنعتی است. در همین راستا شرکت با استراتژی تنوع سبد 
محصولات از طریق یکپارچگی عمودی و با بهره گیری از ظرفیت تامین کنندگان دانش فنی )صنعت و دانشگاه( برای تولید 

محصولات جدید اقدام کرده است.

برنامه ی شما برای دوران پساتحریم و پساکرونا چیست؟
اساسا پساتحریم و پساکرونا دو مقوله ی  متفاوت هستند که هر کدام نیازمند اتخاد استراتژی های مخصوص به خود 
اثرات شیوع ویروس کرونا بر شرکت عمدتا در حوزه ی تامین مواد اولیه بوده است که خوشبختانه با تلاش های  است. 
شبانه روزی تیم تامین سامان داروی هشتم، خللی در روند تولید و دسترسی بیماران به دارو وارد نشد. اگرچه تحریم ها 
داروهای  به ویژه  دارو  تولیدکننده ی  شرکت های  سال هاست  اما  بوده اند،  اثرگذار  کشور  تولیدکنندگان  فعالیت های  روی 
بیوتکنولوژی در شرایط تحریم کار می کنند و می دانند چگونه در این شرایط فعالیت های خود را مدیریت کنند و اجازه 
ندهند بازار با کمبود مواجه شود. بنابراین اگر تحریم ها را کنار بگذاریم و با سیاست های درست همچون اختصاص به موقع 
ارز و پرداخت معوقات شرکت های تولیدی، از آن ها حمایت کنیم در فرآیند تولید کشور وقفه ای ایجاد نخواهد شد. در حال 
حاضر نیز شرکت های دارویی بیوتکنولوژی مانند شرکت سامان داروی هشتم به تعهدات خود عمل کرده اند و کمبودی 
در این حوزه دارویی در بازار وجود ندارد، زیرا دانشی در اختیار این شرکت هاست که آن ها را خیلی به خارج از کشور  



وابسته نمی کند. لذا در مورد دوران پساتحریم توسعه ی بازارهای بین المللی، گسترس زیر ساخت ها و سخت افزارهای تولید 
داروهای به روز دنیا جزو مهم ترین برنامه های این شرکت هستند.

صادرات چه جایگاه و اهمیتی برای شرکت شما دارد؟
اساساً یکی از اهداف استراتژیک سامان دارو، توسعه بازارهای بین المللی است. خوشبختانه محصول تولیدی این شرکت 
با کیفیت بسیار بالایی تولید می شود که باعث شده تقاضای متعدد از کشورهای مختلف دریافت شود. خب این اتفاق در 
سال ۱۳۹۹ برای شرکت سامان دارو رقم خورد. هم اکنون تلاش داریم سال ۱۴۰۰ برای افزایش کشورهای مصرف کننده 

سافاکتو اقدام کنیم. 

دستاوردهای اصلی شما در فاصله ی ایران فارمای ۲0۱۹ تا این دوره نمایشگاه چه بوده است؟
• افزایش سهم بازار فاکتور هشت انسانی نوترکیب 

• صادرات سافاکتو 
• تولید ۴ محصول جدید که هم اکنون منتظر تأیید سازمان غذا و دارو برای ورود به بازار هستند

• تولید کیت تشخیص بیماری کووید- ۱۹ 

برگزاری نمایشگاهی مانند ایران فارما چه کمکی به دستیابی صنعت داروسازی به اهداف بلندمدت آن می کند؟
یکی از مهم ترین نتایج نمایشگاه ایران فارما برای تولیدکنندگان، فرصت دیدار سالانه فعالان صنعت داروسازی است 
که اثرات قابل توجهی در کسب دانش و تجربه دارد. این نتایج و فرصت ها را می توان به طور خلاصه این طور عنوان کرد:

• ارتباط با مشتریان، مصرف کنندگان و فرصت برندسازی 
• فرصت انتشار دانش، تجارب و دستاوردهای صنعتی

• فرصت ظرفیت سنجی توان داخلی و امکان سنجی صادرات 
• فرصت تحکیم ارتباطات

• فرصت بررسی سهم بازار 
• آینده پژوهی

• فرصت ایجاد طرح و برنامه ی تجاری و تبلیغاتی  
u فرصت حضور رسانه ای •



دکتر مجید طبسی؛ مدیرعامل داروسازی ثامن:

ظرفیت تبدیل داروسازی ثامن به
قطب تولید شرق کشور

داروسازی ثامن از چه سالی فعالیت خود را آغاز کرده و چه مسیری تا رسیدن به جایگاه کنونی طی کرده است؟ 
• ثبت شرکت درسال ۱۳۶۳ با نام »سرم سازی ثامن« )سهامی خاص( در مشهد مقدس 

• آغاز عملیات اجرایی برای ساخت کارخانه در سال ۱۳۶۵
• اخذ پروانه تاسیس شرکت از اداره کل صنایع استان خراسان در سال ۱۳۷۰

• آغاز تولید اولین سری محصولات )۲۲ محصول( و اخذ پروانه بهره برداری در سال ۱۳۷۱
• توسعه خطوط برای تولید انواع دارو و تغییر نام شرکت از سرم سازی به داروسازی در سال ۱۳۷۹

• شروع تاسیس و نصب خط تولید فرآورده های آسپتیک و بیوتکنولوژی در سال ۱۳۸۱
• راه اندازی خط تولید دیالیز صفاقی به عنوان محصول انحصاری در سال ۱۳۸۲

• اخذ گواهی سیستم جامع مدیریت کیفیت (IMS) در سال ۱۳۸۴
• آغاز فعالیت برای تولید فرآورده های بیوتکنولوژی به صورت ساخت قراردادی در سال ۱۳۸۵

• تولید اولین محصول بیوتکنولوژی ساخت شرکت با نام سوماتروپین در سال ۱۳۸۷
• تولید اولین محصول هورمون تکثیر آبزیان با نام تجاری اوافکت ۱۳۸۷

• سرمایه گذاری برای تاسیس شرکت های جانبی شامل سامان داروی هشتم، پخش یاراطب ثامن و ... به منظور پیشبرد 
استراتژی یکپارچگی زنجیره تامین به صورت عمودی ۱۳۸۷

• خرید دستگاه جدید برای افزایش تولید محصولات بطری در سال ۱۳۸۷
• تولید قراردادی فرآورده فاکتور هشت به عنوان یک محصول استراتژیک در سال ۱۳۹۴

• بازنگری تمامی فرآیندهای شرکت براساس سیستم APQC و تهیه شناسنامه فرآیندها در سال ۱۳۹۶
• توسعه خط تولید فرآورده های بیوتکنولوژی با ایجاد امکان تولید محصولات تا حجم ۱۵ میلی لیتر در سال ۱۳۹۷

• بومی سازی تولید اجزای بسته بندی دیالیز صفاقی با هدف کاهش وابستگی ارزی در سال ۱۳۹۸
• آغاز فرایند بهینه سازی روش ها و فرآیندها برای اخذ گواهی GMP در سال ۱۳۹۸

• حرکت به سوی ایجاد سبد دارویی برای بیماران CF در سال ۱۳۹۸
• خرید دستگاه تولید کیسه ی دارو برای ایجاد توانایی تولید محصولات کیسه در داخل کشور در سال ۱۳۹۹



عامل اصلی موفقیت این شرکت در صنعت داروسازی ایران چه بوده است؟
عوامل مؤثر بر موفقیت ثامن دارو را به صورت خلاصه می توان چنین دسته بندی کرد: 

• پایبندی به کیفیت و تولید مشتری محور
• تعلق سازمانی

با  انسانی  نیروی  نیروهای جوان دانشی، جذب  با سابقه و  نیروهای  از  انسانی مناسب به صورت ترکیبی  • سرمایه ی 
استعداد، ایجاد فرصت های برابر و جانشین پروری،

• موفقیت از طریق استعدادیابی کارکنان و ارزش آفرینی برای ذینفعان
• دستیابی به ارزش های پایدار و جدید از طریق خلاقیت و نوآوری کارکنان 

• رعایت نظم و انضباط و پیراستگی محیط کار
• توجه به حریم خصوصی مشتریان و کارکنان

• وابستگی به نام آقا علی ابن موسی الرضا )علیه السلام( و وابستگی به آستان قدس رضوی 
• انحصاری بودن در حوزه تولید برخی محصولات 

• نقش فعال در مدیریت و یکپارچه سازی زنجیره تأمین
• داشتن فضای کافی و امکان توسعه شرکت

• قطب تولید دارو در شرق کشور
• قدمت و خوش نامی نشان تجاری »ثامن«
• توان ارائه خدمت در حوزه های اجتماعی

• تولید کالای راهبردی شامل انواع سرم های بطری و کیسه.
• تجربه و سابقه طولانی در خصوص ارتباطات بین المللی، صادرات و خدمات فرامرزی.

• دارا بودن سهم بازار قابل توجه و مطلوب در بازار دارویی کشور برای بسیاری از محصولات تولیدی شرکت.
• شبکه توزیع مویرگی دیالیز صفاقی از شرکت تا درب منزل بیمار

آیا ثامن دارو توانسته است برنامه های کوتاه مدت و بلند مدت خود را عملی کند؟
بله، علی رغم مشکلات و نوسانات ارزی و تغییرات قوانین در سال های اخیر این شرکت با استراتژی تاب آوری موفق به 

اجرای برنامه های کوتاه مدت و بلندمدت خود شده است.

با توجه به اثرات کرونا بر تمامی بخش ها و صنایع سلامت محور، چشم انداز شما از آینده صنعت دارو، به ویژه داروی ایران 
چیست؟

با توجه به فعالیت های چشمگیر صنعت دارویی کشور در زمینه تولید داروها و واکسن مورد نیاز جهت پیشگیری و 
درمان بیماری کرونا و هم راستا با کمپانی های مطرح دنیا پیش بینی می شود ایجاد این زیر ساخت ها در شرکت های دارویی 

کشور به صورت جهادی سبب تحول بزرگی در آینده ی صنعت داروی کشور خواهد شد. 

اهداف شما برای آینده چیست؟
افزایش ظرفیت تولید سرم با راه  اندازی خطوط جدید تولید، به روزآوری خطوط تولید شرکت منطبق با استانداردهای 

جهانی و تکمیل سبد محصولات شرکت با داروهای پرمصرف وارداتی به منظور رفع وابستگی کشور به واردات دارو

برنامه ی شما برای دوران پساتحریم و پساکرونا چیست؟
افزایش همکاری با کشورهای منطقه به منظور صادرات دارو، همکاری در راه اندازی و تاسیس کارخانجات دارویی در 

کشورهای همجوار، انتقال دانش فنی و انعقاد قراردادهای همکاری جهت تولید قراردادی با کمپانی های معتبر دنیا

صادرات چه جایگاه و اهمیتی برای شرکت شما دارد؟
شرکت داروسازی ثامن با توجه به قدمت، تجربه و زیرساخت های وسیع و منحصر به فرد خود، یک شرکت بین المللی 
است. لذا با عنایت به واردات برخی مواد اولیه و قطعات از سایر کشورها، مقتضی است که بخشی از ارز مصرفی خود 
را از طریق درآمدهای صادراتی تأمین نماید. از سوی دیگر، حضور در بازار سایر کشورها در جهت تقویت برند، افزایش 
کیفیت محصولات را برای  رقابت با محصولات مشابه خارجی می طلبد و منجر به افزایش اعتبار شرکت در سطح بین الملل 
بازارهای  نیز حضور و درخشش در  از بهترین راه های جلب مشارکت سرمایه های خارجی  و مجامع داخلي است. یکی 

فرامرزی است.



دستاوردهای اصلی شما در فاصله ایران فارمای ۲0۱۹ تا این دوره نمایشگاه چه بوده است؟
شرکت داروسازی ثامن با هدف خدمت رسانی به بیماران خاص کشور در یک سال و اندی اخیر امکان تامین نیازهای 
دارویی بیماران با نارسایی کلیوی را از طریق بومی سازی ملزومات و مواد اولیه بسته بندی تولید محصولات دیالیز صفاقی 
را فراهم کرده است. این کار مانع از آسیب و مخاطرات ناشی از خروج اجباری بیماران تحت درمان با این روش به علت 
نیازهای دارویی  تامین  ثامن در جهت  این محصول شده است. همچنین داروسازی  اولیه بسته بندی  عدم واردات مواد 
بیماران خاص سی اف کشور اقدامات موثری داشته که افزایش ظرفیت تولید سرم شرکت از طریق بومی سازی تولید مواد 
اولیه بسته بندی محصولات دارویی در بسته بندی کیسه، زمینه ساز تامین نیاز دارویی کشور در شرایط بحرانی تحریم و 

شیوع بیماری کرونا بوده است.

برگزاری نمایشگاهی مانند ایران فارما چه کمکی به صنعت داروسازی برای دستیابی به اهداف بلندمدت آن خواهد کرد؟
دستاوردهای یک نمایشگاه دارویی و به ویژه ایران فارما برای صنعت داروسازی را می توان این طور عنوان کرد:

• کمک به شرکت ها برای ایجاد یا افزایش آگاهی در مورد برند خود.
• نمایش و معرفی برند به مشتریان.

• ماندن در اخبار پوشش داده شده توسط رسانه ها، معرفی جنبه ها و ویژگی های جدید و جذب رسانه ها
• محک زدن کالا و خدمات جدید در بازار

• آزمایش کردن کمپین های بازاریابی
• آزمودن تصویر برند و نحوه درک بازار از آن

• تنظیم قرار ملاقات با مشتریان فعلی و بالقوه
• بهره برداری از کانال توزیع و اجرایی کردن فروش

• بیشتر کردن وفاداری مشتریان و متقاضیان به کالاهای خود
• معرفی جنبه ها، ویژگی ها و استراتژی های جدید و دریافت نظرات مشتریان و بحث در مورد آن ها

• بازیابی مشتریان و متقاضیان سابق
• استفاده از کانال پخش و توزیع موجود در نمایشگاه جهت شروع، ادامه و ایمن کردن معاملات

• ارتباطات جدید، تولید یا تکمیل داده های خود که منجر به فروش در آینده می شود
• شناسایی شرکای جدید و توزیع کنندگان در سراسر جهان و هدف قراردادن آن ها

• رسیدگی و پوشش مشتریان و تأمین کنندگان فعلی
ساختن  متقاعد  جهت  در  مطمئن  تصویری  بخشیدن  بهبود  و  ساختن  با  آینده  در  توافقات  به  رسیدن  تسهیل   •

سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری
• گسترش بازارهای فعلی و گشایش بازارهای جدید

• ایجاد جایگاه برای برند خود
uابقای روابط خوب با گزارشگران و سردبیران مجلات •



دکتر محمدحسن موقعی؛ مدیرعامل شرکت داروسازی شیراز سرم:

شیرازسرم، یکی از پیشرفته ترین 
کارخانه های تولید محلول های استریل

شیراز سرم از چه سالی فعالیت خود را آغاز کرده و چه مسیری تا رسیدن به جایگاه کنونی طی کرده است؟
شرکت داروسازی شیراز سرم سال ۱۳۸۰ در شیراز تاسیس شد و از سال ۱۳۸۳عملیات احداث کارخانه ی تولید فرآورده های 
محلول دارویی را آغاز کرد. مراحل ساخت کارخانه و نصب ماشین آلات تا سال ۱۳۹۰ به پایان رسید و تولید آزمایشی برخی 
داروها شروع شد. این کارخـانه با زیربنایی بالغ بر ۱۸۰۰۰ مترمربع، در زمیني به مساحت تقریبی  ۲۴۰۰۰ مترمربع و با 
استفاده از ۳۲۰۰ مترمربع اتاق تمیز، در منطقه ی صنعتي شهر جدید صدرا واقع در ۲۰ کیلومتري شمال غرب شیراز در 

محور شیراز- سپیدان احداث شده است.

عامل اصلی موفقیت این شرکت در صنعت داروسازی ایران چه بوده است؟ 
کارخانه ی داروسازی شیراز سرم با استفاده از بهترین و به روزترین ماشین آلات دارویی دنیا و با رعایت تمامی مقررات و 
استاندارد های داروسازی، یکی از پیشرفته ترین کارخانه های داروسازی در زمینه ی تولید محلو های استریل در دنیا است. 
این کارخانه با توانایی تولید بطری های جمع شونده به روش SBM با وزنی برابر نصف وزن بطری های مشابه و نیز پر کردن 
همزمان بطری ها پس از تولید برای اولین بار در دنیا و استفاده از یوروکپ برای اولین بار در ایران، منحصربه فرد است. تولید 
محلول های حجیم تزریقی در کیسه های سه لایه  پلی پروپیلن با دو پورت و کپ و قابلیت تولید در حجم های ۱۰۰ تا ۳۰۰۰ 
میلی لیتر از دیگر ویژگی های این کارخانه است، به گونه ای که قابلیت تغییر اندازه ی کیسه ها و نیز امکان پر کردن داروهای 

ترکیبی در کیسه های مزبور ، تحولی در صنعت داروسازی ایران محسوب می شود.
تولید محلول های حجیم تزریقی در بطری های جمع شونده و کیسه و استفاده از آن ها در بیمارستان ها مانع از بخش 

عمده ای از عفونت های بیمارستانی می شود، این عفونت ها سالانه هزینه ای گزاف بر سیستم درمانی و بیمار تحمیل می کند.
عدم نیاز به استفاده از نیدل در هنگام انتقال دارو از آمپول به سرنگ از ویژگی های آمپول های تولیدی این مجموعه است. 
تولید قطره های تک دوز بدون نیاز به مواد نگهدارنده با کیفیتی معادل داروهای تولیدی آمریکا و اروپا اما قیمتی به مراتب 

کمتر از نمونه های مشابه تحول در این بخش از داروها در کشور ایجاد خواهد کرد.

آیا شیراز سرم توانسته  برنامه های کوتاه مدت و بلندمدت خود را عملی کند؟ 
برخی برنامه های کوتاه مدت اجرا شده اند مانند افزایش ظرفیت تولید، جذب نیرو، تولید اولیه ی بعضی محصولات دارویی 
جدید به شکل قراردادی، تولید قطعات مورد نیاز از جمله کپ و هنگر در شیراز، تولید قطعات مورد نیاز دستگاه های تزریق، 
ورود به حوزه ی تولید مکمل ها، تولید محلول های ضدعفونی، افزایش تعامل با دانشگاه علوم پزشکی و همکاری در بومی سازی 

تولید قطعات بسته بندی اولیه دارویی و همکاری با شتاب دهنده ها.
در زمینه ی برنامه های طولانی مدت سرعت پیشرفت به دلیل مسائل کلان اقتصادی کشور و تحریم ها، متاسفانه کند یا 
متوقف شده است، مانند تولید تحت لیسانس دارو و انتقال تکنولوژی. از طرفی زنجیره تأمین به دلیل متوقف شدن گردش 
سرمایه با توجه به عدم پرداخت مطالبات توسط شرکت های پخش، دچار بحران شده و اهداف طولانی مدت و توسعه ای 

شرکت را برای تأمین نقدینگی، تحت تأثیر قرار داده است. 



با توجه به اثرات کرونا بر تمامی بخش ها و صنایع سلامت-محور، چشم انداز شما از آینده  صنعت دارو، به ویژه داروی ایران 
چیست؟ 

همزمان با شیوع کرونا، شرکت های داروسازی از چند جنبه تحت تاثیر قرار گرفته اند. از یک طرف تقاضا برای محصولات 
ضدعفونی کننده و مکمل ها و ویتامین ها افزایش یافته و از طرف دیگر افزایش نیاز به داروهای حمایتی نظیر سرم ها و داروهای 
مورد استفاده در بیماری های کلیوی و قلبی و عروقی به چشم می خورد. علیرغم افزایش تقاضای بازار، سهولتی در تامین مواد 
اولیه ایجاد نشده است و تحریم های موجود و نیز مشکلات انتقال ارز به این مهم دامن می زنند. با این وجود کارخانه های 
داروسازی سراسر کشور از جمله شرکت داروسازی شیراز سرم به صورت مستمر در تلاش برای تامین نیاز دارویی کشور 
هستند.  به علاوه شیوع جهانی این ویروس، نقش موثر و کلیدی واحدهای تحقیق و توسعه شرکت های داروسازی را بیش از 
پیش آشکار کرده است. این واحدها چه در ایران که داروی مورد نیاز بیماران را بومی سازی می کنند، و چه در کشورهایی که 
در پی طراحی و تولید دارو و واکسن موثر برای همه گیری هستند، نقش حیاتی خود را به اثبات رسانده اند. امید است با واقف 
بودن به این مهم، با گسترش بخش تحقیق و توسعه صنعت دارویی بتوان علاوه بر ایجاد خودکفایی در زمینه تولید داروها، 

در تولید فرآورده های دارویی جدید نیز موفق باشیم.  

اهداف شما برای آینده چیست؟ آیا دارو یا خطوط تولید جدیدی برای توسعه در آینده دارید؟
برنامه های آینده ی شیراز سرم به طور خلاصه عبارتند از:

• ورود به حوزه فرآورده های مکمل دارویی 
• تولید محلول پیوند بافت برای نخستین بار در کشور در بسته بندی کیسه

• گسترش محصولات آنتی بیوتیک تزریقی در شکل دارویی کیسه
• تولید بطری و ساشه ضدعفونی کننده دست بر پایه نانو   • تولید محلول های دیالیز صفاقی

• تولید کیسه های Multi Chamber                               • تولید آمپول های پریفیلد                       
• تولید پروپوفول                                                      • تولید نارکوتیک های جدید

برنامه شما برای دوره پساتحریم و پساکرونا چیست؟ 
ارتقای کیفیت  و  امکانات موجود سعی در حفظ  با  اعمال تحریم های ظالمانه، شرکت داروسازی شیراز سرم  در زمان 
محصولات خود داشته است. در این راستا با بومی سازی برخی تکنولوژی ها و قطعات مصرفی موردنیاز اثر تحریم های واردشده 
بر کشور را کاهش داده و گامی مهم در جهت خودکفایی برداشته و همکاری لازم در بومی سازی مواد اولیه بسته بندی داشته 
است. شرکت داروسازی شیراز سرم، در صدد است در صورت برطرف شدن تحریم ها، با ورود و انتقال تکنولوژی از شرکت های 
صاحب آن، با سرعتی بیشتر و گام هایی استوارتر به تولید فرآورده های دارویی متنوع پرداخته و پتانسیل های خود را به مرحله 

عمل برساند.  

صادرات چه جایگاه و اهمیتی برای شرکت شما دارد؟ 
استفاده از استانداردهای روز دنیا و پیشرفته ترین تکنولوژی تولید داروی محلول ، قابلیت صادرات برای تمامی محصولات 
این کارخانه را فراهم آورده است .امید است با لغو تحریم ها و ارتباط موثر با کشورهای متقاضی بتوان محصولات تولیدشده ی 
منطبق با استانداردهای جهانی را صادر نمود. با توجه به این که صادرات می تواند ارزآوری داشته باشد، بسیاری از مشکلات 

مربوط به تأمین اعتبار و انتقال ارز نیز بدین روش برطرف می شود.

دستاورد اصلی شما در فاصله ایران فارمای ۲0۱۹ تا این دوره نمایشگاه چه بوده است؟ 
• تهیه و تکمیل ۴ پرونده دارویی و تحویل به سازمان غذا و دارو

• بومی سازی تولید برخی از قطعات مصرفی برای بسته بندی سرم
• امضای قراردادهای تولید قراردادی

برگزاری نمایشگاهی مانند ایران فارما چه کمکی به دستیابی صنعت داروسازی به اهداف بلندمدت آن خواهد کرد؟ 
در نمایشگاه هایی مانند ایران فارما می توان از طریق برقراری تعامل با سایر فعالان این حوزه به رشد و ترقی صنعت کمک 
شایانی کرد. در این نمایشگاه ها، می توان از پیشرفت های همکاران و فعالان صنعت اطلاع پیدا کرد و تعاملات علمی و تجاری 
سودمندی با آن ها برقرار کرد. از طرفی مشکلات صنفی موجود که گریبان صنعت داروسازی را گرفته است، در این نمایشگاه ها 

u .به بحث گذاشته و راهکار مناسب با همفکری همکاران ارائه می شود



مهندس امیرحسین نواده خزعل:

دریافت مجوزها و گواهی های معتبر 
بین المللی، هدف مهم شرکت شیمی 

داروی میخک
شرکت شیمی داروی میخک سال ۱۳۸۸ با تکیه بر تجربه ۲۵ ساله مدیرعامل در صنعت داروسازی، فعالیت خود را 

رسما آغاز کرد.
مهندس امیرحسین نواده خزعل سال ۱۳۷۸ )۱۹۹۹میلادی( با گذراندن دوره های ولیدیشن و طراحی کلین  روم و 
همکاری با چندین شرکت آمریکایی دانش فنی این بخش از صنعت دارو را کسب کرده است و با توجه به وجود نداشتن 
به  خدمت  هدف  با  می گیرد  تصمیم  خدماتی  چنین  به  دارو  صنعت  نیاز  و  ایران  در  فعالیت  زمینه  این  با  شرکت های 

هم میهنان و کمک به فعالان حوزه سلامت، شرکت شیمی داروی میخک را تاسیس کند.
به گفته مدیرعامل شرکت شیمی داروی میخک خوشبختانه با اعتماد مدیران شرکت های داروسازی به این مجموعه 
،این شرکت طی سال های فعالیت خود خدمات گسترده و متنوعی در زمینه های مختلف ارائه داده است و کارشناسان و 

مدیران این مجموعه تجربیات خوبی در این حوزه دارند.
ماشین آلات  سازنده  معتبر  شرکت های  انحصاری  نمایندگی  پذیرش  با  میخک  داروی  شیمی  میلادی   ۲۰۰۴ سال 
داروسازی پا به عرصه بازرگانی دستگاه ها و تجهیزات داروسازی گذاشت. تاکنون تعداد زیادی دستگاه  و خطوط تولید 
داروسازی جامدات API، سرم سازی، ماشین آلات بسته بندی دارویی، بلیستر و کارتونینگ به شرکت های معتبر داخلی 
عرضه کرده است و خدمات پس از فروش و تامین قطعات آن ها را نیز بر عهده دارد. لازم به یادآوری است همه این موارد 

در شرایط سخت تحریمی و محدودیت های مالی و تجاری صورت گرفته اند.

آیا شرکت شما توانسته به اهداف کوتاه مدت و بلندمدت خود دست پیدا کند؟
بله، خوشبختانه ما تا کنون توانسته ایم به بیشتر اهداف کوتاه مدت و بلندمدتی دست بیابیم که برای فعالیت خود در 
نظر گرفته و برنامه ریزی کرده بودیم. از جمله برنامه های کوتاه مدت شرکت می توان به بالابردن توان فنی و علمی شرکت 
اشاره کرد که کارشناسان مجموعه با گذراندن دوره های تخصصی به آن دست یافتند. علاوه بر آن حضور در بازارهای 
منطقه جزو برنامه های بلندمدت شرکت بود که بحمدالله در سال گذشته با حضور در دو پروژه کشورهای همسایه)عراق و 
افغانستان( برای احداث کارخانه های تولید داروهای دامی و داروهای انسانی که در حال ساخت هستند به این هدف نیز 

دست پیدا کردیم و در حال توسعه این برنامه هستیم.



عامل اصلی موفقیت شما در مسیری که طی کرده اید، چیست؟
به نظر من عامل اصلی موفقیت شیمی داروی میخک اعتماد مدیران صنعت داروسازی به کارشناسان و مدیران جوان 
این شرکت بود که همزمان با رشد صنعت داروسازی در ایران و نیاز صنعت به ارتقاء استاندارد   های تولیدی با نگاه به 
با ارائه خدمات  بازارهای بین المللی افزایش سطح کیفیت تولید در دستور کار قرار گرفت. خوشبختانه این شرکت نیز 
مطلوب توانست پاسخگوی نیاز کارفرمایان باشد. همچنین برنامه های رشد و توسعه شرکت های تولیدکننده و نیاز آن ها 
به راه اندازی خطوط تولید و دستگاه های جدید با تکنولوژی روز دنیا این فرصت را در اختیارشرکت قرار داد تا با استفاده 
از روش های گوناگون و دور زدن تحریم ها و محدودیت ها، دستگاه های مورد نیاز را وارد، نصب و راه اندازی نماید. لازم به 
ذکر است پایبندی شرکت های طرف قرارداد نسبت به تامین قطعات و پشتیبانی فنی به موقع محصولات ارائه شده نیز ما 

را در رسیدن به این موفقیت کمک و همراهی کرده است.

همه گیری کرونا چه تاثیری بر فعالیت شرکت شما داشت؟
متاسفانه همه گیری ویروس کرونا آسیب های زیادی به بخش های مختلف اقتصاد جهان وارد کرد و کشور عزیزمان ایران 
نیز از این قاعده مستثنی نبود و بخش هایی از جامعه دچار بحران شدند، از جمله صنعت گردشگری و حمل و نقل. از 
آن جایی که صنعت داروسازی مستقیما با حوزه بهداشت و درمان در ارتباط است و نیاز به خدمات درمانی در این دوره 
به طور چشمگیری افزایش یافت، فعالان حوزه سلامت )از جمله داروسازی، تجهیزات پزشکی و لوازم پزشکی( را وادار به 

افزایش ظرفیت تولید و خدمات کرد.
با افزایش توان فنی مهندسی خود توانست به طور همزمان تعداد زیادی  در این راستا شرکت شیمی داروی میخک 
پروژه را در سال جدید به مرحله قرارداد برساند که در حال اجرا هستند. از جمله مهم ترین پروژه های شرکت در راستای 
کمک به صنعت داروسازی برای تولید واکسن کرونا، پروژه کوآلیفیکیشن و احراز کیفیت سایت تولید واکسن ایرانی بود 

که بحمدالله با موفقیت انجام گرفته است.

برنامه اصلی شما برای توسعه و افزایش تولید در آینده چیست؟
از مهم ترین اهداف شرکت می توان به برنامه ریزی برای حضور بیشتر در بازارهای منطقه ای و جهانی و اخذ مجوزهای 
بین المللی در امور مهندسی و گواهی ها و استانداردهای صنعت داروسازی اشاره کرد. در حال حاضر نیز مشغول پیاده سازی 

سیستم های مدیریت کیفیت ایزو در شرکت هستیم.

چه پیش بینی از وضعیت صنعت و خصوصا شرکت شیمی داروی میخک در دوره پساتحریم و پساکرونا دارید؟
بازه های زمانی  باقی خواهند ماند، فقط در  به نظر من دوره پساتحریم و پساکرونا وجود ندارد، هر دو برای همیشه 
متفاوت شدت آن ها کم و زیاد می شود. تحریم توسط دشمن اصلی ایران یعنی آمریکا به ما تحمیل شده است و به نظر 
من همیشه ادامه خواهد داشت. کرونا نیز مهمان جدید این سیاره است که مانند همه بیماری های ویروسی دیگر ریشه کن 
نخواهد شد. فقط باید شرایط زندگی با کرونا را آموزش ببینیم و به تغییرات سبک زندگی که ایجاد کرده عادت کنیم، 

یکی از برنامه های شرکت ما دورکاری نیروهای شرکت در صورت امکان برای همیشه است.

شرکت در ایران فارما چه کمکی به صنعت کشور می کند؟
ایجاد دپارتمان بازرگانی خارجی در این شرکت باعث شدکه سال گذشته بتوانیم مقادیر زیادی گیاهان دارویی به اروپا 
صادر کنیم و برآنیم در آینده نیز فعالیت های این بخش از شرکت را توسعه دهیم .هدف ما از شرکت در نمایشگاه های 

بین المللی و داخلی ورود به بازارهای جهانی با هدف صادرات خدمات فنی و مهندسی است.

دستاورد اصلی شما از شرکت در نمایشگاه ایران فارما چیست؟
در دوره های قبل بزرگ ترین دستاورد ما معرفی خدمات شرکت به کارفرمایان محترم و امضاء چندین قرارداد اجرای 

کلین روم و احراز کیفیت (  Qualification) بوده است.
فکر می کنم مهم ترین دستاورد برگزاری نمایشگاه ایجاد فضای رقابتی بین شرکت ها و شکل گیری ارتباط ها و تبادل 
اطلاعات فنی بین ارائه دهندگان کالا و خدمات با کارفرمایان است. درطول برگزاری نمایشگاه شرکت کنندگان خدمات 
و محصولات خود را در معرض دید بازدیدکنندگان قرار می دهند و امکان مقایسه و تبادل نظر برای همه آن ها فراهم 

u.خواهد شد



دکتر جنابی؛ مدیر عامل محترم شرکت مصون دارو:

هدف مصون دارو تولید داروهای 
بیوتکنولوژیک، های  تک و استراتژیک 

مورد نیاز  و تربیت نیروی انسانی ماهر 
برای آینده کشور است

مصون دارو از چه سالی فعالیت خود را آغاز کرده و چه مسیری تا رسیدن به جایگاه کنونی طی کرده است؟ 
مصون دارو فعالیت خود را از سال ۱۳۸۶ شروع کرده است. این  شرکت بنا به نیاز مبرم بیماران، اقدام به تولید انواع 
تولید سایر  ادامه  است. در  واردات محصولات مذکور، کرده  از  بی نیاز شدن کشور  با هدف  بوتولینوم  آنتی توکسین های 
 A و توکسین بوتولینوم تیپ b فراورده های بیولوژیک حیاتی و استراتژیک نظیر واکسن کونژوگه هموفیلوس آنفلونزا تیپ
نیز در برنامه ی کاری مصون دارو قرار گرفت و همچنان در مسیر تولید داروهای های تک و بیوتکنولوژیک و با هدف کمک 

به بی نیازی کشور از واردات این فرآورده ها حرکت می کند.

عامل اصلی موفقیت مصون دارو در صنعت داروسازی ایران چه بوده است؟ 
تکیه بر دانش و تجربیات بومی متخصصان متبحر داخلی، برنامه ریزی و به کارگیری منابع با حداکثر امکان بهره وری، 

مهم ترین عوامل موثر در موفقیت و حرکت رو به جلوی مصون دارو بوده اند.

آیا شرکت شما توانسته برنامه های کوتاه مدت و بلندمدت خود را عملی کند؟ 
شرکت،  مدیریت  همت  و  پشتکار  و  داخلی  متخصص  نیروهای  از  بهره مندی  متعال،  خداوند  به  اتکا  با  خوشبختانه 
را  استراتژیک خود  برنامه  های  نیز  و  بلندمدت  و  کوتاه مدت  برنامه های  است  توانسته   دارو  داروسازی مصون  مجموعه ی 

عملی نماید.

با توجه به اثرات کرونا بر تمامی بخش های اقتصادی و صنایع سلامت-محور، چشم انداز شما از آینده صنعت دارو، به ویژه 
داروی ایران چیست؟ 

با توجه به سابقه ی طولانی و ریشه قدرتمند صنعت داروسازی در کشور، تلاش برنامه ریزی شده و صحیح در زمینه ی 
تولید واکسن کووید۱۹ با تکنولوژی های بالا می تواند به عنوان نقطه عطف جهش در عرصه ی صنعت داروسازی از جمله 
داروهای بیوتکنولوژیک را فراهم نماید. خصوصا در صنعت تولید واکسن تحولات شگرفی رخ خواهد داد و واکسن هایی با 

تکنولوژی جدید جایگزین فرآورده های سنتی خواهند شد.



اهداف مصون دارو برای آینده چیست؟
اهداف این شرکت تحقیق و تولید داروهای بیوتکنولوژیک های  تک و استراتژیک مورد نیاز کشور و تربیت نیروی انسانی 

ماهر برای آینده کشور است. 

آیا دارو یا خطوط تولید جدیدی برای توسعه در آینده دارید؟  
این شرکت در طول دوره فعالیت همواره داروهای استراتژیک جدیدی وارد سبد تولیدات خود کرده است و این روند در 

آینده نیز با جدیت و تلاش بیشتر دنبال خواهد شد.

برنامه ی شما برای دوره پساتحریم و پساکرونا چیست؟
پس از طی این دوران، با توجه به امکان همکاری و تبادل اطلاعات با کشور ها وشرکت های بیشتر در آن سوی مرزها، 
دست یافتن به این موقعیت می تواند زمینه را برای کشور در جهت کسب رشد علمی و صنعتی در تمامی زمینه ها به ویژه 

تولید داروهای های تک فراهم نماید و فرصت مغتنمی را برای پیشرفت ایران عزیزمان فراهم آورد.

صادرات چه جایگاه و اهمیتی برای صنعت داروسازی به طور عام و شرکت شما به طور خاص دارد؟ 
صادرات می تواند زمینه را برای توسعه ی بیشتر محصول به همراه داشته باشد و از طرفی تحقیقات گسترده تر در مورد 
اثر بخشی دارو را فراهم آورد. صادرات زمینه ی کسب در آمد ارزی را برای کشور فراهم می کند که خود می تواند گام بزرگی 
در جهت پیشرفت صنعت داروسازی کشور باشد. این مهم باعث سعی در به روز رسانی  اطلاعات علمی مرتبط با محصول 

و اطلاعات بین المللی برای تولیدکنندگان داخلی نیز می شود که برای مصون دارو اهمیت خاصی دارد.

دستاورد اصلی شما در فاصله ایران فارمای ۲0۱۹ تا این دوره نمایشگاه چه بوده است؟ 
استقبال بی نظیر مصرف کنندگان و اعتماد پزشکان محترم به محصولات این شرکت منجر به افزایش میزان تولید شده 
و در راستای بی نیازی کامل کشور از واردات دارو و حتی صادرات به کشورهای دیگر بوده است. مصون دارو در این فاصله 

زمانی توانسته محصولات جدیدی نیز به سبد دارویی خود اضافه کند.

برگزاری نمایشگاهی مانند ایران فارما چه کمکی به دستیابی صنعت داروسازی به اهداف بلندمدت آن خواهد کرد؟
با توجه به حضور شرکت کنندگان داخلی، خارجی و همچنین دست اندرکاران حرفه های پزشکی مختلف و دانشجویان و 
محققان در ایران فارما، این نمایشگاه می تواند فرصتی برای معرفی محصول داخلی به کشورهای دیگر باشد تا شرکت های 
داخلی بتوانند محصولات با کیفیت خود را در عرصه جهانی معرفی کنند. همچنین این نمایشگاه فرصت تبادل اطلاعات 

u .و نیز زمینه ی تحقیق و توسعه محصولات جدید را برای شرکت های حاضر فراهم می نماید



دکتر علی اسحاقی؛ مدیرعامل موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی:

تولید هفت واکسن استراتژیک 
انسانی در موسسه ی رازی

تاریخچه شرکت و مسیری که تا اینجا طی کرده اید، چه بوده است؟ 
 موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی از سال ۱۳۰۳ و با شیوع بیماری طاعون گاوی با حدود ۲۰ نفر نیرو فعالیت خود 
را آغاز کرد. ۱۶ دی ماه سال گذشته، نود و ششمین سالروز تاسیس خود را پشت سر گذاشت و امید است این موسسه 
همچنان پایدار و قدرتمند به ایران عزیز خدمت رسانی کند. از آغاز فعالیت موسسه، اقدامات بزرگی در راستای پیشگیری 
از بیماری ها انجام شد تا جایی که بیماری های واگیر و خطرناکی مانند طاعون، فلج اطفال و سرخک با واکسن های موسسه 
رازی در کشورمان ریشه کن شده است. به مرور زمان هم به این فعالیت ها افزوده شده و تلاش همه کارکنان مجموعه بر 

این است تا در این دوره زمانی نیز در راستای ارتقا جایگاه موسسه بیش از پیش موفق باشیم.

یک سال گذشته را چطور گذراندید و شرایط اقتصادی و تحریم ها چه تاثیری بر فعالیت های شما داشت؟ 
و...  اقتصادی، کرونا  به تحریم، رکود  با توجه  به ویژه یک سال اخیر، چالش ها متفاوت تر شده و  در سال های گذشته 
افزایش یافته است. مشکلات مربوط به انتقال ارز، تامین مواد اولیه و تجهیزات و افزایش قیمت آن ها برخی از این چالش ها 
هستند. بودجه موسسه نیز به رغم دولتی بودن به ویژه در حوزه تملک، بسیار کم است که سبب مستهلک شدن تجهیزات 
زمینه ی  در  موسسه  شود.  گرفته  نظر  در  تجهیزات  نوسازی  و  بازسازی  برای  بودجه ای  لازم  تمهیدات  باید  و   می شود 
دستیابی به تکنولوژی و دانش فنی محصولات جدید، نیازمند آزمایشگاهی با تجهیزات پیشرفته است که اقدام به تاسیس 
و نوسازی آزمایشگاه ها نموده ولی با صرف هزینه های زیاد همراه است و به حمایت نیاز دارد. موسسه رازی جزو معدود 
مراکز کشور است که از تجهیزات پیشرفته ملی برخوردار است و امید است که با تلاش محققان شاهد پیشرفت روزافزون 
باشیم. برای دستیابی به دانش فنی مورد نیاز در تولید واکسن های پزشکی و دامپزشکی در تمامی موارد تاکنون متکی 
به توان محققان و دانشمندان توانمند موسسه رازی بوده ایم و در بعضی موارد هم با اجرای پروژه های مشترک داخلی و 

خارجی به دانش فنی موردنیاز خود دست یافته ایم.

با توجه به احتمال حذف تحریم ها و نیز دوره پساکرونا، برنامه ی شما برای آینده چیست؟
موسسه رازی سال های زیادی با تحریم مواجه بوده است و با لحاظ این موضوع، برای تامین برخی مواد اولیه مورد نیاز 



برنامه ریزی می کند.گرچه با توجه به محدودیت های موجود، مواد اولیه با سختی و موانع بیشتری تهیه می شود اما تلاش 
کرده ایم با جلب حمایت نهادهای مختلف نیاز کشور را به موقع پاسخ دهیم.

چه اهدافی برای افزایش تعداد محصولات و خطوط تولید شرکت دارید؟ 
موسسه  رازی هم اکنون هم با تولید هفت نوع واکسن استراتژیک انسانی که در جهان به تعداد ۹ نوع است )سرخک، 
سرخجه، اوریون، فلج اطفال، کزاز، دیفتری و سیاه سرفه( وظیفه خود را عملی می کند. از دیگر محصولات استراتژیک 
فعالیت  دلیل  به  است و خوشبختانه  اشاره کرد که  در خاورمیانه منحصربه فرد  و عقرب  مار  آنتی سرم های  به  می توان 
نداریم. در حوزه دامپزشکی هم  به خاطر گزش مار و عقرب  تلفات  ایران  این موسسه، برعکس کشورهای همسایه در 
قانقاریا، شاربون و پاستورلوز  برفکی، بروسلوز)تب مالت(،  از قبیل )آنتروتوکسمی، تب  واکسن های استراتژیک و مهمی 
 H120، B1+H120، H120+ برونشیت ،B1 گاوی، آگالاکسی، آبله گوسفند و بز و ...و ۱۴ واکسن طیور شامل )نیوکاسل
لاسوتا،کشته نیوکاسل آنفلوانزا، کشته آنفلونزا، کشته نیوکاسل، زنده آبله، کلون و گامبورو و ...( در حال تولید است. در 
زمینه ی محصولات جدید، موسسه بیشتر در بخش تحقیقات و دستیابی به دانش فنی محصول جدید ورود می کند و 

ساخت این محصولات را به بیرون می سپارد.

نمایشگاهی مانند ایران فارما چه تاثیری برای دستیابی صنعت به اهداف بلندمدت خود دارد ؟
این نمایشگاه با هدف معرفی دستاوردها، ظرفیت ها و توانمندی های شرکت ها، نهادها و سازمان های داخلی و انتقال 
و مبادله دانش و تکنولوژی بین فعالان صنعت داروی ایران و کشورهای دیگر برگزار می شود، بنابراین به طور قطع در 
پیشرفت کشور مفید خواهد بود. همچنین حضور موسساتی مانند موسسه رازی به عنوان بزرگ ترین موسسه تحقیقاتی 
و تولیدی واکسن و فرآورده های بیولوژیک در خاورمیانه، بستری برای تعامل بیشتر شرکت های دارو و واکسن ساز با این 

u.مجموعه با قدمت را فراهم خواهد ساخت



مهندس لاله حجازی؛ مدیرعامل شرکت باریج اسانس:

راه اندازی بزرگ ترین خط تولید 
سافت ژل کشور در باریج اسانس 

تاریخچه ی شرکت باریج اسانس و مسیری که تا اینجا طی کرده اید، چه بوده است؟
داستان تاسیس  و شروع به کار باریج اسانس کی از شگفت انگیز ترین داستان های شکل گیری کسب و کار است. این برند 
توسط مهندس حسین حجازی با همکاری و مشارکت برادران خود آقایان بهروز و سید تقی حجازی و آقای حسین عسگری 
تاسیس و بنیان گذاری شده است. مهندس حجازی هنگام مطالعه ی کتابی، با روش اسانس گیری به مطلبی برمی خورند که 
در آن ابوعلی سینا را دانشمندی عرب معرف کرده و دستاورد های این دانشمند ایرانی را به اعراب نسبت داده است. ایشان 
از این موضوع برآشفته شدند و تصمیم بر احیای ایرانی بودن آن گرفتند. او حین مطالعات خود با اثرات مجعزه آسا و درمانی 
اسانس ها آشنا شد و تصمیم گرفت از آن ها به عنوان ماده ی مؤثره ی داروهای گیاهی استفاده نماید و به این ترتیب داروسازی 
باریج اسانس تاسیس شد. در ابتدا مهندس حجازی با تاسیس شرکت کشت و صنعت گلکاران فرآیند اسانس گیری صنعتی 

را در ایران آغاز می کند.
این برند شناخته شده، سال ۱۳۷۱ فعالیت رسمی خود را آغاز کرد و اولین محصول خود را سال ۱۳۷۴ به صورت رسمی 
وارد بازار کرد. در حال حاضر شرکت باریج اسانس با به خدمت گرفتن بیش از ۱۰۰۰ نفر نیروی تمام وقت توانسته است 
محصولات مختلفی را در زمینه داروهای گیاهی، داروهای دامی، مکمل های غذایی و محصولات غذایی به بازار ایران و دیگر 

کشورهای جهان عرضه کند. 

یک سال گذشته را چطور گذراندید و شرایط اقتصادی و تحریم ها چه تاثیری بر فعالیت های شما داشت؟
داروسازی باریج اسانس در زمینه ی ارائه ی محصولات و خدمات حوزه ی سلامت جامعه در یک سال گذشته توسعه و توان 
خود را در جهت تامین نیازهای دارویی، مکمل های غذایی و محصولات بهداشتی برای تمامی اقشار جامعه قرار داد. در این 
راستا باریج با عرضه ی ۱۷ محصول جدید در حوزه ی انسانی و دامی نقش اساسی در تامین کمبودهای بازار را بر عهده گرفت. 
داروسازی باریج اسانس با سرمایه گذاری و راه اندازی بزرگ ترین خط تولید سافت ژل گیاهی کشور، نقش اساسی در آینده  ی 

بومی سازی تولید این محصولات در کشور را بر عهده گرفت.

با توجه به احتمال حذف تحریم ها و نیز دوره پساکرونا، برنامه ی شما برای آینده چیست؟
داروسازی باریج اسانس در این مدت برند جدیدی با نام باری ویتال در حوزه ی مکمل های غذایی عرضه  کرده است. این 
شرکت سعی خود را بر تامین محصولاتی نهاد که به دلایل تحریمی در بازار دچار کمبود شده بودند و همچنین برنامه های 
تولید محصولاتی را در دستور کاری خود دارد که بتواند نیاز جامعه را برآورده سازد و هزینه ی درمان خانوارهای ایرانی را 

کاهش دهد.

به نظر شما نمایشگاهی مانند ایران فارما برای دستیابی به اهداف بلندمدت صنعت چه کمکی به شرکت ها خواهد کرد؟
برپایی گردهمایی ها و همایش های تخصصی، عرصه ی مناسبی برای شناخت چالش ها، انتقال دانش، تجربه و هم افزایی 
دستاوردهای نوین به شمار می رود. ما در مجموعه ی باریج اسانس با اشراف کامل در این زمینه همیشه سعی کرده ایم با 
حمایت های خود از نمایشگاه های تخصصی مختلف این صنعت همراهی داشته باشیم تا تعامل بیشتری با افراد مرتبط و 
تاثیرگذار در این صنعت برقرار کنیم. نمایشگاه ایران فرما فرصتی برای ما و دیگر فعالان این صنعت است تا بتوانیم دانش، 

u.تجربه و تولیدات خود را به دیگران عرضه کنیم و از تجربیات آن ها در این زمینه استفاده کنیم و بهره مند شویم



دکتر علیرضا همتی؛ مدیرعامل لابراتور داروسازی شفا:

اشتغال بیش از ۳۰۰۰ نفر با اتمام 
طرح توسعه ی لابراتوار داروسازی و 

بهداشتی شفا
سابقه ی فعالیت لابراتور داروسازی شفا به چه زمانی برمی گردد؟

این شرکت سال ۱۳۴۷ ابتدا با نام ایران لیسانس فعالیت خود را آغاز کرد و سال ۱۳۶۲ به شرکت لابراتوار داروسازی 
و بهداشتی شفا تغییر نام داد. در هفته ی دولت سال ۱۳۹۴ فاز اول سایت جدید شرکت در شهرک صنعتی بهارستان به 
بهره برداری رسید و فرصت های شغلی زیادی فراهم کرد. در حال حاضر حدود ۵۰۰ نفر به طور مستقیم با این مجموعه 

همکاری می کنند.

یکی دو سال اخیر کشور ما با چالش های اقتصادی و تحریمی درگیر بوده، شما این شرایط را چطور پشت سر می گذارید؟
 مهم ترین مشکلاتی که در سال ۱۳۹۹ با آنها مواجه بودیم عبارت بودند از : افزایش بی سابقه ی قیمت مواد اولیه دارویی 

و کمبود آن، تخصیص محدود و کم ارز دولتی به میزان حدود ۱۰ درصد از کل نیاز شرکت

برنامه ی شما برای آینده و به ویژه دوره ی پساکرونا چیست؟
تکمیل فازهای باقیمانده طرح توسعه و تولید تمامی اشکال دارویی از برنامه های آتی لابراتوار داروسازی و بهداشتی شفا 

هستند که در این صورت تعداد نیروهای شاغل در شرکت به ۳۰۰۰ نفر افزایش خواهد یافت.

برگزاری نمایشگاه های تخصصی مانند ایران فارما چه کمکی به شرکت های داروسازی می کند؟
نمایشگاه ایران فارما برای رسیدن صنعت دارویی کشور به اهداف بلند مدت بسیار موثر و مطلوب بوده و خوشبختانه هر 

u.سال بهتر از سال قبل برگزار شده است



دکتر محمد حسین مروتی؛ مدیرعامل شرکت آروین پژوهان نور:

آروین پژوهان نور بیش از ۲۰ پروژهٔ 
موفق برای شرکت های بزرگ دارویی 

اجرا کرده است
تاریخچه شرکت و مسیری که تا این جا طی کرده اید چه بوده است؟

شرکت آروین پژوهان نور زمستان سال ۱۳۸۵ تاسیس شده و همواره سعی بر توسعه و پیشبرد اهداف و گسترش حوزه 
کسب و کار خود در چارچوب پتانسیل های موجود بازار و امکانات سرزمینی و فرامرزی داشته است. با این راهبرد، با 
تکیه بر توانمندی و تلاش تیم مدیریت و پرسنل متخصص این شرکت توانسته ایم در فروش خدمات ، تجهیزات و ماشین 
آلات موردنیاز صنعت داروسازی و بیوتکنولوژی و واکسن سازی کشور فعالیت های ارزشمندی انجام داده و پروژه هایی 
باکیفیت و سودآور با تکنولوژی روز را عرضه کنیم. خط پروژه های دارویی شرکت آروین پژوهان نور در بیش از یک دهه 
فعالیت خود علاوه بر مشارکت در ارائه پیشنهادهای فنی و مالی سازنده به شرکت های بزرگ صنعت دارویی کشور و 
تامین و تحویل تعداد زیادی تجهیزات خرد، توانسته است بیش از بیست پروژه بزرگ موفق را برای کارخانجات و مراکز 
به نام صنعت داروسازی اجرا کند و با موفقیت تحویل دهد. پس از کرونا آروین پژوهان نور با طراحی و ساخت اتاق های 
تمیز مجهز و به روز در حوزه تولید کیت های تشخیص آنتی بادی و آنتی ژن  کووید ۱۹ وارد شده و توانسته است ضمن 
اخذ مجوز تولید، عرضه این محصولات را نیز شروع کند. با کمک تیم تحقیق و توسعه به فکر استمرار روند رو به رشد 
مجموعه هستیم، به موازات و در راستای رفع دغدغه تولید واکسن کرونا، خط دارویی این شرکت در عمده ی فعالیت های 
مرتبط با تولید واکسن در کشور، همراه شده و نقش خود در تامین تجهیزات و امکانات خطوط تولید واکسن های کرونا 

و آنفولانزا را ایفا می کند.

برنامه شما برای آینده چیست؟
و  رشد  ارتقای  باعث  می تواند  داروسازی  ماشین آلات  حوزه  در  اول  تراز  شرکت های  نیز  و  روز  دانش  از  بهره گیری 
تکنولوژی شرکت های دارویی کشور شود و در نهایت کیفیت محصولات تولیدی دارویی و تنوع آن را افزایش دهد. در این 
راستا بنا داریم با توجه به گستردگی استفاده از اینترنت و ظرفیت شبکه های اجتماعی و فضای مجازی با تولید محتوا و 
بهبود فضای وبسایت شرکت، موجب افزایش سطح علمی و فنی مدیران و کارشناسان و علاقه مندان  صنعت داروسازی 
نوعی  به  و  بپردازیم  موثق  منابع  از  درست  اطلاعات  پایه ی  بر  تخصصی  و  فنی  مباحث  ارائه ی  به  وابسته  تجهیزات  و 
مسئولیت اجتماعی خود را با آگاهی بخشی در حوزه تخصصی خود انجام دهیم. همچنین چند عنوان کتاب تخصصی 
در مراحل تالیف، تایید و چاپ است. پیش بینی می کنیم این اقدامات در صورت ایجاد رونق بیشتر و رفع محدودیت های 
اقتصادی، موجب جذب احترام بیشتر مشتریان و در نتیجه حرکت به سمت فروش بیشتر و نهایتا برندسازی شود. این 
شرکت نمایندگی چندین شرکت معتبر بین المللی در حوزه ی ماشین آلات و تجهیزات کامل تولید دارو و مواد بیولوژی 



و واکسن، تامین، نصب و راه اندازی اتاق های تمیز و سیستم های هواساز و طراحی و مهندسی با همکاری و دانش فنی 
طرف خارجی را بر عهده دارد که طبق برنامه قرار است ضمن حفظ این تعاملات، تعداد حوزه های کاری و بومی سازی 
طراحی و ساخت را گسترش دهیم و بتوانیم به عنوان تولیدکننده تجهیزات خطوط تولید با رتبه ی قابل قبول در میان 

رقبای داخلی وارد شویم و ان شاالله در آینده حتی به کشورهای منطقه صادرات داشته باشیم. 

آیا برنامه ای برای افزایش تعداد محصولات و خطوط تولید شرکت دارید؟
امکان سنجی تامین و تولید تجهیزات خطوط تولید و اتاق های تمیز را در داخل بررسی کرده ایم و در آینده ای نزدیک 
به عنوان تولیدکننده تجهیزات خطوط تولید دارو با تکنولوژی بالا، فعالیت تجاری جدیدی را آغاز می کنیم. علاوه بر 
آروین  دارویی  و  کیت  تولید  بخش  در  پزشکی،  و  آزمایشگاهی  زمینه  در  دنیا  به نام  نمایندگی های شرکت های  توسعه 
پژوهان نور که تحت عنوان شرکت دانش بنیان آروین زیست سلامت نیز فعالیت داریم، با توجه به ظرفیت بالای انتقال 
دانش فنی داروهای جدید و واکسن ها، فعالیت در زمینه ی تولید با انتقال تکنولوژی روز دنیا همچنان ادامه دارد و توسعه 

u .سبد محصولات، خصوصا آنچه موجب جلوگیری از خروج ارز کشور شود، جزو برنامه های آتی شرکت است



دکتر لقمان فیروزکوه؛ مدیرعامل شرکت فناوران دارویی رشد پارسیان:

فاکتورهای رقابتی را رصد کرده ایم و 
آماده ی رفع تحریم ها هستیم

تاریخچه شرکت و مسیری که تا این جا طی کرده اید، چه بوده است؟
شرکت فناوران دارویی رشد پارسیان از سال ۱۳۸۷، به عنوان یک شرکت دانش بنیان در مرکز دانش بنیان در مرکز 
رشد واحدهای فناوری دارویی دانشگاه تهران مستقر شد. این شرکت در مدت کوتاهی موفق به اخذ گواهینامه های 
GMP از سازمان غذا دارو شد و تولید مواد موثره ی دارویی در زمینه ی کنترل و درمان انواع بیماری های سرطان را 
آغاز کرد. درحال حاضر محصولات این شرکت علاوه بر مواد موثره ی دارویی، شامل پودر آماده مصرف مورد استفاده 
در ساخت داروهای موثر در درمان یا کنترل بیماری های از قبیل سرطان، دیابت، نارسائی های قلبی و عروقی، ام اس 

و سیستم ایمنی بدن است.

یک سال گذشته را چطور گذراندید و شرایط اقتصادی و تحریم ها چه تاثیری بر فعالیت های شما داشت؟
با توجه به اعمال تحریم ها بر کشور و شرایط اقتصادی ناشی از آن، همچنین پیامدهایی از قبیل دشواری های تامین 
و انتقال از بسیاری از فرآیندهای تامین مواد اولیه به دشواری صورت پذیرفته است. با این وجود هرچند بازه های زمانی 
طولانی تر و کارکرد بیشتری را برای این منظور محتمل شدیم، اما تامین مواد اولیه مورد نیاز برای تولید محصولات این 

شرکت درحال انجام است.

برنامه ی شما برای آینده و توسعه ی خطوط تولیدی چیست؟
به روزرسانی محصولات در زمینه  ی سرطان، ام اس، بیماری های قلبی و عروقی، دیابت و سیستم ایمنی بدن در دستور 
کار شرکت قرار دارد. برای این منظور آزمایشگاه های تحقیقات این مجموعه توسعه و گسترش یافته و در حال تجهیز و 
راه اندازی است. با توجه به احتمال حذف شرایط تحریم، فاکتورهای رقابتی کاملا رصد شده و آماده این تغییر هستیم. 
یکی از مهم ترین فاکتورها در این زمینه، افزایش کیفیت محصولات و بالا بردن توان رقابتی است که همواره دغدغه این 
شرکت بوده و راهکارهای عملیاتی متناسب با آن اندیشیده شده است. با هدف کاهش هزینه های تولید، درحال انجام 
سیاست های تدوین شده هستیم. همچنین ایجاد شبکه همکاری موثر و مستمر با تولیدکنندگان برتر محصولات دارویی 

نهایی در کشور با جدیت فراوان در حال انجام است.



چه اهدافی برای افزایش تعداد محصولات و خطوط تولید شرکت دارید؟
این شرکت با بهره گیری از دانش و مهارت متخصصان علوم دارویی، مراکز دانشگاهی معتبر و جامعه پزشکی اقدام به 
شناسایی جدیدترین مواد موثره دارویی نموده است، تولید دانش فنی و محصول به منظور دستیابی به بالاترین کیفیت، 

منطبق با دستورالعمل های معتبر بین المللی توسط پرسنل این شرکت صورت می گیرد.
اکنون تولید داروهای پرخطر که با استفاده از دانش فنی و مهارت بسیار بالا تولید این شرکت امکان پذیر شده است. 
استفاده از پرسنل مجرب، تجهیزات خاص و نوین، خطوط تولید ساخته شده براساس قوانین بین الملل، مشاوره و راهنمایی 
متخصصان موجب شده شرکت فناوران دارویی پارسیان تبدیل به معتبرترین شرکت سازنده مواد موثره دارویی کشور 
شد. سهم عمده ای از نیاز شرکت های معتبرسازنده ی محصولات دارویی داخل را مرتفع سازد. همچنین محصولات نهایی 
تولید شده با استفاده از مواد دارویی این شرکت به تعدادی از سایر کشورهای و منطقه نیز صادر شده است. برنامه های 
توسعه ی مدرن و تصویب شده در این شرکت مسیر حرکت و تعالی سازمان را تا دستیابی به دانش و مهارت معرفی و 

کشف دارویی هایی جدید مشخص کرده اند.

نمایشگاهی مانند ایران فارما در راستای دستیابی صنعت به اهداف خود، چه کمکی به شرکت ها می کند؟
میسر  محصولات  معرفی  کنار  در  را  شرکت  توانمندی های  معرفی  و  عرضه  امکان  که  نمایشگاه هایی  چنین  برپایی 
می سازد، زمینه ای بسیار موثر برای برقراری ارتباط سازنده با مشتریان )که همان تولیدکنندگان محصولات نهایی دارویی 
هستند( فراهم می آورد. با شناخت جامعه و بازار علاوه بر ایجاد ارتباط های جدید، نیاز مشتریان نیز بررسی می شود تا در 

u.نهایت منجر به بالا بردن سطح کیفی و کمی استانداردهای دارویی ایران شود



مهندس کیانوش سالک سلطانی؛ مدیرعامل شرکت عمران سازان مهاب:

معتبرسازی سیستم  آب ساز شرکت 
عمران سازان مهاب
با ارائه ی مستندات

تاریخچه ی تاسیس و فعالیت شرکت عمران سازان مهاب به چه سالی برمی گردد؟
شرکت عمران سازان مهاب سال ۱۳۷۸ تأسیس شد و از سال ۱۳۹۶ به عنوان شرکت دانش بنیان فعالیت می کند. این 
توانسته است  از تیم متخصص فنی و مهندسی  با استفاده  انبار تجهیزات و  با داشتن چندین کارگاه ساخت و  شرکت 
سیستم های آب ساز در صنایع مختلف اعم از داروسازی، غذایی، آرایشی و بهداشتی را مطابق استانداردهای به روز از جمله 

FDA GMP و WHO GMP به کارفرمایان ارائه کند.
شایان ذکر است عمران سازان مهاب سال ۱۳۹۹ موفق شد برای اولین بار در ایران سیستم آب خالص ساز دارویی را 
مطابق الزامات EU GMP و با ضمانت پاسخگویی به بازرسان کنوانسیون اروپایی PIC/S قرارداد ببندد و دستگاه را به 

کارفرما ارائه نماید.

با توجه به شرایط سخت تحریمی و مشکلات اقتصادی، ماه های گذشته را چطور پشت سر گذاشتید؟
و  موجود  تحریم های   ، ارز  نرخ  شدید  نوسانات  از  اعم  فراوان  مشکلات  وجود  علیرغم  مهاب  سازان  عمران  شرکت 
محدودیت های شدید کرونایی توانسته است با افتخار خدمات فنی و مهندسی اعم از طراحی و ساخت دستگاه PW و 
دستگاه آزمایشگاهی آب فوق خالص برای تأمین آب مورد نیاز HPLC را به چندین شرکت داروسازی و غذایی، ارائه نماید. 
این شرکت تمامی سیستم های خود را با ارائه ی مستندات، ارزیابی کیفی و معتبرسازی می کند و در این راستا با موسسه ی 

ایتالیایی Doc Masco Group برای تدوین داکیومنت ولیدیشن به ویژه CSV همکاری دارد.

برنامه ی شما برای آینده و توسعه ی خطوط تولید چیست؟
شرکت عمران سازان مهاب برای اولین بار سال ۱۴۰۰ در ایران قرارداد طراحی و ساخت دستگاه WFI برای تولید آب 
قابل تزریق و دستگاه PSG برای تولید بخار تمیز را منعقد نموده است. این شرکت با برنامه ریزی برای افزایش دامنه ی 
کاری خود در سایر زمینه ها از جمله ساخت دستگاه آب ساز دیالیزی و دریافت ISO ۱۳۴۸۵ اقدام کرده است و همچنین 

در حال دریافت مجوزهای لازم از اداره کل تجهیزات پزشکی است.

نمایشگاه ایران فارما چه کمکی به پیشبرد اهداف داروسازی و صنایع وابسته می کند؟ 
این نمایشگاه فضای مناسبی برای گردهمایی داروسازان، مهندسان و کارشناسان صنعت دارویی فراهم می کند تا بتوانند 

u .از این فرصت برای معرفی و ارائه ی محصولات و خدمات خود بهره ببرند



دکتر تیام اصفهانی؛ مدیرعامل شرکت اکترو خاورمیانه:

تولید ۱۹ داروی ضدسرطان با بالاترین 
سطح استاندارد در اکترو

لطفا خودتان را معرفی کنید و بگویید از چه زمانی در این سمت مشغولید؟ 
دکتر تیام اصفهانی هستم و از آذر ۹۹ در سمت مدیرعامل شرکت دارویی اکترو خاورمیانه مشغول به فعالیت هستم.

مجموعه دارویی اکترو که به صورت اختصاصی در زمینه تولید داروهای شیمی درمانی و ضدسرطان فعالیت می کند، در 
سال ۱۳۹۷  با ۷۰۰۰ مترمربع زیربنا ساختمان و ۴۰۰۰ مترمربع کلین روم افتتاح شد. اکترو خاورمیانه پیشرفته ترین پروژه ی 
تولید داروهای ضد سرطان در منطقه است  و قدرت رقابت با برندهای بین المللی در این زمینه را دارد. این مجموعه حاصل 

سرمایه گذاری مشترک اکتوور و یک شرکت نامدار بین المللی حاضر در ۱۲۰ کشور است.
اکترو ترکیبی از استانداردهای کیفیت در سطح جهانی و ظرفیت های تولیدی ضد سرطانی در عالی ترین سطح است.

داروهای تولیدی این مجموعه در چه گروهی قرار می گیرند و چه مواردی هستند؟
محصولات به صورت اختصاصی در درمان بیماری سرطان مورد استفاده قرار می گیرد، و شامل فرم های خوراکی )قرص و 

کپسول( و تزریقی است.
از زمان شروع به کار تا الان توسعه ای در تولیدات خود داشته اید؟

اکترو مطابق روزآمدترین شیوه های تکنولوژیک ساخته شده و به دو خط تولید داروی جامد خوراکی و تزریقی مجهز است 
که تحت استانداردهای سخت گیرانه ی GMP قرار دارند. در تمامی مراحل طراحی، ساخت و راه اندازی کارخانه، استاندارد 
با این درجه کیفی محسوب می شود.  OEL4 در نظر گرفته شده است که تنها مجموعه ی تولیدی داروهای ضدسرطان 
کارخانه ی اکترو تاکنون موفق به تامین ۱۹ داروی ضد سرطان در ۴۰ شکل دارویی مختلف، شامل ۸ فرم تزریقی و ۱۱ فرم 
خوراکی شده است و امروز می توانیم با افتخار، اثربخشی و کیفیت بالای داروهای این مجموعه را در درمان بیماران عزیز 

کشورمان نظاره گر باشیم.
تیم توسعه تجارت اکترو دانش عمیقی در حوزه سرطان کسب کرده اند و با شرکای بین المللی ما همکاری نزدیکی دارند. 
هدف آن ها اضافه کردن آخرین مولکول های موثر به مجموعه محصولات اکترو و در اختیار قراردادن داروهای مورد نیاز در 

درمان بیماران سرطانی است.
شرکت اکترو چه میزان از نیاز کشور را در حوزه ی داروهای ضدسرطان تامین می کند؟

در حال حاضر ما موفق به تامین بیش از پنجاه درصد نیاز دارویی تعدادی از داروهای مورد نیاز بیماران سرطانی شده ایم و 
هدف ما پوشش هر چه بیشتر این نیاز کشور و رسیدن به خودکفایی است.

آیا شرکت های داخلی دیگر یا واردات خارجی مشابه محصول ما در بازار مصرف ایران وجود دارد؟
محصولات این کارخانه توسط سایر شرکت های تولیدی در این زمینه نیز تولید می شود. اکترو این افتخار را دارد که در 
مورد بعضی از داروها به عنوان اولین تولیدکننده ی داخلی محصول را روانه بازار کند و تا حدی از ارزبری داروی وارداتی 

جلوگیری نماید.
تحریم چه تاثیری روی فعالیت شرکت گذاشته است؟

در شرایطی که به دلیل تحریم ها، دستیابی به داروهای بیماری های خاص سخت شده بود، اکترو خاورمیانه با انتقال فناوری 
ساخت و تولید داخلی آن تمام تلاش خود را به کار گرفت، تا امکان دسترسی بیماران به داروهای با کیفیت را به قیمت 
مناسب فراهم نماید. در سال های اخیر، صنعت داروسازی کشور به دنبال تشدید تحریم ها و در پی مشکلات ناشی از تأمین 
منابع خارجی انتقال ارز برای خرید مواد اولیه دارویی، با مشکلات فراوانی مواجه بوده است، ما با تکیه بر توان و دانش خود، 
توانسته  ایم تا حد امکان بر این مشکلات فائق بیاییم ولی قطعا در صورت ادامه تحریم ها با مشکلات فراوانی مواجه خواهیم شد.

پیش بینی شما از شرایط اکترو پس از پایان احتمالی تحریم ها چیست؟
قطعا با از بین رفتن موانعی که تحریم ها بر سر راه ما قرار گرفته است، این امکان برای ما وجود خواهد داشت تا بتوانیم 

فعالیت های خود را توسعه ببخشیم.
آیا چشم اندازی برای صادرات محصولات خود دارید؟

امروز با توجه به ظرفیت تولید بالایی که کارخانه اکترو داراست، این امکان برای ما وجود دارد که علاوه بر تامین و پوشش 
u.کامل نیاز داروی کشور، نقش مهمی در حوزه ی صادرات داروهای درمان سرطان نیز ایفا کنیم





























































































































































https://fdmag.ir/video/pharmaChemical.mp4


http://tabrizpharma.com/














https://fdmag.ir/video/nikazma10dey99.MP4


https://fdmag.ir/video/parsian-zist.mp4


https://fdmag.ir/video/tehrandarou140003/


https://fdmag.ir/video/shayegan140003/


https://fdmag.ir/video/aladin.mp4




https://www.dariusland.com/





